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z ASTIGARRAGA

Usurbilen marka,
Emarri taldeak 
3.800 kiloko harriari tiraka,
marka ezarri zuen Emarri taldeak,
aurreko asteburuan, Usurbilen:
hiru plaza, bi zinta eta 2,2 metro
osatu zi tuzt en, 22 neskek. /2-3

z HERNANI

Lore eta Landare
Azoka, Urbietan
Gaur jarriko dute, Urbieta kalean,
Lore eta Landare Azoka berezia.
Goizeko 10:00etatik 14:00etara
egongo dira, mota eta jatorri
askotako 17 postu. /5

z ARANO

20 zeramika lan
ikusgai, Kontsejun
Erakusketa jarri dute, Aranoko
Kontsejun: Amagoia Olazabal
hondarribiarraren 20 zeramika
lan egonen dira ikusgai, ekaina-
ren 14ra arte. /8

z KIROLAK

Nesken futbol 
topaketa, gaur
CD Hernanik antolatuta, nesken
futbol topaketa egingo dute
gaur, arratsaldeko 16:00etan,
2006-2009 urteetan jaiotako-
entzat. Urumea ikastolan izango
da azkenean, eguraldi txarra ira-
garrita dagoelako. /9

ASTEAZKENEAN, San Isidro egunez, ospakizunak izan ziren Hernanin
zein Astigarragan; baina bereziki ospatu zuten, Astigarragako Bente -
tan eta Zamalbide auzoan. Eta horietan, gaur eta bihar izango du segi-
da festak, asteburu osoko egitarauarekin. Haur eta gazteei eskainitako
eguna izango da gaurkoa, eta jubilatuena, biharkoa. Bazkari-afariak,
ipuin kontaketa, mus txapelketa, karaokea... Denetik izango da! /6

z ASTIGARRAGA

San Isidro jaiak ospatuko dituzte, gaur eta
bihar ere, Zamalbide auzoan eta Astigarragako
Bentetan. Haur eta gazteen eguna izango da
gaurkoa, eta jubilatuena, biharkoa.

Festak segida, Zamalbiden eta Bentetan

GAUR KRONIKAN
Hernani /4-5
Animalien erabilpena, Goiz
Eguzki, Jasota Bezala...

Astigarraga /6-7
Ilar Astea, Astarbe, EH Bildu,
Sagardoetxea...

Goizueta-Arano-Ereñotzu /8

Kirolak /9-10
Atletismoa, judoa, kirol tabla...

Uztaberri Eguna antolatu du Euskal Sagardoak gaur, eta
horren iragarle izan zen ZoZongó musika taldea, atzo. /4

Erritmoa eta doinua,
2018ko sagardo uztari

GEHIGARRI BEREZIA 

Hautagai guztiei
elkarrizketa /7-35
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PASA den igandean Emarri
giza proba taldeak marka
berria ezarri zuen Usurbilen. 32
urte eta gero Usurbilgo Harri
Haundia erabili zen. Ez da
nola nahiko harria, eliz harria
dei tzen zaio tenetako bat da eta
3.800 kilo pisa tzen ditu hain
jus tu. 1924 garren urtean erabili
zen txa pel keta batean eta az -
ke   nengo aldiz 1987an plaza ratu
zen. Harri ‘historikoa’ da eta
Usurbilera orain 32 urte Euskal
Herri osotik etorri ziren lehia -
tzera. 

Oraingoan hiru talde bildu
zi ren. Bi mixtoak eta sei ti ra la -
rik osatuta; Lasuen eta Txori -
erri bizkaitarrak biak, nahiz
eta Txorierrin aritu ziren bi
neskak gipuzkoarrak izan:
Alatzne Etxa  burua eta Elixa -
beth Txer tudi. Hirugarren tal -
dea Astiga rragako Emarri nes -
ken giza proba taldea zen, bai -
na taldeak berezitasun bat zu -
en. Sei tira lariren ordez 22 nes -
ka aritu zi ren harritzarrari
tira ka edo, ho be esanda, bul -
tza ka. zergatik bultzaka eta ez
tiraka? Hori tiralarien kopu -
ruak baldintzatu zuen. Horrek
suposatu zuen bur dinezko
egitura bat erai ki tzea denak
bultzatu ahal iza teko. 

Ordu erdiko lanean hiru
plaza, bi zinta eta 2,20m
osatu zituzten
Lehendabizikoak plazaratzen
Emarriko neskak izan ziren. 30
minutu zituzten ahalik eta
metro gehien egiteko harriari
tiraka. Usurbilgo plaza lepo be -
teta zegoen eta ikuskizun ezin
hobea eskaini zuten aurre neko
aldiz neskez osatutako taldeak
Harri Haundiari bultzaka.  

Guztira hiru plaza, bi zinta

eta 2,20 metro osatu zituzten,
baina izan zituzten gora be -
herak bide horretan. Ez zen lan
xamurra izan.   Hasteko Usur -
bile rako marka jar tzea zuten
hel buru eta horre tarako 22
ema kumezko behar zituzten.
«Ez da erraza izan 3.800 kiloko
harria mugitzeko prest eta ilu -
sioz zeuden emakume kiro -
lariak biltzea. Baina lortu dugu
eta pozik gaude», dio Olatz
Mitxe lena Emarriko kideak.

Aurrez martxoaren 31, igan -
dean, elkartu ziren harria mu -
gi tzeko gai ote ziren pro ba tze -
ko. «Baina aldi hartan plaza
ba ka rra egin genuen. Gaur -
koan hiru izan dira. Ez genuen
ho rren besterik espe ro». Izan
ere, lehen aldia da soilik ema -
kumez osatutako talde batek
harri hori mugitzen zuela. 

Garikoitz Etxeberria entre -
na tzaileak zuzentzen zituen

esfor  tzuan, baina lehenengo
pla  za egin eta gero lehenengo
ara zoak etorri ziren. Saiakera
pare batean harria ez zen mu -
gitu ere egin, 20 minutu in gu -
ru geratzen ziren, baina inda -
rrak joan zirela pentsa zite -
keen. 

Ez zen horrela gerta tu.
Usur bilgo proba lekuak bere
koskak ere baditu eta batean
geratu ezkero zail izaten da
bertatik irtetea. Lortu zuten
krisi txiki hori gainditzea eta
berriz ere ziztu bizian hasi
ziren metroak egiten. Ziztu
bizian esateko modu bat da,
horrelako harri handia beti
baita zaila mugitzen eta pix -
kana-pixkana egi ten da au -
rrera. Emarrik lorturiko hiru
plazak marka berria supo sa -
tzen du, beti ere kontuan har -
tuta berezitasunak. Orain arte
beti seiko taldeak osatu izan

ziren eta 22koa lehenengoz
plazaratu zen.

Bigarren plaza egitear zirela
harriaren zati bat puskatu
zen
Beste oztopo bat ere izan zuten.
Bigarren plaza egitera iristear
zeu dela Usurbilgo Harria Han -
diaren zati bat askatu zen
harri tik, puskatu eta banandu
egin zen. Erabaki azkar batean
pus keta hartu eta harriaren
gai nean jarri zuten. Horrek
bere alde ona ere bazuen,
marrus  kadura gutxiago izango
baitzen lurrarekin. 

Behin plaza bat egin eta
gero buelta ematea eta berriz
bere lekuan kokatzea ere be -
rezia zen. Horrenbeste tiratzai -
lekin egi turari buelta eman
behar zitzaion eta ondoko he -
siak alde batera kendu, eta ge -
ro berriz bere lekuan jarri.

Garikoitz Etxeberriak agin -
tzen zuen noiz hasi bultzaka,
de nak batera egitea garran tzi -
tsua zen, baita zuzen jartzea
ere. horregatik zuzentzen zi tu -
en be hin eta berriz neskak
aha lik eta hoberenen ipintzeko
bultza au rre tik. Gero agindua
eman eta  ehunzangoen mo -
duan, kasu honetan 44 hanka
batera has ten ziren mugitzen,
koor dinazio osoarekin. 

Jendearen animoek 
lagundu zuten
Plazan bildutako jendeak ere
lagundu zien tiratzaileei: «Ti -
ra  ka hasi garenean eta ikusi
zu tenean azkar gindoazela
jendea harrituta hasi zen hiz -
ketan». Proba gogorra izan
zen. Gustora agertu ziren pro -
ta  gonistak lor tu takoarekin:
hiru plaza pasa txo. Gainera
harria mugitzen ikusteak

Emarri giza proba taldeak marka ezarri du
Usurbilgo 3.800 kiloko Harri Haundiarekin
22 neska aritu ziren harritzarrari tiraka, eta hiru plaza, bi zinta eta 2,20 metro egin zituzten ordu erdian.
Lehenengo aldia zen neska talde bat ‘Harri Haundi’ horrekin lehiatzen zena eta ongi jardun zuten lanean. 

z ASTIGARRAGA EMARRI TALDEA

Emarri taldeko tiratzaileen artean ikusi daiteke puskatu zen harri zatia, Usurbilgo Harria Haundiaren gainean.



ikuskizuna hobetu zuen. As -
kotan, kilo asko eta ezin mugi -
tzen aritzeak ikuskizuna itsu -
si  tzen baitu. 

22 tiralari lortzeko jendeari
deika eta beraien kontaktu
bidez
22 neska edo mutil 3.800 kiloko
harriari tiraka jartzeko animo -
arekin ez da erraza lor tzen.
Ema rri taldeak berez hamar
nes  ka inguru izaten ditu tal -
dean saio desberdinetan ari tze -
ko, baina 22 kopuru haun dia
da. Hainbeste probalari lor tzeko
deika ibili ziren, baina telefo -
noa eta beraien kon taktua ere
jarri zuten martxan jendeak
deitu zezan. Anto latzaileek ere
horre tan lagun du zuten. Olatz
Mitxe lenaren esa  netan, «24
nes ka bildu ziren eta, azke ne -
an, bik kanpoan geratu behar
izan zuten».

Lasuenek Txorierri gainditu
zuen zinta bateko aldearekin
Emarriko nesken saioa eta ge -
ro Lasuen eta Txorierriko talde
bizkaitarren txanda izan zen.
Hori bai, aurretik puskatu zen
harri zatia konpondu zen eta
Emarrik erabili zuen egitura
kendu eta sei tiralarientzat
pres  tatu. Aurretik lauk tiratzen
zuten eta bik bultza atzetik.
Mixtoak ziren taldeak, lau
gizon eta bi neskez osatuak. 

Lasuen aritu zen lehenengo
eta bere marka ez zen plazara

iritsi 10 zinta eta 2,34 metro -
rekin. Txorierrik bederatzi zin -
ta eta 2,20 metro egin zituen.
Lasueneko Gorane Ugarte eta
Batirtze Izpizu neskek aurrean
beste bi mutilekin aritu ziren
tiraka eta beste bi mutilek bul -
tza tzen zuten atzetik. Txori -
errin aldiz lau mutil aritu
ziren tiraka eta Alatzne Etxa -
bu rua eta Elixabeth Txertudi
bu ltzaka atzetik.

1987ko marka, plaza bat,
hamaika zinta eta 1,10 metro
urruti geratu zen
Usurbilgo Harri Handiarekin
errekorra Bizkaiko Artadialdek
ezarri zuen 1987ko saioan plaza
bat, hamaika zinta eta 1,10 me -
tro rekin. Talde hartan ze goen
Markinako Leoia beste indar -
tsu batzuen artean. Beraz plaza
batera geratu ziren irabazleak.
1987an zazpi taldek hartu
zuten parte eta seik lortu zi -
tuzten pasa den igandeko ira -
bazlearen marka baino lan
hobeak. Bigarrengo marka
one na Gabikako bizkaitarrak

dute: plaza bat, zazpi zinta eta
0,74 metrorekin. Iruzubietak
du hirugarren plaza, lau zinta
eta 0,35 metrorekin. 

Usurbilgo talde batek amai -
tu zuen urte hartan lau garren:
plaza, bi zinta eta 0,15 metro -
rekin; Ispaster bos garren pla -
za, zinta eta 1,25 metrorekin;
La  purdi seigarren: 12 zinta eta
2,10 metrorekin eta Arabako
Mo txo tegik: zortzi zinta eta
1,05 me trorekin. 

Bihar marka saiakera, 600
kiloko harriarekin Bentetan
Hurrengoan zer izango den
galdetuta Olatz Mitxelenak ja -
rri du hitzordua. Bihar, 18:00 -
etan, Asti ga rragako Ben te tako
pro ba lekuan. San Isidro ospa -
ki  zu ne kin ari dira jarraitzen
Za mal  bide eta Bentetan eta
Euskal Pen  tatloi ikus garri ba -
ten ondoren Ema rriko zor tzi -
ko teak 600 kiloko harriarekin
mar ka saiakera egingo du or -
du erdian.

Euskal Pentatloian zazpi
kirolari ariko dira: Xabier

Ariztegi Santxin, Beñat Amade,
Iñaki Errazkin, Jagoba Otaegi,
Joseba Otaegi, Luis Txapartegi,
eta Unai Ardeo Zaldua. 

Egin beharreko lanak, go -
go   rrak: 100 kiloko bolari 15 ja -
so  aldi, 400 kiloko harria rekin
bi laza, kanaerdiko egu rra
moz tu, 50 kiloko txin ge kin sei
pla za eta kilometroa korrika.

Lan guzti horiek jarraian
egin behar dira eta denbora
gutxien egin duenak irabaziko
du. yy
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Emarrriko neskak proba amaitu eta ordu erdira. Jende asko bildu zen giza proba ikusteko Usurbilgo plazan.

Emarri Taldea
1. Maialen Garciarena Otermin
2. Araitz Elgueta Arbelaitz
3. Olatz Mitxelena Garmendia
4. Estitxu Almandoz Maya
5. Iratxe Lopetegi Suarez
6. Eneritz Gartzia Arruabarrena
7. Ane Oskoz Egiguren
8. Ainhoa Mazkiaran San Roman
9. Marina Del Rio
10. Izaskun Urrestarazu De La Iglesia
11. Amalur Arbelaitz Arbelaitz
12. Eider Arco Salaberria
13. Ainhoa Alzugaray Almandoz
14. Ainhoa Galdos Arizmendi
15. Enara Elizegi Rivera
16. Naiara Zumeta Elicegui
17. Ane Zinkunegi Hernandez
18. Anne Belaunzaran Idarreta
19. Ainara Otamendi Elizalde
20. Ainhoa Otaño Albizu
21. Karmele Irastortza Lekuona
22. Malou Henriken Lacey

Usurbilgo plaza lepo
bete zen Lasuen,
Txorierri eta Emarri
lanean ikusteko
3.800 kiloko
harriarekin

1987 urtea izan zen
azken aldia harria
plazaratu zela eta
oraingoan hiru
taldeak desberdin
antolatu ziren.

Lasuen eta Txorierri
lau gizon eta bi
emakumez zeuden
osatuta, eta zegoen
markatik plaza
batera geratu ziren.
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ATSEGINDEGIN jarri du zita
gaur, Euskal Sagardoa Jatorri
Deitu rak. Uztaberri Eguna os pa -
 tuko dute bertan, arratsaldeko
18:00etatik 21:00etara, 2018ko
uzta aurkezteko. Aukera izango
da, 15 sagardotegitako sagardo
berriak dastatzeko.

Izango ditu berezitasunak,
dastaketak: batetik, kopan das -
tatuko dute sagardoa, bertara-
tuek; eta bestetik, dastatze

azkarrak eskainiko ditu Mikel
Ga raizabal enologoak. Pintxoak
ere jarriko dituzte.

Goizean, berriz, bestelako
ekintzak izango dira, ostalari -
tzako profesionalei eta elkarte
gastronomikoetako arduradu-
nei zuzendutakoak, hain justu.
Goizeko 11:30etan, hamaiketa-
koa egingo dute Euskal Sagar -
doarekin, Mikel Garaizabalek
berak zuzenduta. yy

Uztaberri Eguna
gaur, Atsegindegin
Arratsaldeko 18:00etatik 21:00etara 
egingo dute, 2018ko uzta aurkezteko.

z EUSKAL SAGARDOA

MILAGROSARA eramango ditu
bere ahotsak gaur, Goiz Eguzki
abesbatzak. Udaberriko kon -
tzer tua eskainiko du, arratsal-
deko 19:00etan hasita.

Aurrena, lau abesti eskaini -
ko ditu gizonen abesbatzak,
Javier Zubimendik zuzenduta;
Gero, beste lau abesti emaku-

meen abesbatzak, Ixiar Zu bi -
men diren esanetara; eta az ke -
nik, lau abesti gehiago, denek
elkarrekin. Batzuetan, gainera,
Xabier Odriozola biolin jolea
eta dantzariak izango dituzte
lagun; eta beste batzuetan,
Boni Agirresarobe txistularia
eta Kanario atabala. yy

Udaberriko kontzertua
abesbatzak, Milagrosan
Gaur arratsaldeko 19:00etan kantatuko du
Goiz Eguzkik, dantzari eta musikariekin.

z MUSIKA GOIZ EGUZKI

1 JASOTA BEZALA

Gutuna argitaratzeko ezinbestekoak dira: izena eta bi abizen, NAN edo EHNA erakustea eta telefonoa.
Gehienez 1.800 karaktere onartuko dira. Kronikak beste hizkuntzetan jasotako kartak euskeratzen ditu.
Kronikak ez ditu bere gain hartzen sail ho ne tan esaten direnak, edo itzultzeko garaian izan daitezkeen
gaizki ulertuak. Irainak, debaldeko salaketak eta difamazioak ez dira onartuko.

Iruña-Veleia, epaiketa 
noizko?
Urtebete baino gehiago da
Iruña-Veleia aferako akusazio-
idatziak ezagutu zirela: Ara bako
Aldundiak zazpi urte eta erdiko
kartzela-zigorra eta 300.000
euroko isuna eskatzen ditu
Eliseo Gilentzat, Oskar Es -
cribanorentzat 5 urte eta antze-
ko isuna, Ruben Cerdanen tzat
bi urte eta erdi. Fiskaliak ere
antzeko zigorrak eskatzen ditu.
Baina epaileak ez du izendatu
oraindik epaiketa-eguna,
hamar urte baino gehiago luza-
tu den auzi honentzat.

Normalean, zigor-eskaerak
ezagutu eta pare bat hilabete-
ra-edo hasi ohi da epaiketa. Ba
kasu honetan, ez dakigu zerga-
tik, urtebete igaro da eta orain-

dik akusatuek ez dakite noiz
epaituko dituzten. Akaso, epai-
ketaren mamian dago arra-
zoia: zer epaituko dute froga
zientifiko formalik egin ez
bada? Eta nor epaituko dute,
Ertzantzak faltsutzailerik  aur-
kitu ez badu?

Bitartean, epai bidean dau-
denen eta ingurukoen sufri-
mendua luzatzen ari da eta
pertsona askoren jakinmina
eta euskal kulturarako ga -
rrantzitsuak izan daitezkeen
gaiak zapuzten.

Ez dago eskubiderik! Hau ez
da justizia!

Tomas Elortza Ugarte,
Jexux M. Eizagirre Portillo,
Juanjo Uria Zubiarrain eta

Beñi Agirre Oiartzabal

z SAN ISIDRO EGUNA

Aristegi eta Illarratsueta Berriko baserritarrei, aitortza
San Isidro eguna ospatu zuten asteazkenean, Tilosetan elkartuta, eta pelota partidu eta bertso artean,
omenaldia ere egin zieten, lau baserritarri, lehen sektorearen alde egindako lana aitortzeko: Aristegi base-
rriko Joxe Mari Zelaia Olano eta Salustiana Irazusta Iraolari; eta Illarretsueta Berriko Roke Miranda Genua
eta Arantxa Isasa Urrestarazuri. Lore sortak eta oroigarriak eskaini zizkieten, udal ordezkariek. yy

Tilosetan egin zieten omenaldia, Aristegi eta Illarratsueta Berri baserrietakoei.

SAN Joan Jai Batzordeak bada-
ramakizki urte batzuk Herna -
niko jaietan animalien erabi-
lera nolakoa den aztertzen.
Bide horretan, eztabaida anto-
latu zuen aurreko ostegunean
Animalien erabilpena Herna -
niko jaietan izenburupean,
Biterin. 

Jon Odriozola hernania-
rrak moderatuta, sokamutu-
rraren aldekoek eta animalien
eskubideen aldekoek hartu zu -
ten parte. Hain zuzen, Aitor
Jau rrietak ordezkatu zuen As -
kekintza, eta Chapu Apao -
lazak, aldiz, Sokamuturra Bai!   

Aretoa jendez lepo, gazteak
izan ziren nagusi. Hasteko,
talde bakoitzak aukeratutako
bideo bana ikusi ahal izan
zuten bertaratutakoek, eta
ondoren hasi zuten eztabaida. 

Iritziak mahai-gaineratzen
laguntzeko, Odriozolak egin-
dako galderei erantzun zieten,
banan-banan; denera, bost.

Adostasun bakarra
Aitor Jaurrietak hartu zuen hi -
tza bideoak ikusi ondoren. Ha -
ien inguruan hausnartu zuen:

«argi eta garbi ikusten da
bigantxak eta zezenak go goz
kontra daudela. Ez da justua
animaliok, gizakiak edo ez,
horrela tratatzea». Eta areago
ere joan zen: «dibertsioak ez
du justifikatzen beste ino ren
sufrimendua».

Chapu Apaolazak, aldiz, ze -
zenak berezkoa duela adierazi
zuen: «borrokarako animalia
da zezena, hori da ha ren izae-
ra. Eta bakarrenetarikoa da
sufrimenduaren aurrean ihes
egiten ez duena».

Animalien sufrimendua-
ren eta ekintzaren beraren in -
guruan, aurreko tesiei eran -

tzu  nez, aritu ziren haien iri -
tziak ema ten, bata besteari
en  tzuten. Adostasun bakarra
lor tu zu ten: ez batak, ez beste-
ak ez du galdeketa bat babes-
ten. So ka mu tu rraren aldeko-
ek, «aniz  tasuna» aipatzen du -
te arrazoi tzat; Askekintza ko -
ek, aldiz, dio  te «animalien
gaine tik» ezin dugula erabaki. 

Eztabaida sutsuena, aldiz,
publikoari hitz eman zitzaio-
nean sortu zen. 

Bideoa, webgunean
Bi ordezkarien arteko bideoa
www.kronika.eus webgunean
dago ikusgai. yy

Animalien erabilera galdeketa bidez
erabakitzearen kontra, bi aldeak

Jai Batzordeak antolatuta, eztabaida jendetsua izan zen aurreko
ostegunean Askekintzako eta Sokamuturra Bai!-ko ordezkariekin.

z JAI BATZORDEA ANIMALIEN ERABILERA JAIETAK

Biterin izan zen eztabaida, aurreko ostegunean.



z KIROLDEGIA

Igerilekuak itxita, gaur goizean
Eskola kiroleko ekintzak tarteko, itxita egongo dira kiroldegiko igerile-
kuak, gaur goizean, 09:45etatik 12:00etara. yy

z LANBIDE HEZIKETA

Zikloen berri gaur, Lanbide Heziketan
Ateak irekiko ditu gaur Hernaniko Lanbide Heziketak, Karmelo Labaka
eraikinean, bertan dauden zikloen inguruko informazioa emateko.
Goizeko 11:00etatik aurrera izango da, eta bertaratzerik ez daukanak,
telefonoz deitu dezake, informazio eske: 943 55 19 58. yy

z MONDRAGON UNIBERTSITATEA

Ate irekiak, Orona Ideoko kanpusean
Ate irekien jardunaldia antolatu du gaur, Mondragon Unibertsitateak,
Orona Ideon daukan kanpusean. Goizeko 10:30etan hasiko da, eta
aukera izango da, bertako ikasleen eskutik informazioa jasotzeko. yy

z GAZTELEKUA

Plana aldatuta, ping-pong txapelketa gaur
Plan berezia zeukan prestatuta Hernaniko Gaztelekuak, gaurko: aero-
rumba, jolasak eta merendola, Ave Maria parkean. Baina eguraldi
txarra iragarrita dagoela eta, plana aldatu dute, eta Gaztelekuan gera-
tuko dira: ping-pong txapelketa jokatuko dute, bertan. yy

z EH BILDU

Osiñagako auzotarrekin solasaldia, gaur
Auzoz auzoko erronda ari dira egiten EH Bilduko hautagaiak, eta gaur,
Osiñagako auzotarrek egingo dute solasaldia. Arriatsu eskolan jarri dute
hitzordua, eguerdiko 12:00etan hasita, EH Bilduk dauzkan proposa-
menak azaldu, auzotarren kezkak argitu eta galderei erantzuteko. yy
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GAUR jarriko dute Hernanin,
seigarrenez, Lore eta Landare
Azoka. Goizeko 10:00etan hasi,
eta 14:00ak arte egongo dira
postuak; guztira 17, mota guz-

tietakoak: landare usaintsu
eta apaingarriak, barrukoak,
kaktusak, lore prentsatu eta
lehorrak, kosmetika naturala,
landare karniboroak...

Haurrentzako egur jo  lasak
ere izango dira, eta bi tai ler: lo -
reekin orri markatzai le ak egi-
tekoa 11:30etan; eta loreak lan -
datzeari buruzkoa 12:30etan. yy

17 postu, azoka koloretsuan
Lore eta Landare Azoka jarriko dute Urbieta kalean, goizeko
10:00etatik 14:00etara. Bi tailer ere eskainiko dituzte.

z LORE ETA LANDARE AZOKA 

z ELKARREKIN PODEMOS

Jon Ansorena txistularia txapeldun
Espainian, Trio Zukan hirukotearekin
Madrilen egin den Espainiako Gazte Ganbera Musikari lehiaketa irabazi du,
Maria Zubimendi akordeoi-jolea eta Gorka Catediano perkusio-jolearekin.

TRIO Zukan hirukoteko kidee-
tako bat da Jon Ansorena txis-
tulari hernaniarra, Maria Zu -
bimendi akordeoi-jole zuma -
ia  rrarekin eta Gorka Cated ia -
no perkusio-jole mirandarra-
rekin batera, eta Ma dri len
egin berri den Espainiako
Gazte Musikarien lehiaketan
au rreneko saria lortu dute
pasa den asteburuan, Gan bera
Mu sika sailean. 

Madrilgo Goi Mailako Mu -
sika Kontserbatorio Realeko
Ma nuel de Falla Auditorioan
jo du hirukoteak, eta lehiaketa
egin den 40 urte hauetako
parte-hartze haundiena izan
da bertan. Denera, aurkeztu-
tako taldeen artean 13 aukera-
tu zi tuen epaimahaiak Ma -
drilen, zu zeneko sailkapen
saioetan jo tzeko, eta sei pasa
ziren finalera. Horien artean
gailendu da Trio Zukan.

Txistua, akordeoia eta 
perkusioa, 
musika garaikidea egiten
Hirukote berezia osatzen du
Trio Zukan deitutakoak, nor-
malean elkartuta entzuten ez

diren hiru musika-tresna uz -
tartuta osatu baitute taldea.

Donostiako Musikene Goi
Mailako Musika Ikastegian eza -
gutu zuten elkar, eta 2014an
osatu zuten taldea. Aurreneko
dis koa, berriz, pasa den mar -
txoan aurkeztu berri dute: Soi -
nuz ko Begiradak. To ma 1. Gehia -
go egiteko prest dauden seinale.

Eta, hain zuzen, aurreran-
tzean lanik ez dute faltako.
Izan ere, diskoaren aurkezpe-
nean aitortu bezala, musika

tresnen formazio berezi hone-
tarako «ikerketa eta sorkun tza
bultzatzea» izan dute beti hel-
buru, hasiera horretan ez bai -
tzegoen hirurek musika garai-
kidea egiteko aukera haundi-
rik. Horrela, hainbat proiektu-
tan mugilduta dabiltza, eta
diziplina ezberdinak nahastu-
ta Begirada Anitzak proiektua
ere jarri dute martxan. Era
berean, jasotako sariari esker,
estatuan barrena lau kontzer-
tu bira emango dituzte. yy

z MUSIKA GAZTE GANBERA
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Trio Zukan, Espainiako Gazte Musikarien lehiaketa irabazi berritan.

Proposamenak jendaurrera, ostegunean
Ekitaldia egin zuen Elkarrekin Podemos-Orain Hernanik, ostegunean
Plaza Berrin. Bertan aurkeztu zituen, zerrenda osatu duten hautagai guz -
tiak; baina baita programan jaso dituzten proposamen zehatzak ere. yy

Plaza Berrin egin zuten aurkezpena.
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z XAGUXAR 

Udalekuetako
zerrendak, jarrita
Xaguxarrek antolatzen dituen uda-
lekuetako zerrendak ostegunean
argitaratu ziren kultur etxeko kor -
txoan eta sare sozialetan.
Gogorarazi dute ordainketa egite-
ko epea asteazkenera arte dagoe-
la. Nabarmentzekoa da 3. txan-
dan Astigarragan erroldatutako
guztiak onartu direla eta 1 eta 2
txandatan zozketa egin behar izan
dela. bertan erroldatuta ez dau-
denak kanpoan geratu dira. yy

Kanpaldirako denak
onartu dira
Bestetik, Kanpaldia 2019 Gardera
apuntatu ziren denak izan dira
onartuak eta ez da zozketaren
beharrik izan. Hemen ere ordain -
tzeko epea asteazkenera arte,
maiatzak 22, dago. yy

z URTEURRENA

Txiki taberna 
ospakizunetan dabil
Astigarragako Txiki taberna, biga-
rren urteurrena ospatzen ari da
atzotik eta hainbat ekintza antola-
tu ditu asteburu honetarako. Gaur
pintxopote girotua, 19:00tatik
aurrera, egongo da. Gauean,
22:00etatik aurrera, ka raokea eta
23:30etatik aurrera, Astigarra -
gako Zulo taldearen kon tzertua.
Bihar, mus txapelketa an tolatuko
da, 16:30etatik aurrera. 20 euro
bikoteko. Parte har tzera animatu
dituzte herritarrak. yy

z MUSIKA

Batukada 
argentinarra, gaur 
Harituzek antolatuta, Argentinako
emakumez osatutako batukada-
ren emanaldia izango da gaur,
20:00etan, Joseba Barandiaran
Plazan. Azken diskoa aurkeztuko
dute Desbandas taldekoek..

z HEGAZTIAK

Ornitologia ibilaldia
Santiagomendin
Gaur eta maiatzaren 25ean
hegaztiak ikusteko Haritzalde
elkarteak antolatu dituen ibilaldiek
aldaketak izango dituzte. Egun
horietan, Ergobian beharrean,
Santiagomendiko er mitaren apar-
kalekuan jarriko dute hitzordua,
goizeko 09:00e tan, eta bi orduko
ibilaldia egingo dute, handik. yy

z SAN ISIDRO FESTA

Zamalbiden eta Bentetan, festek jarraipena

Ilarraren azoka berezia bihar ospatuko da

BARATZE elkarteak Uda laren
babesarekin antolatzen du en
Ilar Eguna deitzen den as teak
zortzigarren edizioa bete tzen
du aste honetan. 

Ilar egun haundia, berriz,
bihar izango da, eta besteak
beste, Luis Irizar eskolako su -
kal dariek egindako ilar pin -
txo ak dastatu ahal izango di -
ra. Joseba Barandiaran Plazan
izaten da azoka berezi honen

erdigunea. 11:00etan emango
zaio hasiera eta 14:00ak arte
egongo da zabalik. 

Bertako ilarrak, barazkiak
eta Euskal Herriko produktuak
egongo dira eskura eta Hazia
eta landarea tailerra eta to -
mate landareen banaketa an -
tolatu dira. Argazki saio irekia
Idoia Lizeaga dise na tzaile eta
Alfredo Pastainek argaz ki la -
riak gidatuko dute. yy

Joseba Barandiaran Plazan 11:00etatik 14:00etara Euskal Herriko produktuak egongo dira salgai 
eta bertako ilarrak eta barazkiak ere bai. Tailerra eta argazki saioa ere antolatu dira aurten.

z ILAR ASTEA

SAN ISIDRO eguna asteaz ke -
nean ospatu zen Astigarraga
eta Za mal biden ekitaldi desber -
dinekin. Asteburu honetan jai -
ek jarraipena izango dute bai
Zamalbiden, baita Astiga rra -
gako Bentetan ere. Egitaraua,
gainera, zabala izango da. 

Gaur hasiko dira ekitaldiak
haur eta gazteen egunarekin.
Jola sak, bazkaria ipuinak, mus
txapel keta karaokea, txoko -
latada, afa ria.... denetarik
egon go da.

Bihar berriz jubilatuen egu -
na da eta meza, ber tsolariak,
pa la txapelketak, bazkaria eta
herri kirolak egongo dira. Herri
kirol jaialdi indartsua antolatu
da, 18:00etan hasita, Emarri
taldeko neskekin eta Euskal
Pentatloiarekin, Astigarragako
Bentetako probalekuan. yy

San Isidroko ospakizunetan gaur haurren eta gazteen eguna izango da eta bihar jubilatuen eguna.
Herri kirol jaialdia Bentetako probalekuan 18:00etan hasiko da Euskal Pentatloiarekin.

Idi probek jende asko biltzen dute urtero Astigarragako Foru Plazan eta asteazkenean ere horrela izan zen.

SAN ISIDRO JAIAK 
ZAMALBIDE-BENTAK AUZOAN

GAUR, HAUR ETA GAZTEEN EGUNA
n 10:30-13:00: Haur jolasak eta puzga-
rriak, Perurenako frontoian.
n 13:00: Haur bazkaria Auzolan
Elkartean.
n 15:00: Pello Añorga ipuin kontalaria
eta tailerrak Perurenako frontoiko 
lokalean.
n 16:00: Mus txapelketa Auzolan
Elkartean.
n 17:00: Karaokea lokalean.
n 18:00: Txokolatada.
n 20:30: Afari herrikoia. Musikarekin
girotua, Auzolan Elkartean 25 euroren
truke.

BIHAR, JUBILATUEN EGUNA
n 12:00: Herri-meza. Ondoren, salda
eta bertsolariak eliz atarian: Sebastian
Lizaso, Adrian Arruti eta Xamoa.
n 12:30: Auzoko 4garren Pala
Txapelketako finala Perurenako,
frontoian.
n 14:00: Jubilatuen omenaldiko bazka-
ria, musika eta bertsolariekin girotua,
Auzolan elkartean.
n 18:00: Herri kirol desafioa. Pentatloi
saioa: Xabier Ariztegi Santxin, Beñat
Amade, Iñaki Errazkin, Jagoba Otaegi,
Joseba Otaegi, Luis Txapartegi, eta Unai
Ardeo Zaldua. Emarri taldea 600 kiloko
harriarekin marka jartzen saiatuko da.
Bertsolariak ere arituko dira. Doan.

VIII. ILAR EGUNA
GAUR
n 11:00etan: Astigarragako baratzetara
bisita gidatua:  11:00etatik aurrera
Udaletxeko Kontzejupean.

BIHAR
n 09:30etan: Txirriskla txistularien diana
berezia.
n 11:00-14:00: Joseba Barandiaran

enparantzan Ilarra azoka berezia: Astiga -
rragako ilarrak/barazkiak eta Euskal
Herriko produktuak (artisau ogia, txerri-
kiak, pastak, gazta, e.a) eta Hazia eta
landarea tailerra eta tomate landareen
banaketa Marc Badal-en eskutik Haziera
(Cristina Enea Fundazioko hazien artxi-
boa)
Argazki saio irekia Egun bateko andrea
eta ilarra jauna (Idoia Lizeaga lore arte
disenatzailea eta Alfredo Pastain argazki-
lariaren eskutik).

Zamalbideko bizilagunek salda hartzen dute San Isidro egunez.
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2019KO UDAL HAUTESKUNDEAK GEHIGARRI BEREZIA 2

HERNANI ETA ASTIGARRAGA - Udal hauteskundeen emaitzak urtez urte

FRANCO hil eta hiru urte eta erdira
antolatu zituzten lehenengo udal hau -
teskundeak Espainian. Hernaniarrek
apiri la ren 3an bozkatu zuten lehe -
nengo aldiz Hernaniko Udalaren osa ke -
tareako. Astigartarrek ez zuten aukera
hori izan, eta Donostiako Udalerako
eman zuten botoa. Hori horrela izan
zen 1983garren ur tera arte. 1987an
aukeratu zuten au rreneko aldiz Astiga -
rragako Udaleko korporazioa. 

Hernanin, 1979an 21 zinegotzi au ke -
ratu behar ziren. Gogora ekarri behar
da urte horietan Hernaniren errolda
20.053 biztanlekoa zela. Lasarteko zati
bat ere bere gain hartzen zuen, eta
lasartear gehienek Her naniko Udalera -
ko ematen zuten botoa, oraindik ere ez
baitzen Lasarte udalerri.

Aurreneko zita horretan, Herri Ba -
tasunak irabazi zituen hauteskundeak
3.925 botorekin eta zortzi zinegotzi lortu
zituen. Bigarren posturako lehia oso
parekatua izan zu ten EAJ-PNV eta
PSOEk. Alderdi jeltzaleak, 2960 botore -
kin, sei zinegotzi eskuratu zituen, eta
sozialistek, ordea, bost, 2726 boto rekin.
Ondoren, Euskadiko Ezkerrak bi zine -
gotzi atera zituen. Ez zen beste alder -
dirik egon ordezkaritzarekin. 

Lehenengo hauteskunde hauetan,
Juanjo Uria (HB) izan zen aukeratua
Hernaniko alkate be zala.

1983an, HB eta PSOE 440 bototan
Legealdia bukatuta, Juanjo Uria ez zen
berriro ere aurkeztu alkategai bezala.
Lasarte-Oria ez zen oraindik udalerri
bezala era tu, eta horrek ere eragina izan
zuen Udal Hautes kundeetan: Hernanik
inoiz izan duen errol darik haundiena
izan zuen, 21.100 hain jus tu. Astigarraga
ere, ora in dik ez zen udalerri eta Donos -
tiarako bozkatzen zuten. 

Urte horretan, lehia oso estua izan
zen Herri Ba tasuna eta PSOEren artean.
440 bo toren aldea besterik ez zen egon bi
alderdien artean, ezker abertzalearen
alde; 4.193 eta 3.753 boto izan zituzten,

hurrenez hurren. 
Bi alderdiek zazpi zinegotzi lortu

zituzten. EAJ-PNV ere bazegoen lehian,
eta 3.510 botorekin, sei eserleku eskuratu
zituzten Udalean. Hiru alderdi nagusien
ar tean 683 botoren aldea zegoen. Euska-
diko Ezkerrak ere lortu zuen ordezkari -
tza; bakarra, 907 botorekin. 

Maiatzaren 8an izan ziren; eta bera,
San Joanak eta San Pedroak ospatu
baino lehe n Hernanik bazuen alkate
berria: Ricardo Mendiola. 

Hernanin 21etik 17 zinegotzira 1987an;
eta Astigarragako Udalerako
lehenengo udal hauteskundeak
Egoera aldatu egin zen 1987ko ekaina -
ren 10ean. Hernaniren errolda asko ja i -
tsi zen, 14.208 biztanlera arte. Lasarte-
Oria udalerri zen dagoeneko eta horrek
emaitzetan eragin zuzena izan zuen.
Astigarragan ere aldaketa izugarria
gertatu zen; Donostiatik banandu eta
uda lerri bihurtuta, han ere, aurreneko
Udala hautatu behar izan zuten.

Bestelako aldaketak ere izan ziren.
EAJ-PNVren barruan, eztabaida piztu, eta
ondorioz sortu zen Eusko Alkartasuna
alderdi berria, hilabete batzuk lehenago. 

Horren guztiaren eraginez, Hernanin
emai tzak zeharo aldatu ziren. Herri
Batasunak nagusitasunarekin irabazi zi -
tuen hauteskundeak 3.958 botorekin eta
zortzi zinegotzi lor  tuz. 17 aukeratu behar
ziren eta ge hiengo absolututik bakarrera
geratu zen Agustin Ezponda buru zuen
ze rren da. Bera izendatu zuten alkate,
ekainean. 

Bigarren geratu zen PSOE, berriro ere,
1.885 boto eta hiru zinegotzirekin. EA
alderdi berriak emaitza oso onak lortu

zituen Gipuzkoan, baita Hernanin ere,
1.632  boto eta hiru eserlekurekin. EEk bi
lortu zituen, eta EAJk jaitsiera nabar -
mena izan zuen 807 boto eta zinegotzi
ba ka rrarekin. 

Astigarragan ere emaitzak Herri Ba -
tasunaren aldekoak izan ziren, baina he -
men lehia estua izan zuen Eusko Alkar -
tasunarekin. Hamaika zinegotzi au  ke -
ratu behar ziren, 2.351ko errolda be tetik.
HBk bost zinegotzi lortu ziten, 695 bo to -
rekin, eta EAk lau zinegotzi, 599 boto -
rekin; 96ko aldea izan zuten. EAJ, aldiz,
birekin geratu zen (292 boto). Banaketak
kal te egin zien jeltzaleei. 

Antton Arka (HB) alkate bezala izan
zen aukeratua, nahiz eta ez zuen legeal -
dia bukatzerik izan. 1990ean Martin
Agirre alderdikideak ordezkatu zuen
Arka Au zitegi batek Espainiako bandera
«iraintzeagatik» kargua betetzeko gaita-
sunik gabe utzi zuenean.

1991n ezker abertzaleak alkatetzak
galdu zituen akordioen ondorioz, bai
Hernanin, baita Astigarragan ere
1991. urteko hauteskundeak, Euskal Herri
osoan, 1988ko urtarrilaren 12an sina-
turiko Ajuria-Eneako Itun edo hitzarmen
politikoak baldintzatu zituen, batez ere,
alkateak erabakitzeko garaian.

Inoiz baino alderdi gehiagok lortu zu -
ten ordezkaritza Hernanin. Herri Bata su -
nak irabazi zituen hautes kun deak, bai na
alde gutxiagorekin eta zaz pi zine gotzi
lortu zituen, gehiengotik urruti. PSOE,
laugarrenez jarraian, bi garren alderdi
bozkatuena izan zen, hiru zinegotzi
lortuz, eta EAk ere hiru lortu zituen. EAJ-
PNV zerbait erreku pe ratu eta bira iritsi
zen. Euskadiko Ezkerrak bat lortu zuen

eta LKI-EMK ere sartu zen Udalean, or -
dezkari batekin. PSOE, EA, EAJ eta EE
akordio batetara iritsi ziren eta Joxan
Rekondo, EAko hautagaia, izendatu
zuten Hernaniko alkate. Lehendabiziko
aldiz, Herri Batasuneko hautagaia ez zen
al ka te  bat izango zuen Hernanik. 

Astigarragan ere akordioa aurrera
eraman zen. Bertan, HBk bost zinegotzi
lortu zituen, baina EA eta EAJren ba tu rak
sei ordezkari eman zituztenez, EAko
Mikel Za bala izan zen alkate berria.

Bai Rekondok, baita Zabalak ere bi le -
gealdi osatu zituzten, 1991tik 1999ra. 1995 -
eko udal hauteskundeetan Asti garragan
ez zen akordioaren beharrik izan. EAk
irabazi baitzituen hauteskundeak boto -
etan, nahiz eta zinegotzietan ber din keta
egon HBrekin, bosna zinegotzirekin. EAJ-
PNVk ba karra lor tu zuen. 

Hernanin akordioa egon zen,
bigarrenez. Herri Batasunak, berriz ere,
zazpi eserleku lortu zituen. Lehenengo
aldiz, bigarren bozkatuena ez zen PSE
izan, orain jada EErekin batera. Rekondo
alkatearen EA al derdiak lortu baitzuen
hori. Hori horrela, Eusko Alkartasunak
lau eserleku lortu zituen; eta PSE-EEk,
hiru. EAJ, berriz, bakarrarekin ge ratu
zen, EB eta PP bezala. Lehenengo aldiz,
alderdi popularrak ordezkaritza lortu
zuen Hernanin. 

Herri Batasunako Mertxe Etxeberriak
inoiz alkate batek lortu duen
emaitzarik onena
1999ko hauteskundeek aldaketak ekarri
zituzten. Gainera, ETAk su etena eman
aldarrikatu zuen; eta badirudi eragina
izan zuela hauteskundeetan. Ezker
abertzaleak izena aldatu zuten eta

Historiak lagundu dezake jakiten zer
gertatu daitekeen hauteskundeetan
Demokraziako aurreneko bi
udal hauteskundeetan,
1979an eta 1983an,
Hernanik hartzen zituen
Lasarteko bizilagunen ia
boto gehienak, oraindik ez
zelako udalerri. Gauza bera
gertatu zen Astigarragarekin,
haien botoak, aldiz,
Donostian kontatzen ziren.

Hauteskunde emaitzen bilakaera, Hernanin.
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Euskal Herritarrok izenarekin, inoizko
emaitzarik onenak izan zituzten
Hernanin. 

5.015 hernaniarrek eman zioten
botoa EHri eta %48ko portzentajea -
rekin, 9 zinegotzi eskuratu zituen. EA
eta EAJ elkarrekin joan ziren, koa -
lizioan, eta bost eserleku lortu zituzten.
PSE-EEk or durarteko emaitzarekin kax -
karrenak atera zituen bi zinegotzi eta
1.428 bo to re kin eta PPk bere zinegotzia
man tendu zu en. 

Bi emakume alkate lehenengo aldiz,
Hernani eta Astigarragan
Emaitza horiekin, Hernanin Mertxe
Etxeberria zen alkate berria gehiengo
abso lu tu a rekin. Ordura arte, inoiz ez
zuen mota ho  rretako gehiengorik izan. 

Astigarragan ildo beretik joan ziren
emaitzak, nahiz eta bertan indarrak
pare katuagoak egon bi zerrenda nagu si -
enen artean. 63 botoren aldea egon zen
Eus kal Herritarrok eta EA-EAJ koalizi o a -
ren artean; botoen %48a eta %44a,
hurrenez hurren. Zinegotzietan, ezker
abertzaleak sei eserleku lortu zituen; eta
EA-EAJk, bost. Han ere, emakume batek
hartu zuen alka tetza: Eli La bu ruk. 

2003an Batasuna legez kanpo eta  EA-
EAJ koalizioa, berriz, alkatetzara
2003ko hauteskundeak Batasunaren,
ezker abertzalearen izena orduan, ilega -
lizazioaren eraginpean antolatu zi ren.
Eta Bai  laran zuten indarra ikusita, emai -
tzak guztiz baldintzatu zituen. Hernanin,
EA-EAJ koalizioak irabazi zituen hau tes -
kun deak 2.840 boto eta zortzi zine go -
tzirekin. Berriro ere, Joxan Re kondo
alkate aukeratu zuten. Bere hiru garren
lege aldia izango zena eta, 1979 geroztik,
Hernaniko alkate bezala urte gehien egin
dituen herna niarra bihurtuz. PSE-EEk
lau zinegotzi lortu zituen; EB, hiru eta
PPk, bi.

Astigarragan EA-EAJ koalizioak ha -
mai  katik bederatzi eserleku eskuratu zi -
tuen, ia zinegotzi guztiak. Beste biak,
PSE-EE eta PPren artean banatu zituzten.
Alkate berria Bixente Arrizabalaga izan
zen, eta zortzi urtez izan zen Uda laren
buru.

2007an, aldaketa Hernanin, eta
jarraipena Astigarragan
2007a urte berezia izan zen. Ezker aber -
tzalea herri batzuetan aurkeztu ahal
izan zen, EAE-ANVren izenpean, baina
hau tagaitza batzuk ez ziren onartu.
Hernaniko zerrendak aurkezteko aukera
izan zuen; Astigarragakoak, aldiz, ez. 

Hori horrela, Hernanin ANVk irabazi
zituen hauteskundeak 4.187 boto eta
zortzi zine go tzi rekin. PSE-EEk biga rren
postua lortu zuen, hiru zine go tzi rekin.
EA eta EAJ ez ziren koa lizioan aur keztu;
emaitza oso an tzekoak lortu zituzten, eta
bina zinegotzi banatu. Ezker Ba tuak bat
lortu zuen, PPk bezala. Marian Beitia -
larrangoitia aukeratu zuten alkate, Her -
naniko bigarren alkate emakumea.

Astigarragako emaitzak historikotzat
hartu daitezke egon zen banake ta ren -
gatik. Bost alderdi irten ziren ordez -
katuak, inoiz baino gehiago. Alkatetza
EAko Bixente Arrizabalagak mantendu
zuen. Lau zinegotzi eskuratu zituen EAk,
EAJk hiru, EBak bi, PSE-EEk bat eta PPk
bestea. 

EH Bilduk gehiengoa absolutua
Hernanin eta Astigarragan, 2011n
Handik lau urtera, ezker abertzaleak,
legez kanpokotasuna gaindituta eta
ETAren behin betiko su etenarekin,
emaitzak hobetu egin zituen bai Her -
nanin, baita Astigarragan ere, gehiengo
abso lutuarekin. EH Bildu koalizioa sortu
zen eta bertan integratu ziren EA, Aralar,
Alternatiba eta Sortu alderdiak. 

Hernanin, Luis Intxauspe izendatu
zuten alkate 4.205 botorekin, baina
1999ko 5.015eko langa urruti geratu zen.
Kontuan hartu behar da, Hernanin
bigarren, boto kopururik altuena Amai -

urrek, lortu zuela urte horretan bertan,
Hauteskunde orokorretan, 4.747 boto -
rekin. Hirugarrena, hurrengo urtean
Eusko Legebiltzarra osatzerakoan, 4.488
boto esku ratu zi tuen EH Bilduk. Eta
laugarrena, 1998an izan zen, Eusko
Legebiltzarrerako zitan, 4.600 bototik
gora lortuta. 

2011ko Udale koe tan bedera tzi eserle -
ku rekin bi ga rren  aldiz gehiengo abso -
lutua lortu zuen. Bi garren geratu zen EAJ
hiru zine go tzirekin, eta PSE-EEk, beste
hiru esku ratu zituen. Eusko Alkar -
tasunatik ba nandu zen Hamaikabatek bi
zinegotzi lortu zituzten. Alderdi popula -
rra, 1995tik Uda lean ordezkaritza izan
eta gero, zinegotzi gabe geratu zen. 

Astigarragan ere, EH Bilduk gehiengo
ab solutuarekin irabazi zituen hau tes -
kundeak. Hamaika zinegotzietatik, zazpi
eskuratu zituen, 1.050 boto lortuz. EAJk bi
eskuratu zituen, eta H1! ere birekin gera -
tu zen. Beraz, Andoni Gartziak (EH Bildu),
Bixente Arrizabalagaren erreleboa hartu
zuen alkatetzan.

Jarraipena, Luis Intxausperekin
2015eko hauteskundeak izan dira
azkeneko Udala osatu dutenak.  Herna -
nin, EH Bil duk aurreko zitako emaitzei
eutsi zien, nahiz eta 23 boto gutxiago es -
ku ratu. 4.182 botorekin gehiengoa lortu
zu en Luis Intxauspek, berriz ere, bede -
ratzi zinegotzirekin, baina partaidetza

jaitsi zela ikusita, botoen %45,69era
iristea lor tu zuen. Horrek esan nahi du,
por tzen taian inoiz lorturiko hirugarren
emai tzarik altuena izan zuela, 1999ko eta
2007ko %48a eta %46aren atzetik, hurre -
nez hurren.

Aldaketa Astigarragan, PSE-EErekin
akordioa eginda
Astigarragan aldaketa urtea izan zen,
zentzu zabalean. Herriaren hazkundea -
ren ondorioz,  hamaika zinegotzi auke -
ra tzetik hamahiru aukeratzera pasa zen
herria, bi zinegotzi gehiago. 

Emaitzetan ere aldaketak izan ziren.
EH Bil duk irabazi zituen, berriz ere, hau -
tes kun deak, 1.130 botorekin, eta EAJ, 17
botora besterik ez zen geratu zen. Alde
txi kia bi alderdi nagusien artean. Horrek
ekarri zuen zinegotzietan berdinketa
egotea, biak seina ordezkarirekin. Hama -
hi rugarrena PSE-EEk lortu zuen, eta hori
erabakiorra izan zen Udal Gobernua
eratzeko orduan. PSE-EEk eta EAJk
akordioa egin zuten Gipuzko an, eta
Astigarragan ere eragina izan zuen.
Andoni Gartziak alkate izateari utzi behar
izan zion, eta bere ordez, Jesus Mari
Santosek, EAJren hautagaiak, hartu zuen
alkatetza. Hala ere, alkate berriak ez zuen
legealdi osoa bete. 2017garren urte ha -
sieran utzi egin zuen eta EAJren zerren -
dan bigarren postuan zegoen Zori one
Etxezarragak hartu zuen lekukoa.  yy

Udal Hauteskundeetan alderdiek izan duten joera, Astigarragan.



Joxan Ruiz Miner izango da, aurtengo
Udal Hauteskundeetan, Herri Aierriz
taldearen alkategaia, Aranon. Ainhoa
Ansa alkatearen erreleboa hartu, eta
berarekin bi legealdiz zinegotzi aritu
ondoren, aurreneko lerrora emango du
pausoa, Ruizek. Edozein kasutan, Ansa -
ren bideari segi nahi diola nabar men -
du du, eta azpiegiturak ditu erronka
nagusia. Zerbitzuei dagokienez, garraio
publikoa Aranora ekartzeko eskaera,
errealitate bilakatzea espero du, dato -
zen lau urteotan: «gauzak agindu beza -
la betetzen badituzte, aukera badagoela
dirudi, baina ikusiko dugu zertan gel di -
tzen den proiektua».

Lantaldetik alkatetzara pasako zara.
Animatuta zaude?
Bai noski, bi legealdi zinegotzi bezala
pasa ondoren, polita izango da erronka
hau hartzea.

Bost laguneko taldea osatu duzue.
Nola ikusten dituzu lankide berriak?
Bakoitzak zein gai landuko du?
Lan talde polit bat osatu dugu, indarrak
berritzeko lankide berriak ondoan edu -
kitzea ezinbestekoa dela iruitzen zait.

Alde batetik, Xabier Legarretak,
orain arte hirigintzako zinegotzia izan 
denak, gurekin jarraituko du. Eta
bestetik, aurpegi berrien artean, Xabi
Cuetok alkateordearen lanak egingo
ditu; Kontxi claver Gizarte Zerbitzue -
tako zinegotzia izango da; eta azkenik,

Jon Mari Beasainek euskera eta kultur
arloak jorratuko ditu.

Denon artean, datozen lau urteetan
lan polit bat egitea espero dut.

Ainhoa Ansaren lan taldean egon
zara aurreko legealdietan. Lan ildo
beretik jarraituko duzu orain,
alkatetza hartuta?
Zalantzarik gabe jarraituko dugu,
Ainhoak ireki duen bide horretatik.
Azkeneko urteetan, ekarpen politak
egin dizkiogu herriari, eta ildo beretik

jarraitu nahiko nuke.

Zer dago egiteko Aranon? Zein
erronka dauzka herriak?
Lehendik datozen lanekin jarraitzea da
asmoa, eta azpiegituretan daukagu
erronka nagusietako bat. Hemendik
inguruko herrietara joatea erraza da;
baina belaunaldi berriei begira, hauek
herrian gelditzea nahi badugu, ahal
den herri osasuntsu eta erakargarriena
egiten indar haundia jarri beharra
daukagu. 

Besteak beste, Maisuenea jarri da
martxan legegintzaldi honetan. Zein
onura ekarri dizkio herriari?
Edozein motatako kultur ekiltadietara -
ko ego kia da, eta egunerokotasunean
bilgune bat suposatu du, hainbat ekin -
tza antolatzen baitira bertan; besteak
beste, ludoteka umeentzat, gitarra
ikas taroak, yoga... Eta euria egiten
duen egunetan, aterpe bat izatea supo -
satzen du.

Honekin batera, Jalki Kultur Elkartea

Aurreko bi legealdietan,
zinegotzi izan da Joxan Ruiz
Miner, Herri Aierrizekin,
Aranoko Udalean. Eta orain,
taldearen zerrendaburu da,
alkatetzarako. Uste du,
«talde polita» osatu dutela,
eta nabarmendu du, Ainhoa
Ansak irekitako bidetik
jarraitu nahi dutela: «ekarpen
politak egin dizkiogu herriari,
azkeneko lau urteotan.
Azpiegituretan daukagu
erronka nagusietako bat».
Xabier Legarreta, Kontxi
Claver, Xabier Cueto eta 
Jon Mari Beasain izango ditu
lagun, horretarako.

Joxan Ruiz Miner, Herri Aierrizeko alkategaia.

«Zalantzarik gabe
jarraituko dugu, Ainhoa
Ansak ireki duen bidetik.
Azkeneko urteotan, ekarpen
politak egin dizkiogu
herriari»
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«Hemendik inguruko herrietara joatea ‘erraza’ da; baina
belaunaldi berriei begira, hauek herrian gelditzea nahi
badugu, ahal den herri osasuntsu eta erakargarriena
egiten indar haundia jarri beharra daukagu. Zorionez,
haur asko ditugu orain herrian, eta jende berria ere etorri
da kanpotik»

ARANO HERRI AIERRIZ - Joxan Ruiz Miner

«Garraio publikoa herrira igotzea da 
erronketako bat, eta badago aukera»



ere sortu da. Zein eragin izan du eta
izango du Aranoko herri bizitzan?
Jalki kultur elkartea, herriko kultur
dinamika astintzeko sortu da; eta aldi
berean, herriko garapenean eragiteko.
Udalarekin elkarlanean aritzeko bo -
rondatea duen elkartea da Jalki kultur
elkartea, eta indarrak batzea beti da
ona herriarentzat. 

Beherakada demografikoa arazo
bilakatu da herri txikietan. Aranon
nola bizi duzue kontu hau? Zer egin
daiteke halako herri txiki batek
biziraun dezan?
Argi dago, bertan bizi eta lan egiteko
aukerak sortu egin behar direla. Ezin
gara lo gelditu, lehendik datorren
belaunaldi baten faltak berriz ere hu -
tsu nea ekarriko duelako. Baina zorio -
nez, haur asko ditugu orain herrian,
eta jende berria ere etorri da kanpotik.
Horri eutsi behar diogu.

Kostata, baina Goizuetako pediatra

zerbitzua berreskuratzea lortu da.
Pediatra zerbitzua Aranora ekartzeko
aukerarik izango litzake? Nola dago
kontua?
Ez dugu inoiz pentsatu Aranora ekarri
beharko litzatekeenik, ikusita zenbat
ara zo sortu diren pediatra eskasiare -
kin. Baina Goizuetako zerbitzua kolo -
kan egon denean, ez gara isilik gelditu.
Hala ere, bestelako premiak azalean
utzi dizkigu honek; Osakidetza eta
Osasunbidearen arteko hitzarmen ba -
ten aukera aztertu beharra, esate bate -
rako. Hitzarmen hau eskatu dugu, esa -
terako, Osasunbidean.

Beste zerbitzu publiko batzuk ere, ez
daude Aranon bertan. Hurbildu behar
al dira?
Zerbitzu publiko guztiak ongi etorriak
izango dira. Asko dira Aranon falta
direnak, eta oraintxe bertan, erron ke -
tako bat litzateke garraio publikoa
herriraino igotzea. Gauzak agindu
bezala betetzen badituzte, aukera ba -

dagoela dirudi, baina ikusiko da zertan
gelditzen den proiektua.

Herritarrei bidea errazteko,
Nafarroaren eta Gipuzkoaren artean
hitzarmenik behar al da?
Izatez hitzarmen batzuk egon badaude,
baina badago zer hobetua. Eta arlo
batzuetan, ari gara gai horiek lantzen;
pediatriaren arloa adibidez. Segurtasun
arloan ere, hobetu beharreko gauzak
daude, administrazioen artean.

Lau urte hauetan Nafarroako
Gobernuan izandako aldaketak,
lagundu al du Aranorekin zeukan
harremanean?
Bai, badirudi aurreko legealdietan
baino jarrera gertukoagoa izan dutela
behintzat. Hizkuntza aldetik nabaritu
da, eta nabaritu da herri txikienganako
keinu bat, nahiz eta oraindik legeak ez
dauden herri txikientzat pentsatuta. 

Saiakerak egin dira, Irakurri

Poligonoan herriko ekonomia
sustatuko duten jarduerak
bultzatzeko. Nola dago proiektua
gaur egun?
Gorabeherak zuzentzea zaila izan da.
Poligono pribatua da, eta herrirako
onuragarriak diren jarduerak bultzatu
nahi ditugu, sortu daitezkeen lanpos -
tuak ezinbestekoak baitira herriaren
garapenerako. 

Euskararen erabilera kontuan
hartuta, arnasgune da Arano. 
Zein erronka ditu, zure ustez?
Galdu ez dadin, euskalkia bera man -
ten tzea da erronka nagusia. yy

Herri Aierrizen boskotea: Xabier Legarreta, Jon Mari Beasain, Joxan Ruiz, Kontxi Claver eta Xabier Cueto.

«Ez dugu inoiz pentsatu Aranora pediatria zerbitzua ekarri
beharko litzatekeenik. Baina Goizuetako zerbitzua kolokan
egon denean, ez gara isilik geratu. Hala ere, honek
bestelako premiak azaleratu dizkigu; Osakidetza eta
Osasunbidearen arteko hitzarmen baten aukera aztertu
beharra, esate baterako»

5 2019-05-18

«Maisuenea egokia da edozein motatako kultur
ekitaldietarako, eta egunerokotasunean bilgune bat
suposatu du, hainbat ekintza antolatzen baitira bertan;
besteak beste, ludoteka umeentzat, gitarra ikastaroak,
yoga... Eta euria egiten duen egunetan, aterpe bat izatea
suposatzen du»

Titularrak

1.    Joxan Ruiz Miner
2.    Xabier Cueto Martin
3.    Xabier Legarreta Etxarri
4.    Jon Mari Beasain Irazusta
5.    Kontxi Claver Oiarbide



ASTIGARRAGA EH BILDU - Xabier Urdangarin Lasa

«Garrantzia eta lehentasun osoa 
izango dute hezkunt zako azpie gi turek»

AURRENEKO aldiz izango zara
alkategai. Nola hartu duzu erronka?
Herriko gauzetan parte hartzen bai,
ibili ohi naiz, baina hau berria da ni -
retzat. Politikak ez du izen onik, baina
iruditzen zait Astigarraga bezalako
herri batean alkate edo zinegotzi izatea
gauzak egitea dela, politika haundien
hitz potoloegi etatik urrun. Erronka
haun dia da, baina egia esan, gogoz
nago; talde polita osatu dugu. Gauzak
ondo egingo dituen taldea da.

Talde berri xamarra aurkeztu duzue.
Indar berrien beharra ikusi duzue?
Zerrendako lehen hama hiru lagunetan
bi daude orain zinegotzi direnak. Beste
guztiak berriak gara. Ona da taldeak
berritzea, batzuk atseden hartu eta
beste batzuk saltsan sartzea. Gainera,
herrian hainbat arlo tan ibili ohi garen
pertsonak gara, go goz gatozenak eta
herri programa ba ten inguruan bat
egin dugunak. La nerako gogoz gatoz,
ilusioz. Bestalde, EH Bilduren proiek -
tuak pertsona be rriak erakartzeko du -
en gaitasunaren isla ere bada aurtengo
zerrenda.

Ze balorazio egiten du EH Bilduk
azkeneko lau urte hauen inguruan?
Balorazioa bi hitzetan laburtuta hauxe
da: kudeaketa txarra. Datuek argi era -
kusten dute EAJ-PNVko udal go ber -
nuaren kudeaketa oso kaskarra izan
dela. 2018ko aurrekontuari buruzko
datu bat nahikoa da hori ikusteko:
2018ko aurrekontu osoaren %59a baizik
ez du gauzatu EAJ-PNVko udal go ber n u -
ak. Inbertsioen datua are eta oke rragoa
da, 2018ko inbertsioetarako aurrekon -
tua ren %19 erabili da. 2017 eta 2018ko
datuek erakusten dute kudeaketa txa -
rra, au rrekontuak egiteko zehaztasu -
nik eza, be raiek onartutako aurre -
kontuak gauza tzeko gaitasunik eza…
Autobus ga rra ioan arazoak eta mu -
rrizketak, Hau rreskola berria hasi gabe,
Herri Eskola haunditu gabe, DBHko
ikastetxea erai kitzeko lurra prestatu

gabe… Eskumena ez da Udalarena,
esango du EAJ-PNVren udal gobernuak,
bai, baina Udalak askoz ere gehiago
egin zezakeen.

Azken legegintzaldian krispazio-
giroa nabaria izan da bi talde
nagusien artean. Ze jarrera hartuko
du talde berriak?
Gure jarrera garbia izango da: elka rriz -
keta eta elkarlana. Guretzat oso ga -
rran  tzitsua da hitz egitea, gauzak argi
esatea, adostea… Lanerako eta elkar -
lanerako jarrerarekin gatoz. Baina argi
eta zintzo hitz egin behar da, gai batean
zeresana duten guztiekin, informazioa
mahai gainean jarri eta mamuak eta
errezeloak alde batera utzita. Udal
gobernu honek gai askotan errezelo
txar gehiegirekin jokatu du gurekin.
Lau urteotan, EH Bil duk jarrera zo rro -
tza izan du, baina ja rrera eraikitzailea
ere izan du: EH Bilduk oposiziotik 687
ekimen edo proposamen baino gehiago
bideratu ditu (EAJk au rreko legealdian
80 ozta-ozta), baina behin eta berriz
EAJren itsukeriarekin topo egin du.

Hauteskunde orokorrak nahiko estu
irabazita, nolako emaitzak espero
dituzue udal hauteskundeetarako? 
Gure helburua 7 zinegotzi lortzea da,
hau da, gehiengo osoa, izan ere, bada -
kigu EAJ-PNVk eta PSEk tratua egingo
dutela, duela lau urte bezala, elkar ba -
bestu eta agintea eskuratzeko. Hautes -
kunde oro korretako emaitzak ikusita,
gogotsu gaude eta uste dugu aukera
badugula 7 zinegotzi eskuratzeko. Al -
daketa EH Bil duri botoa emanda soilik
lortuko da.

Taldearen aurkezpenean esan
zenuen Kontxa Etxeberria plazan
egin zenutela «hau ere badelako
Astigarraga»... 
Astigarraga ikaragarri hazi da. 15
urtean biztanle kopurua %85 hazi da,
4.000 biztanletik 7.000 biztanlera.
Etxebizitzak, kaleak, espazio berriak…
Hamar urtean Astigarragara etorri ez
denak ia ez du ezagutuko. Horrelako
aldaketa batek ezinegona eta kezka
sortzen du, As tigarragaren nortasunari
buruz, hazteko moduari buruz, etor -
kizunari buruz… Kezka bai, baina al -
ferrik da garai bateko Astigarragari be -

gira egotea. Gaurko Astigarraga dugu
es kuetan eta hortik abiatuta eraiki
behar dugu denontzako herria. Horre -
gatik egin genuen aur kezpena Kontxa
Etxeberria plazan, plaza hori ere gurea
delako, Astigarraga de lako, Joseba Ba -
randiaran plaza bezala.

Zein gaietan jarriko du 
indarra EH Bilduk?
Gai asko dira garrantzitsuak. Hara, he -
rri-programan 9 lan esparru bereizi di -
tugu eta 45 proposamen zehatz landu
ditugu. 80 pertsona inguruk parte har -
tu dugu hori guztia lantzen (3 batzar
ireki egin ditugu). Lan haundia eta
sakona egin dugu eta ahalegin berezia
kostuak kal ku latzen. Garrantzia eta
lehentasun osoa izango dute hez kun -
tzako azpie gi turek: Haurresko la, Herri
Eskola haun ditzeko proiektua, DBH…
Pelotalekua eta kiroldegia berritu eta
egokitu behar ditu gu, duela 20 urtekoak
dira, Astigarragak 3.500 biz tanle zitu -
enekoak. Gazteak eta nerabe ak ere
izango dira gure jomuga na gusi. 

Lau urteotan guztiontzat zerbitzu
publiko egokiak edukitzea lortu nahi du -
gu. Batzuetan, eskumena ez da Uda la -
rena, baina horrek ez du esan nahi zain
geratu behar denik. Ezta pentsatu ere,
ezin da zain egon! Autobus zer bitzua
Aldundiaren esku mena da, ezin dugu,
besterik gabe, zain geratu. Joan egin
behar da, hitz egin, eskatu, exijitu…

Bestetik, 2019-2023ko agintaldian

Planeamendu Orokorra eguneratzeko
lanak egin behar dira. Hor erabakiko da
datozen 8-12 urteetan Astigarragan zer
eraiki eta non. Gure proposamena etxe -
bizitzak eraikitzeko bidean geldiune
bat egin eta gogoeta sakona egitea da.
Asti garraga modu orekatu eta ja -
sangarrian hazteko oinarriak adostu
eta erabakiak hartu behar ditugu.

Hazkunde demografikoa arazo
bilakatzen ari dela aipatu izan 
duzue. Zertan nabari da hori?
Hazkunde demografikoa berez ez da ez
txarra, ez ona. Kontua da modua, epe al -
dia, proportzioa… Irudika ezazu Do nos -
tiako populazioa hurrengo 15 ur teetan
%85 hazten dela, hau da, 180.000 biz -
tanletik 330.000 biztanlera. Pen tsatze
hutsak garbi erakusten du zer bitzu
publikoak egokitzeko lan ika ragarria
egin beharko litzatekeela (ga rraio pu -
blikoa, anbulatorioak, es ko lak…). 

Astigarragan proportzioan hori ger -
tatu da eta zerbitzuak egokitu gabe di -
tu gu. Oso atzean gabiltza. EAJk inpo sa -
tu zuen Plan Orokorra dago arazo ho -
rien oinarrian: etxe ugari bai, baina
zer bitzu eta azpiegitura aurreikuspenik
ez. Arazoa sinplea da, askoz ere per tso -
na gehiago gara eta zerbitzuak ber be -
rak dira (anbulatorioa, garraioa, hez -
kuntzako azpiegiturak, kiroldegia...)
edo,  autobusaren kasuan, okerragoak,
izan ere murriztu egingo dute. Goizetan
komeriak izaten dira askotan auto -

Andoaindarra da izatez
Xabier Urdangarin Lasa,
baina 20 urte daramazki
Astigarragan bizitzen.
Herrian «hainbat saltsatan»
ibilia da, berak onartu beza-
la: Musika Eskolan, Guraso
Elkartean, Gure Esku
Dagon... eta orain, beste
pauso bat eman du: EH
Bilduren alkategaia da.

Xabier Urdangarin Lasa, Astigarragako EH Bilduren alkategaia.

«Al daketa EH Bil duri botoa
emanda soilik lortuko da»

«Partxeen aroa ri amaiera
eman behar zaio»
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busean kabitzeko. 
3.500 biztanleren tza ko zerbitzuak

ditugu eta ia 7.000 biztanle gara. Oreka
lortu behar dugu hazkunde demo gra -
fiko eta urbanis tikoaren, zerbitzuen eta
integrazio sozio kulturalaren ar te an.
Partxeen aroa ri amaiera eman behar
zaio.

Herria geldirik dagoela salatu izan
duzue askotan, baina EAJk dio
hainbat proiektu egin direla: kultur
etxe berria, tren geltokia… Nola
aterako da herria geldialdi horretatik?
Kultur etxe berria aspalditik dator, pro -
motorarekin etxebizitzak eraikitzearen
ordainetan egin zen tratutik, beraz, ez
da legegintzaldi honetako kontua.
Gainera, ekainerako amaitua behar
luke baina ez dute amaituko. Kultur
etxea izan daiteke udal gobernu honen
begiko proiektua, baina egiteko eran
hutsune asko ikusi ditugu: ez da parte
hartze prozesu txukun bat egin, nolako
kutur etxea egin, ez da herritarrokin
hitz egin, udaletxeko teknikarien iri -
tziak ere ez dut uste kontuan hartu di -
tuz tenik nahiz eta promotorarekin si -
na tutako hitzarmenak horrela jaso... 

Gaiez gai begira hasten bazara,
ikusiko duzu oso emaitza kaskarra izan
dela eta zerbitzuen eta azpiegitura
publikoen arloan oso atzera geratu ga -
rela. Egin diren apur horiek, ez dira
Udalaren ekimenarengatik izan, hiru -
garren batzuengatik baizik: kultur
etxea, erribera parkea, tren geltokia...
Eta tren geltokia martxan ikusteko,
zoritxarrez oraindik pazientzia beharko
dugu astigartarrok.

Geldialdi horretatik ateratzeko hiru
gauza behar dira: bat, zer egin nahi den
argi eduki; bi, autonomiaz jokatu herri
gisa, Astigarragaren interesak jarriz gau -
 za guztien aurretik; eta, hiru, go gotik,
gogoz eta eraginkortasunez lan egin.

DBHren korapiloa, aldiz, askatzeke
dago oraindik. Zer egin daiteke
Astigarragak DBHa lehenbailehen
izan dezan?
Eusko Jaurlaritzak hamabost urte pasa
ditu esanez Astigarragan ez zuela
DBHko ikastetxerik egingo. Joan den
urtarrilean, berriz, baietz esan du,
horren premia ikusten dutela eta lurra
prestatuta bere esku utzi bezain laster
hasiko direla. Eta Astigarragako Udala
etxeko lanak egin gabe! 

EAJ-PNVren udal gobernua mahai
gainean ezinezko alternatibak jartzen
aritu da, ez du argi hitz egin, orain al -
ternatiba bat, orain agian beste bat…
Lurra osorik erosi gabe dago, hiri -
tartzeko lanak egin gabe… Gure ustez
posible den alternatiba bakarra hilerri -
a ren azpialdekoa da. Ergobiako alter -
na tiba ez da bideragarria, uholde arris -
kuko eremuan dagoelako eta Ur Agen -
tziak esan duelako hor ezin dela eraiki.

Hor eraikitzekotan, aurretik, Urumeako
ibai arroan uholde arriskua murrizteko
plangintzako obra guztiak amaituta
egon behar dute eta ez dira amaituta
egongo 6 urte baino lehenago. 

Guk konpromisoa hartzen dugu ur -
tebeteko epean hilerriaren azpialdeko
lurra hiritartuta Jaurlaritzaren esku
jar tzeko (lurra osorik eskuratu, proiek -
tua idatzi, obra esleitu eta gauzatu egin
behar da; urtebetean egin daiteke). 

Haurreskolarekin, zer egin daiteke?
Eta Herri Eskola, zein egoeratan
dago?
Haurreskolarena ikaragarria da. 2016ko
azaroan plenoak onartu zuen Haurres -
kola berria egitea. Lokala hor dago,
Udalak dirua badauka… Bada, EAJ-PNV -
ren udal gobernuak ez du Haurres kola
berria egin. Oraindik ez du pro iek tua
idatzi ere egin. Joan den irailean mar -
txan egon behar zuen. 

Herri Esko lak, berriz, leku arazo
larriak ditu. Une honetan ikasgela gisa
erabiltzen ari dira informatika gela, psi -
ko  motrizitate gela… Bizpahiru ikas turte
barru, gelak faltako dira eta ikasle talde
batzuk beste leku batera eraman be har -
ko dira. Gauzak dauden bezala, ez dirudi
epe horretan Herri Eskola haun ditzeko
proiektua amaituta egongo denik. 

Udalak etxeko-lan bakarra zuen:
haunditzea ahalbidetzeko, plan oroko -
rra aldatzea. Legealdia amaitu da eta ez
zaio hasierako onarpenik ere eman,
atera kontuak! Bi gai horietan EAJ-
PNVren udal gobernuaren kudeaketa
oso txarra izan da: Haurreskola egin
gabe, Herri Eskola haunditzeko proiek -
tua noizko egongo den zehaztasunik
gabe, sortuko diren arazoei aurre
egiteko plangintzarik gabe… 

Hondakin bilketa sistemaren gaiak
markatu zuen, nolabait, 2015eko udal
hauteskundeetako kanpaina. Berriro
ere, gaia azaleratzeko asmorik?
Uste dut 2015ean hondakinekin koko te -
raino amaitu genuela denok. Bost edu -
kiontzien sistema aukeratu genuen as -
tigartarrok galdeketa baten bidez. Guk ez
dugu asmorik hondakinak bil tzeko sis -
tema aldatzeko eta, aldatzeko tan, galde -
keta baten bidez erabakiko litza teke.

Gustatuko litzaidake galdeke ta bat egitea
erraustegiaren gaia era baki tzeko.

Uste dugu oraingo birziklatze-tasa -
ren datuak hobetu ditzakegula Astiga -
rragan, honda kinak biltzeko sisteman
hainbat hobe kuntza eginez. Puntu
beltzak eta zi kin keria fokoak ere ba -
daude. Bada zer hobetu.

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da. Zer egitea
aurreikusten duzue?
Udalak negu honetan ikerketa bat egin
du, Txotx denboraldiak sortzen dituen
eragozpenei buruzko herritarren iri tziak
jasoz. Ikerketa horrek erakusten du
herritarrak kezkatuta gaudela txotx
denboraldiak dakartzan ondorioekin eta
ondorio txar gisa agertzen dira: za ra ta,
lasaitasun eza, zikinkeria… Iker keta ho -
rrek erakusten du astigarta rron tzat sa -
gardo denboraldiak eragiten duen ego -
era bigarren arazo nagusia dela (lehen -
dabizikoa garraio publikoa da; hiruga -
rrena DBHko ikastetxerik ez izatea…).

Elkarbizitza zailtzen duten hainbat
gai ditugu herrian: txotx denboraldia,
za rata, txakurrak, terrazak... Ez dira
lan tzeko gai errazak, baina ahalegin
zin tzoa egingo dugu. Elkarbizitza ara -
zoak kudeatzeko protokoloa landuko
dugu, kasuan kasuko parte hartze pro -
ze suen bidez. Prozesu horietan parte
hartuko dute interesdunek, elkarteek,
udal agintariek eta udal zerbitzuek. Az -
ken lau urteotan ez da arlo horretan ia
ezer egin. Argigarria da Udalak Txotx
garairako izan duen ekimen bakarra
sagardotegitara doan joateko autobusa
izatea.

27 Poligonoko trafikoa Astigarragako
errotondora bideratzeko asmoa du
Aldundiak. Zein eragin izan dezake?
Eragin haundia. Aldundiak aurreikus -
ten du egunero 5.000 ibilgailu gehiago
bideratuko dituela bide horrek Astiga -
rra gako sarrera nagusira. Jakina da
Ubar  burun trafiko arazo larriak dau de -
la, baina irtenbide egokia da trafiko ho -
ri guztia Astigarragako sarrera nagu si -
ra bideratzea? Guk uste dugu, ezetz. Eta
ezinbestekoa balitz ere, orain ar te ko
jokatzeko modua lotsagarria iru di tzen
zaigu: batetik, auzotarrak eta Bi de -

bitarteko erabiltzaileak oraindik ez
dituzte informatu eta, bestetik,  hitze -
tik hortzera mugikortasun jasan ga -
rriaz jardun eta oinezkoentzat eta bi -
zikletentzat pasabide segururik ez da
aurreikusi. Gai honekiko ere Udalaren
jarrera utzikeria haundikoa izan da. 

Euskeraren erabileran omen dago
erronka datozen urteetan. Zein ildo
jarraituko duzue gaiari dagokionean?
Iaz Euskaraldia, aurten Korrika, 2020an
berriz Euskaraldia… Euske raren aldeko
jarrera hor dago, jende as koren ahale -
gina eta konpromisoa ere bai, euskeraz
bizitzeko ahalegina egi ten dugun
astigartarrak hor gaude. Abia puntua
ona da, baina lan egin behar da. 

Gure helburua euskeraren erabilera
indartzea da. Horretarako, Euskaral -
dia ren ekimenean sakonduko dugu he -
rriko elkarte eta eragileekin lan keta be -
re zia eginez. Merkataritzan eta ostala -
ritzan euskararen erabilera sustatuko
dugu. Gure asmoa da, baita ere, udalak
AEKrekin duen hitzarmena indartzea,
lokal haundiagoa uzteko. Beste helburu
bat ere badugu, euskera ikasteko doa -
ko tasuna bermatzea. Proposamen
horiek guztiak gure herri-programan
datoz zehaztuta. yy

EH Bilduk aurkeztutako taldea, Urdangarin alkategaiarekin.

«Datuek argi era kusten dute
EAJ-PNVko udal 
go ber nuaren kudeaketa oso
kaskarra izan dela»

Titularrak

1.    Xabier Urdangarin Lasa.
2.    Ain tza ne Barandiaran Ezponda.
3.    Andoni Gar tzi a Arruabarrena.
4.    Rosalia Fernandez Rodriguez.
5.    Estibaliz Neira Martinez.
6.    Aitor Güemes Oyarbide.
7.    Ione Ola tzi regi Mendiorotz.
8.    Idurre Garmendia Ollokiegi.
9.    Joseba Ilari Etxe berria Calvo.
10.    Manex Alberdi Ola tzi regi.
11.    Ianire Urrutibeaskoa Elordi.
12.    Jose Mari Zubiarrain Iturralde.
13.    Amaya Apecechea Arizmendi.
Ordezkoak

1.    Juan Maria Salaberria Armendariz.
2.    Maddi Roteta Artuzamunoa.
3.    Ugaitz Iturralde Calonje.
4.    Ainara Vazquez Martinez.
5.    Iker Goñi Salaberria.
6.    Maria Teresa Bernal Monroy.
7.    Ander Goikoe txe a Okariz.
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LEGEGINTZALDI honetan EAJ-PNV eta
PSE-EEren arteko akordioari esker
izan zarete udal gobernuan. Berriro
egingo zenukete akordioa? (zein
emaitza espero dituzue?)
Maiatzaren 26ean herritarrek eraba ki -
ko dute nolako Astigarraga nahi du ten,
eta horretarako zeini ematen dio ten
ba be sa. Martxan ditugun proiek tuak
gau zatzeko Astigarragako EAJ-PNV tal -
dekook herriaren alde lanean jarraitu
nahi dugu eta prest gaude. 

Azken lau urte hauen zein balorazio
egiten duzue? Zein izan dira
zailtasun handienak? Alkate
aldaketa ere tartean izan da…
Orokorrean balorazio positiboa egiten
du gu. Gure programak jasotzen zituen
eginkizun guztiak bete ditugu eta beste
berri batzuk ere martxan jarri ditugu.
Ho rrez gain, Astigartar guztien propo-
samenak entzun eta bideragarriak zi -
re nak gauzatu ditugu. Argi dugu he -
rriaren zerbitzura gaudela, guzti ontzat,
eta horrela jokatu dugu. Talde bat gara
eta estrategia argi bat dugu: Astiga rra -
ga guztiona eta guztiontzat izatea. Gure
taldea herriaren zerbitzura jarri dugu. 

Urumea Berri proiektua zena,
errealitate da, dagoeneko. Zein
eragin dauka horrek Astigarragan?
Urumea Berri auzoak gure herria gaz te -
tu du. Alde batetik, astigartarrek herri -
an bertan egin dezakete orain euren
bizi-proiektua. Bestetik, etorri diren fa -
mi lia gazteak inguruko herrietatik eto -
rri dira gehienak: astigartar berri asko
euskaldunak dira. Beraz, Astigarragak
aukera paregabea du: etorkizuna izan -
go du.

Proiektu horrek, besteak beste,
herriaren hazkunde demografikoa
eragin du. Zein erronka dakarzki
horrek?
Erronka bai, baina baita aukera polita

ere. Hasteko herriko zerbitzuak hobe -
tze ko balioko du: kiroldegiaren berri -
kuntza, Herri Eskolako handipena,
mar  txan den Kultur Etxe berria, trena,
au to busa maizago jarri… eta noski,
oraindik ez ditu gunak exijitzeko, ga -
rran tzitsuena: DBH. 

Hondakin bilketa sistemaren
inguruko galdeketa egin, eta sistema
aldatu duzue udal gobernuan egon
zareten bitartean. Gaia pil-pilean
izan zen aurreko hauteskundeetan.
Oraingoan eraginik izan dezake?
Bai, noski. EAJ-PNVko gobernu taldeak
erakutsi dugu herritarrei erabakitzeko
aukera eman behar zaiela. Inposaketa ez
dela bidea, ez hondakinak biltzeko sis te -
maren kasuan, ez beste arloetan. As ti ga -
rragako EAJ-PNVk herri galde keta egin go
zuela esan eta hitza bete du gu: sistema
aldatu da. Herritarrak badaki hitza bete -
tzen dugun taldea garela.

Legegintzaldi honetako gai nagusia

bada, DBH. Herritarrak ere
antolatzen ari dira. Zer egin dezake
Udalak? Zein dira bere asmoak? Eta
Haurreskola eta Herri Eskolaren
inguruan?
Herritarrek egiten duten eskaerarekin
bat egiten dugu. Gure alderdiak hiru le -
ge aldi daramatza DBHa izan dezagun
Jaur laritzarekin elkarlanean. Lege gin -
tzaldi honetan Hezkuntzari behin eta
berriz helarazi diogu Astigarragak dau -
kan gabezia eta Jaurlaritza jabetu da.
EAJ-PNVk DBHa lortuko du Astiga rra -
garentzat. 

Hainbat azpiegitura berri egin dira
azken urteetan: kultur etxe berria,
tren geltoki berriaren proiektua…
Zein behar eta zein erronka dauzka
Astigarragak?
EAJ-PNVren udal gobernuaren kudea -
ke tak kultur etxe berria, trena, ibai par -
kea, ikastolaren handitzea… ekarri diz -
kigu, legealdia hasi baino lehen pen -
tsaezinak ziren egitasmoak. Gaur egun

Astigarragak dituen erronka nagusiak
mugikortasuna (garraio publikoa) eta
irisgarritasuna, hezkuntza, enplegua
eta  uholdeen aurkako neurriak dira. 

Oposizioak, hala ere, behin eta
berriro aurpegiratu dizue inbertsio
falta, eta aurtengo aurrekontuetan
gerakin handia izan dela. Geldirik al
dago Astigarraga?
Zifretan galdu gabe esan beharra dago
udalaren inbertsio gaitasun errealean
ga biltzala. Garapen urbanistikoa dela
eta izan ditugun dirusarrera ez ohikoak
au kera eman digute etorkizuneko Asti -
ga rraga diseinatzeko, baina ez edozein
modura. Langile berriak ditugu uda le -
txean: alde batetik, berdintasuna, par -
te hartzea eta elkarbizitza lantzeko, eta,
bestetik, enplegua, merkataritza eta tu -
rismoari bultzada emateko. Kirol tek ni -
ka ria la nal di osoan dago guri esker,
erre gis troan bi langile…

Bestalde, kalera begiratzea besterik
ez dago ikusteko azken lau urtetan As -

Zorione Etxezarraga
Ortuondo izan da
Astigarragako alkate azken
bi urte eta lau hilabetetan
postuan Jesus Mari Santos
ordezkatu eta gero. Alkate
izaten jarraitu nahi du eta
«martxan ditugun proiektuak
gauzatzeko EAJ-PNV 
taldekook herriaren alde
lanean jarraitu nahi dugu eta
prest gaude».

Zorione Etxezarraga Ortuondo alkategai izango da EAJ-PNVren zerrendetan.

«Gure lehentasuna hezkuntza izango da: Haurreskola
aukera hoberena bermatu, Herri Eskolari baliabideak eman
eta Astigarragarako DBH lortu. Proposamen asko ditugu
datorren legealdirako»

«Inposaketa ez dela bidea eta
erabakitzeko aukera eman
behar zaiela herritarrei
erakutsi dugu»
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ti  garragak zenbat egin duen hobera:
ka leak garbi, lorategiak zainduta, par -
ke ak berrituta eta estalpearekin, herri
es ko laren handipena martxan, ibai
par kea irekitzear, trena iristear, San -
tia    go men dirako proposamen eta proi -
ektu jasan garriak landuta, kultu r etxe
berria zu tik…

Udal zorra kitatzeaz gain, datorren
legealdirako kutxa diruz beteta utzi
dugu, ez dugu guztion dirurik alperrik
xahutu. 

Maiatzetik aurrera gobernuan ja -
rrai  tzeko aukera izanez gero, hasita du -
gu na bukatu eta gure herriak behar du -
en udal estrategiarekin jarraitzeko au -
kera izan go genuke: Ingurumena, kul -
tu ra, onda rea, paisaia,… Astiga rra ga -
ren etor kizu nari begira ari gara lanean. 

Udal gobernuaren eta oposizioaren
arteko krispazioa nabarmena 
izan da lau urte hauetan. 
Nola bideratu daiteke hori?
Legealdiaren hasieran eskua luzatu ge -
nion oposizioari udal aurrekontuak
elka  rrekin diseinatzeko. Ez hori baka -
rrik. Alderdi arteko bizikidetza hobe -
tzeko lantaldea ere antolatu genuen.
Ta  malez, errespetu falta besterik ez du -
gu jaso. EAJ-PNVk Udala herriarena de -
la eta herria rentzat lan egin behar dela
ulertzen du, oposizioak ez bezala. Ari -

ke ta demo kra tiko hori oraindik egiteko
dute zen bai tzuk.

Euskaraldia egin zen iaz.
Soziolinguistika klusterraren azken
ikerketaren arabera, euskeraren
erabilerak behera egin du. Zein ildo
jarraituko du udalak euskerari
dagokionean?
Datu okerrekin zabiltzate. 2006-2011ko
be herako joerari buelta eman zaio az -
ken urte hauetan. 2011ean astigar ta -
rren %30,4ak soilik hitz egiten zuen
eus karaz. 2016ean egindako azkeneko
kale neur ketaren arabera, aldiz, ema -
ku meen %42,8ak eta gizonezkoen
%34,4 ak eus karaz egiten dute. 

Udalak euskararen aldeko apustu
sen doa egiten jarraituko du, emaitzak
jasotzen ari baikara. Ikustea besterik ez
dago herriak izan duen hazkundeak
era gin positiboa izan duela euskararen
erabileran. 

27 Poligonoko trafikoa Astigarragako
errotondora bideratzeko asmoa du
Aldundiak. Zein eragin izan dezake
horrek herrian?
Astigarragako industrialdea horri ir te -
era -sarbide zuzena emango zaio herri -
tik, lehen aldiz. Beraz, neurri positi -
botzat jotzen dugu, kontuan izanda Fo -
ru Aldundiaren proiektua dela eta Uda -

lari ez diola gasturik eragin. 

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da, eta kalteei aurre
egiteko hainbat neurri hartzen ari da
Udala. Zer egitea aurreikusten da?
Bizikidetza arlotik ikerketa bat bideratu
da txotx denboraldiaren inguruan he -
rritarren iritzia ezagutzeko. Herritarren
herenak kezkaz bizi du denboraldia eta
udala prest dago arazoak identifikatu
ondoren, herritarrekin batera diagno -
sia egin eta konponbideak emateko.
Parte -hartze saio ezberdinak egingo
dira, hartu behar diren neurriak elka -
rrekin ados teko. 

Oposizioaren arabera ez da uholdeen
kontrako neurririk hartu. Zein
puntutan dago prozesua?
Uholdeen aurkako inbertsio eragin ko -
rrak egiteko ezinbestekoa da infor -
mazio egokia izatea. Hortaz, legealdi
honetan eskatu dugu azterketa zorro -
tza egitea Astigarraga 100 urteko ur
joan-etorrietan uholdeetaz babest eko.
Gure asmoa da neurriak hurrengo lau
urteetan martxan jartzea. EAJ-PNVren
udal gobernua ari da finan tzaketa
bilatzen erronka horri erantzuteko. 

Ezberdinen arteko akordioetara iritsi
daiteke?

Akordioetara irits daiteke eta iritsi be -
ha rra dago. Astigarragaren eta asti gar -
 tarren onerako. Herriak behar dituen
proiektu estrategikoaetan zintzo joka -
tuz. Alderdikeriak alde batera utzita. 

Zeintzuk izango dira legegintzaldi
honetako apustuak?
Gure lehentasuna hezkuntza izango da:
Haurreskola aukera hoberena bermatu,
Herri Eskolari baliabideak eman eta
Astigarragarako DBHa lortu.  

Proposamen asko ditugu: udal erre -
gistroa hobetu, kirol eta kultur ekipa -
men duak berritu eta egonkortu, mer -
ka  taritza eta enplegua sustatu, San tia -
go mendin inbertitu, herriguneko pla -
zak eta espazioak birmoldatu… 

Igerilekua berrituko da eta estaltzea
ere aztertuko dugu. Uholdeak, gazteria,
adinduen arloa, berdintasuna… Landu
ditugun proiektu guztiak sakon-sako -
nean ezagutzeko gure programa ira -
kur  tzera gonbidatzen zaituztegu. 

Kalitatezko mugikortasuna berma tu
nahi dugu: autobus zerbitzu ona, bi de -
 gorriaren erabilera indartu, eta, nola ez,
Astigarragako aldiriko tren geltokia. yy

EAJ-PNV taldeak aurkeztu duen zerrendako partaideak.

«Astigarraga guztientzat eta
guztiona izatea da
estrategia, gure taldea
herriaren zerbitzura 
jarri nahi dugu»

«EAJ-PNVk Udala herriarena
dela eta herriarentzat lan
egin behar duela ulertzen
du, oposizioak ez bezala»

«Proposamen asko ditugu:
erregistrioa hobetu, kirol eta
kultur ekipamenduak
berritu eta egonkortu,
enplegua sustatu...»
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5.    Antonio Costa Casco.
6.    Iñigo Touzani Velasco.
7.    Jose Ormazabal Miner.
8.    Ainhoa Fontal Arce.
9.    Olaia Pastoriza Santos.
10.    Julio Cesar Aranzasti Torrecilla.
11.    Angel Manuel Fernandez Sanchez.
12.    Miren Aran tza zu Cortabitarte Berasaluce.
13.    Ion San Martin Ugarte.
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GARRANTZITSUA izan da oso Mikel
Duran PSE-EEren zinegotzia azken
legegintzaldi honetan, eta horretan
jarraitu nahi du, beste legegintzaldi
batez. Haien helburua, «beti izan da
herriaren bizi-kalitatea ho betzen du -
ten, eta bereziki, herritarren tzat onu -
ragarriak diren proiektuak/ pro posa -
me nak babestea», eta horretan ja -
rraitzea da PSE-EEren asmoa, etorkizu -
nera begira ere.

Azken legegintzaldiko giltza izan da
udal talde sozialista Astigarragan.
Zer-nolako emaitzak espero dituzue
udal hauteskunde hauetarako?
Oso baikorrak gara eta emaitza onenak
espero ditugu. Astigarraga herri opa -
roa, irekia eta plurala egiteko konpro -
mezu sozial eta politikoa duen sozia -
listen hautagaitzaren buru naiz.

Gobernu berria osatzerakoan, zein da
PSE-EEk izan dezakeen papera? 
EAJ-PNV babestuko al zenuke, 
berriro ere?
Nire helburua da gobernu plurala lor -
tzea, legegintzaldiari egonkortasuna
eman go diona, enplegua, gizarte po li -
tikak eta garapen ekonomikoa lehe ne -
tsiko dituen gobernu programa ba te kin.

Aurreko legegintzaldiaz, zein
balorazio egiten duzu?
Balorazio positiboa. Talde sozialistaren
jarrera beti izan da laguntzearena; eta
gure helburua izan da ahalik eta kontu
gehien hitzartzea, Astigarragaren eta
astigartarren mesedetan. Hori dela-eta,
besteak beste, hondakin bilketa sis te -
maren etorkizunaren inguruko galde -
ke ta hitzartu eta bultzatu genuen.
Gogo rarazi nahi dut aurreko hautes -
kunde-kanpainako agintea izan zela
Atez Atekoaren sistema zaharkitu eta
zikina kentzea. Gure agintea bete dugu,
eta egin dugu herritarrekin galdeketa
bat hitzar tzen, haien mezua entzuten. 

Ulertzen genuen aurreko legegin -
tzal dian bizitako krispazioaren eta
inposi zio aren ondoren, azkeneko lau
urte hauek akordioarenak eta elka -
rrizketa re nak izan behar zirela. Eta lan
horretan aroti gara sozialistok aurre -
neko egu netik.

Herri Eskolari, kultur etxeari eta
ibai-parkeari lotutako gaiekin ere,
entzuteko eta adostutako jarrera batera
iristeko prest izan gaituzte. Gainera,
poztekoa da Haurreskolarentzat lokal
egokia ezartzea gauzatu izana; bere -
hala izatea espero dut. 

Inbestidura plenoan EAJ-PNV-ren
hautagai Jesus Maria Santosen
aldeko botoa eman ondoren, EH
Bilduren hainbat mozio babestu
dituzu. Bateragarriak al dira?
Erabat. EAJ-PNV-rekin ez geneukan
gobernu-akordiorik, eta beraz, gure
helburua beti izan da herriaren bizi-
kalitatea ho betzen duten, eta bereziki,
herritarren tzat onu ragarriak diren

proiektuak/ pro posa me nak babestea.
Eta hala izan da. 

Gehiengoaren interesak defenda -
tzen dituen ezker posibilista ordezka -
tzen dut, eta beraz, mozioen eta egiten
zizkidaten proposamenen atzean zeu -
den sigla  politikoak ez ditut begiratu.
Beti egon naiz prest gainontzeko udal
taldeekin elkarlanean aritzeko, pro -
iektuak gauzatzeko edo Astigarragako

zerbitzu publikoak hobetzeko badira.

Zein dira Astigarragaren
lehentasunezko beharrak? Eta ildo
horretatik, zein dira 
PSE-EEren ustez,
erronka nagusiak?
Azken urteetan Astigarraga biztanle
kopuruan hazi egin da, eta horren
ondorioz, beharrak ere hazi egin dira.
Sozialiston ustez zerbitzu publikoak
egokitu egin behar dira behar haue tara;
hala nola, anbulategia haun ditzea,
DBHaren ezarpena, eta aldiriko trenaren
geltokia eraikitzeko obra-lanak. 

Hezkuntzaren gaia oso presente egon
da legegintzaldi honetan. Nola egin

Mikel Duran Gonzalo izango da PSE-EEren Astigarragako alkatetzarako hautagaia maiatzaren 26an. Bigarren aldiz izango
da hautagaitzaren buru, eta legegintzaldi honetako jarrerari eutsiko diote, horretarako: «Talde sozialistaren jarrera beti izan
da laguntzearena; eta gure helburua izan da ahalik eta kontu gehien hitzartzea, Astigarragaren eta astigartarren mesedetan».

Mikel Duran Gonzalo, PSE-EEren alkategaia, Herri Eskolaren parean.

«Herri Eskolari, kultur etxeari eta ibai-parkeari lotutako
gaiekin ere, entzuteko eta adostutako jarrera batera
iristeko prest izan gaituzte»
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ASTIGARRAGA PSE-EE - Mikel Duran Gonzalo

«Nire helburua da gobernu plurala lortzea, 
legegintzaldiari egonkortasuna emango diona»



dakioke aurre Astigarragak? Zein
neurri hartuko zenituzkete?
Dudarik gabe, DBHaren ezarpenaren
aldeko apustua egiten dugu, lehen -
bailehen. Hortaz, hurrengo legegintzal -
diari begira, lehentasunezkoa izan
beharko luke horretara bideratutako
lursaila martxan jartzea. Eskolaren
haundipena ere, datozen lau urteetan
egin beharrekoen artean egon beharko
litzateke.

Hondakin bilketaren sistemaren
gaiak hartu zuen aurreko
hauteskunde kanpaina. 
Berriro ere mahai gainean 
jarriko dela uste duzu?
Galdeketa egiteko akordioa lortu zen,
eta emaitzak erabatekoak izan ziren
Atez Atekoa kentzearen alde. Hortaz,
espero dut alderdi politiko bakar batek
ere ez izatea tentaldirik hondakinen
gudara bueltatzeko. Izan ere, gogo -
rarazi nahi dut herri honetako elkar -
bizitza haustea ekarri zuela. 

Biztanleriaren hazkundeak behar
berriak ekarri ditu, baita zerbitzuak
hazkunde horri egokitzeko eskaera
ere. Zertan nabaritu da hazkundea?
Zein gaietan egin behar da lan?
Herria hazi egin da, eta bereziki,
familia gazteak iritsi dira. Zerbitzu
publikoak hobetu egin behar dira,
behar berri horiei erantzuna emateko.

Zer-nolako eragina izan du
Astigarragan, 27 Poligonoko 
trafikoa berbideratzeko 
proiektuak? Zer egin daiteke?
Esan beharra daukat kontu honekin
kezkatuta nagoela. Informazio gutxi
daukat honen inguruan, eta uste dut
Gipuzkoako Foru Aldundiaren Erre-
pideetako sailetik datu gehiago eman
beharko lizkiguketela.

Egia bada Astigarragako erronton -
dan 5.000 kotxetan areagotuko dela
trafikoa, nire ustez kezkatzekoa da.
Gar dentasun gehiago eskatzen dut eta
erabakirik hartu aurretik, bidera garri -
tasun plan bat egitea.

Euskeraren bueltan, zein izango da
PSE-EEren politika? Azken azterketek
diote erabilera jaitsi egin dela. Zer
egingo zenuke zentzu horretan?
Euskeraren defentsan, politika akti -
boen alde egiten dugu sozialistok, ha -

ren kudeaketa interes politiko eta
alderdikoietatik babestuz. Euskera ezin
da arma politiko gisa erabili, ezta
herritarren zati baten identitate-ele -
mentu gisa ere. Ikuspuntu horretatik,
erak undeetatik, beti egin dugu eus -
kera ren erabileraren alde, herritarren
kultura- eta komunikazio-ondare
bezala.

Onartu behar dut, zoritxarrez, nik ez
dakidala euskeraz. Nire alabak, ordea,
primeran hitz egiten du. Aita gisa, beti
oso argi izan dut erantzukizuna nuela
nire alabak gaztelaniaz zein euskeraz
komunikatzeko gaitasuna izan zezan.
Hori horrela, beti babestuko ditut
euskera ikastearen eta erabiltzearen
aldeko neurriak.

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da, eta kalteei aurre
egiteko hainbat neurri hartu izan
dira azken urteetan. Zer egitea
aurreikusten duzue?
Txotx denboraldiak herri honentzat
duen garrantziaz jakitun naiz, diru-
sarrera oso garrantzitsua da; Astigarra -
garentzat eta zonalde osoarentzat. Eko -
nomikoki onura haundiak dakartza,

baina kontziente naiz, ekitaldi ga -
rrantzitsu honekin batera, astigar -
tarrek jasaten dituzten arazoetaz, txotx
denboraldiari atxikituta dijoazenak:
zarata, usain txarrak, herri-segurtasun
ezaren areagotzea, eta trafikoa
areagotzea.

Elkarbizitza baketsua lortu behar
dugu, gure sagardoaz eta sagardotegiez
gozatzera etortzen direnen eta atse -
denerako eskubidea duten gure bizila -
gunen artean. Izan ere, uste dugu txotx
denboraldia bultzatzen jarraitu behar
dugula, baina ez gure bizilagunen
ongizatearen kontura. Udaltzaingoaren
eta Ertzaintzaren presentzia areagotu
beharko litzatekeela uste dugu.

Era berean, hurrengo legegintzal -
dian kalitatezko eta etorkizuneko
Sagar doetxearen kudeaketaren kontua
jorratu behar dugu. Gaur egun etor -
kizuneko beharrei ez die behar bezala
erantzuten.

Azken legegintzaldian 
krispazio-giroa nabaria izan da bi
talde nagusien artean, hau da, EH
Bildu eta EAJ-ren artean. Ze iritzi
duzu horren inguruan? Zer egin

daiteke elkarbizitzaren alde?
Ordezkari politikoek proiektuak pro -
posatu eta kudeatu egin behar ditugu
gure bizilagunen bizi-kalitatea hobe -
tzeko. Baina erantzukizuna ere badugu,
eta hori da, hain zuzen, elkarbizitzaren
irudia eta errespetuaren irudia ematea.
Datorren legegintzaldiari begira, ba -
retasun pixka bat eskatuko nuke, or -
dezkari politikoak bizilagunen esane -
tara egon behar baitugu. yy

Duran, Foru Plazan, udaletxe aurrean.

«Espero dut alderdi politiko
bakar batek ere ez izatea
tentaldirik hondakinen
gudara bueltatzeko»

«Egia bada Astigarragako
erroton dan 5.000 kotxetan
areagotuko dela trafikoa,
nire ustez kezkatzekoa da»

Titularrak

1.    Mikel Duran Gonzalo.
2.    Juan Pedro Risco Romero.
3.    Silvia Gonzalez Castiñeira.
4.    Juan Carlos Hernandez Rosende.
5.    Maria Francisca Guenaga Arregui.
6.    Manuel Camara Galende.
7.    Maria Isabel Gomez Fernandez.
8.    Restituto Ayuso De La Fuente.
9.    Eulogia Francisca De Abajo Nuevo.
10.    Jose Luis Valles Molero.
11.    Igor Zabala Muniozguren.
12.    Maria Soledad Silva Ferrero.
13.    Maria Vicenta Echeverria Undabeitia.
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Aurreko Udal Hauteskundeetan bezala,
Jacobo Caparros Ruiperez izango da
PPren alkategaia, Astigarragako Udale -
rako. Nabarmendu du, hiru kolektibo
jakinek kezkatzen dutela: 45 urtetik
gorako langabetuek, adinekoek, eta
herriko komertzioaren zailtasunek.

Azkeneko legegintzaldietan, ez duzue
ordezkaririk izan Astigarragako
Udalean. Zer espero duzue, datozen
hauteskundeetan?
Udal guztietan aurkezten du zerrenda
PPk, eta ordezkaritza izateko borro ka -
tzen du, jakin arren nolako zailtasuna
dau kan horrek, Astigarraga bezalako
udale rrietan. Gustatuko litzaiguke pre -
sen te egotea datorren legealdian; au -
rre ra pau so bat izango litzateke, zentzu
guztietan.

Ordezkaritza lortuz gero, prest
zaudete beste alderdietakoren
batekin negoziatu eta akordioak
egiteko?
Bai noski, presente gauden instituzio -
etan egin izan dugun eta egiten dugun
moduan.

Zein helburu eta erronka ditu PPk,
Astigarragarentzat?
Gainerako udalerrietan bezala, badira
hiru kolektibo, bereziki kezkatzen gai -
tuztenak: 45 urtetik gorako langa be tu ak,
adinekoak, eta herriko ko mer tzioa eta
aurrera egiteko dauzkan zail ta su nak.

Nola ikusten duzu Astigarraga?
Zertan hobetu beharko luke?
Bere landa errealitatearen eta azken
urteetako hiri garapenaren artean,
elkar bizitza hobetu behar duen uda le -
rri bat da. Hori bai, uste dugu sagar -
dotegi turismoa zabalduz, pagotxa
aurkitu duela.

Biztanleriaren hazkundeak, behar
berriak sortu ditu, eta zerbitzuak
aldaketa horietara egokitzeko
eskaerak, herritarren aldetik. Zein
ikuspegi daukazu, gaiaren inguruan?
Zertan egin behar da lan?
Astigarragak espazio komun gehiago
behar ditu, eta zerbitzu sozialek ase
ditzatela herritarrak; horretarako
ordaintzen baitituzte zergak, eta diru
hori bueltan jaso behar dute, zerbitzu
gisa. Bestalde, uste dugu oso ga rran tzi -
tsua dela adineko pertsonek ez jasatea

ziurgabetasuna, jakin gabe laguntza
publikoa jasoko duten ala ez, behar
dutenean.

Hondakinen bilketa sistema izan
zen, aurreko hauteskundeak
markatu zituen gaia. Uste duzu
mahai gainean egongo dela berriro?
Nola ikusten duzu gaia?
Hondakinen bilketa bai, mahai
gainean egongo da berriro. Izan ere,
PIGRUGen foru arau berrian, erronka
bezala mar katu dugu birziklapenean
aurrera egitea, Europako mailetan,
%60tik gora. Eta horrek eskatuko ditu
programa berriak, bilketa selekti bo ra -
ko eta gizartea kon tzientziatzeko.

Nola eragingo dio Astigarragari, 27
Poligonoko trafikoa bideratzeko
proiektuak? Zer egin behar da?
Ulertzen dugu, proiektu bat dela non
teknikariek hartutako erabakiekin
fida tu behar dugun; eta konfiantza
izan, Oiar bide diputatuak esan zuen
moduan, kontutan hartu direla izango
dituen eraginak, eta entzun direla
eragin horien jasango dituztenen
iritziak, hasierako ibilbidea egokituz.

Hori bai, txirriatu egiten digu, beti
bezala EAJk itxarotea horrelako pro iek -
tuak aurkeztu eta martxan jartzeko,
hauteskundeak iritsi arte.

Zein izango da PPren politika,
euskeraren inguruan? Azkeneko
ikerketen arabera, bere erabilerak
behera egin du. Zer egingo zenukete

horren inguruan?
PPk ez du sekula trabarik jarriko, eus -
ke raren erabilerarako, eta euskera
susta tzeko politiketarako. Are gehiago,
babes tu egingo ditugu, baina ez dugu
onar tuko, euskera erabiltzea diskrimi -
natzeko tresna gisa.

Txotx denboraldia, oraindik ere,
interes gatazkaren iturri da. Zenbait
neurri hartu dira legegintzaldi
honetan. Zer egin daiteke,
konponbidea emateko?
Inplikatuta dauden aldeak entzun, eta
akor dioetara iristen saiatu. Ari gara hitz
egiten uztartzeaz jarduera eko no miko
bat, bizilagunen artean eragiten dituen
eragozpenekin. Egiten dena egiten dela,
zaila izango da guztiak poztuko dituen
irtenbide bat aurkitzea. Ostalaritzako
ordutegiak zehaztea ga rrantzitsua da,
toki guztietan egiten den bezala; eta
hemen ere egin beharko litzateke.

Zer iritzi daukazu, Udalean
ordezkaritza gehien duten bi taldeen
arteko krispazioaren inguruan? Zer
egin daiteke, elkarbizitza hobetzeko? 
Bizilagunengan pentsatu beharrean,
elkarri trastoak botatzen dizkiote, ezta -

baida antzuekin liskarretan sartuz; eta
orain, haien konfiantza eskatzen diete
bizilagunei, berriro bozkatu ditzaten…
Barregarria da.

Bizilagunek berriro bozkatzen ba -
die te, behintzat, badakite zer daukaten
zain. Eta ez badute liskarrik nahi, jarri
dezatela konfiantza gugan, eta bozkatu
dezatela Gipuzkoako PP; zentzu pixka
bat jarriko dugu, guzti honetan. yy

2015ean bezala, Jacobo Caparros Ruiperez izango da PPren
zerrendaburua, Astigarragan: «jakin arren nolako zailtasuna
daukan, gustatuko litzaiguke presente egotea Astigarragan,
datorren legealdian», azaldu du.

Jacobo Caparros Ruiperez izango da aurten ere, PPren alkategaia Astigarragan.

«Bere landa errealitatearen
eta azken urteetako hiri
garapenaren artean,
elkarbizitza hobetu behar
duen udalerri bat da
Astigarraga»

Titularrak

1.    Jacobo Caparros Ruiperez
2.    Julio Gutierrez Figueroa
3.    Francisco Javier Menendez Abuerne
4.    Maria Montserrat Reguera Garcia
5.    Teresa Isabel Peña Cuesta
6.    Enrique Acacio Jimenez Gomez
7.    Julio Sanchez Rondan
8.    Francisca Martin De Blas Fernandez-Marcote
9.    Isidro Garrido Bermejo
10.   Filomena Bermejo Garrido
11.   Jose Sanchez Madrid
12.   Maria Concepcion Mellado Cirujano
13.   Maria Teresa Rodriguez-Pomatta Moya

Ordezkoak

1.    Juana Valencia Paniagua

«Astigarragak espazio
komun gehiago behar ditu,
eta zerbitzu sozialek ase
ditzatelak herritarrak;
horretarako ordaintzen
baitituzte zergak»

ASTIGARRAGA PP - Jacobo Caparros Ruiperez

«Ordezkaritza izatea, aurrerapauso bat izango
litzateke, zentzu guztietan»
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HAUTESKUNDE-URTEA da 2019a, duda rik
gabe. Duela ia hilabete, api rilaren 28an,
bokatu zuten herritarrek Espaini ako
Kon gresua eta Senatua osa tzeko, eta
orain go honetan, zita hiru koi tza izan go
dute hautetsontziekin. Ere ño tzun izan
ezik, bertan, lau hau tetsontzi izango
baitituzte. Gipuzkoa ren kasuan, udal or -
dez kariak, Batzar Nagusieta koak eta
Europako Parla men tukoak erabaki be -
har  ko dira. Na fa rroaren ka suan, aldiz,
udal ordezka riak, Nafa rroa ko Parlamen -
tu koak eta Europako Parlamentukoak. 

Hamaika hautesleku, Urumea
bailaran zehar
Hernani, Astigarraga, Goizueta, Ereño tzu
eta Aranokoak kontuan hartuta, ha mai -
ka hautesleku izango dira bihar zortzi
Urumea bailaran zehar. 

Horietatik zazpi Hernanin izango
dira: Laubidieta ikastola, Elizatxo ikas -
tola, Larramendi kalea 11 (AEK eus kal -
tegia), Biteri kultur etxea, Haur Eskola,
Beterri (lehen Gabriel Zelaia ikastola
zena) eta Zikuñaga bailarako udal erai -
kina. Eskola guztiak kontuan hartuta, 22
mahai izango dira Hernanin, de ne ra, eta
bertan bozkatuko dute 15.271 herna -
niarrek. 

Horiei gehitu beharko zaie Ere ño -
tzuko Auzo Udalean bozkatuko dutenak;
mahai bakarrean, 478 ereñotzuarrek
hartuko dute parte. Haiek, gainera, Auzo
Udaleko alkatea ere hautatu beharko
dute. Hautagai bakarra da, Unai Erroi tze -
nea, beraz, berak ordez katuko du egungo
auzo alkatea, Imanol Lizeaga.

Astigarragan ere, hautesleku baka rra

izango da, Herri Eskolako eraikin berrian
jarriko dutena, apirilaren 28an bezala.
Bertan, sei mahai izango dira, eta bertan
bozkatuko dute deituta dau den 4.827
astigartarrak.

Eskolako eraikina erabiliko dute ho -
rretarako Goizuetan ere. Mahai baka -
rrean, 587 goizuetarrek bozkatuko dute,
ohi bezala. 

Aranoren kasuan, udaletxeko batzar
aretoa erabiliko dute horretarako. 101
herritarrek izango dute bozkatzeko
eskubidea; aurrekoan baino bi aranoar
gehiago daude maiatzaren 26ko zitara
deituta. yy

21.264 herritar bihar zortzi, 
Urumeako hauteslekuetara deitutakoak

Denera, hamaika eskola
izango dira Urumea bailara-
ko herrietan, eta horietan, 31
mahai, Hernaniko,
Astigarra gako, Aranoko,
Goizuetako eta Ereñotzuko
herritarrek bozkatu dezaten.

Astigarragako Herri Eskolako eraikin berrian bozkatu zuten apirilaren 28an ere.

HAUTESKUNDE-MAHAIAK 
HERNANI
Laubidieta Ikastola: 10A-10B ETA 15U sekzioak.
Elizatxo Ikastola: 7A-7B eta 12U sekzioak.
Larramendi kalea: 6U sekzioa.
Biteri kultur etxea: 1U, 2A-2B, 3U ETA 11U 
sekzioak.
Haur Eskola: 13A-13B, 14U eta 16A-16B
sekzioak.
Beterri (lehen Gabriel Zelaia ikastola): 4A-4B eta
5A-5B sekzioak.
Udal eraikina (Zikuñaga bailara): 8U sekzioa.

EREÑOTZU
Ereñotzuko Auzo Udala: 9U sekzioa.

ASTIGARRAGA
Astigarragako Herri Eskola (eraikin berria): 

6 mahai.

ARANO
Udaletxeko batzar aretoa: mahai bakarra.

GOIZUETA
Eskolan: mahai bakarra.
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HAUTAGAI berria zara, zerk bultzatu
zaitu aurkeztera? 
Lehen ere ibili naiz herriko hainbat tal -
de eragiletan lanean, eta herriaren alde
lan egiteko dudan konpromisoak ani -
ma tu nau alkate gisa aurkeztera. 

Taldea ere berria da. Aurreko
legegintzaldiko lanari jarraipena
emango diozue? Zein norabide
emango diozue? 
Bai noski, ongi egindako lanari  jarrai -
pena emango diogu. Gure helburua,
norabide bat edo bestea guk markatu
beharrean, herritarrekin elkarlanean
zein norabide hartu behar dugun era -
bakitzea izango da. 

Zein dira, zuen ustez, 
Goizuetak egun dauzkan 
erronkak? 
Goizuetan, herri txikia eta nahiko iso -
la tua dagoen arren -edo horrexegatik-
oinarrizko zerbitzu publiko  guztiak ba -
ditugu, eta hauek mantentzea erronka
bat izango da. Beste erronka garran -
tzitsua, gure ingurumenarekin zer egin
behar dugun erabakitzea izango da.
Urte luzez mendiaren ustiaketa diru
sa rrera oso garrantzitsua izan da,
baina hau bukatu denez, fase berri
baten aurrean gaude. Orain hartzen
ditugun erabakiek hurrengo urteetako
Goizue taren itxura baldintzatuko dute.

Zein garrantzia izango du Herri
Batzarrak Udalaren kudeaketan?  
Herri batzarrak erabakiak hartzeko eta
herritarrek informazio zuzena jasotze -
ko baliatuko ditugu. Herritarrek era -
bakie tan parte har dezaten beste bide
batzuk irekitzen ere saiatuko gara,
azken finean gure helburuetako bat,
goizuetarrek udalean gertatzen dena -
ren berri zuzena izatea eta  erabakietan
parte hartzea da.

Azken urteetan, aurrekontuak
osatzera koan, diru-sarrerak
lortzerakoan izan du zailtasun
gehien Goizuetak. Bide berriak
aztertuko dira diru-sarrera horiek
bilatzeko? 
Aurrekontuak osatzeko garaian diru
sarrerak eta gastuak orekatu behar

dira. Garbi dugu diru sarrera ga rran -
tzitsu bat agortzen ari dela eta horrek
berriak bilatzea behartuko duela, ho -
rretan lan egin beharko dugu dudarik
gabe. Nafarroako Parlamen tuan onartu
berri den Tokiko maparen legeak ho -
rretan ere asko lagundu dezake. Horre -
tarako, ezin bestekoa da Nafarroako
Parla mentuan ere EH Bilduk emaitza
onak lortzea.

Jaitsiera demografikoak jarraitzen
du arazo-iturri izaten. Goizuetan
geratzeko politikak egin dira. 
Zertan hobetu da? 
Zein da egoera orain? 
Goizuetan, Euskal Herriko beste
hainbat lekutan bezala, biztanleria
zahartzen ari da eta jaiotze tasa baxua
da. Herritar batzuk bere bizi proiektua

herritik kanpo egiteko hautua egiten
dute arrazoi bat edo beste medio, baina
egia da azken urteetan, kanpoan jaio
eta Goizuetara bizitzera etorri diren
familiak ere azaldu direla. Horrek zer
pentsatua eman behar liguke. Gure
ahalegina izango da Goizue tan bizitzea
erakargarri egitea, kanpokoentzat bai,
baina batez ere bertakoentzat. 

Etxebizitza hutsen arazoari aurre
egiteko neurriak ere hartu dira. 
Arazo izaten jarraitzen du? 
Legealdi honetan egindako lanari es -
ker, gaur egun Udaleko webgunean ba -
dago etxebizitza hutsen egoeraren berri
ematen duen txoko bat eta oso lagun -
garria da bertan bizi nahi duen edo -
zeinentzat informazio hori eskura
edukitzea. 

Iazko festetan keinua egin zion 
Udalak eta Jai Batzordeak
merkataritzari (edo zerbitzu
pribatuei); nolabait aitortza egin
zitzaien. Zer egin daiteke 
Goizuetan merkataritzari 
bultzada emateko? 
Lehenik eta behin bertan bizi garenok

«Herriaren alde lan egiteko
konpromisoak» animatu du
Unai Miranda Berroeta 
goizuetarra alkatetzarako
hautagai izatera, EH
Bilduren zerrendako buru
bezala. Behin betiko 
zerrendak argitaratuta, 
haiena da aurkeztu duten
hautagaitza bakarra, beraz,
bera hautatuko dute alkate
maiatzaren 26an. Egindako
lanari jarraipena emango
diotela adierazi du Mirandak,
baina bereziki goizuetarrek
izango dutela hitza: «gure
helburua, norabide bat edo
bestea guk markatu 
beharrean, herritarrekin 
elkarlanean zein norabide
hartu behar dugun 
era bakitzea izango da».

Unai Miranda Berroeta, EH Bilduren alkategaia.

«Orain hartzen ditugun
erabakiek hurrengo
urteetako Goizue taren
itxura baldintzatuko dute»

«Garbi dugu diru-sarrera
garrantzitsu bat agortzen
ari dela eta horrek berriak
bilatzea behartuko duela»

GOIZUETA EH BILDU - Unai Miranda Berroeta

«Oinarrizko zerbitzu publiko guztiak ba ditugu,
eta hauek mantentzea izango da erronka»
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bertan kontsumitzeko hautua egitea.
Komertzioak, tabernak, baserritarrak,
etab. dira, azken finean, herri bat bi -
zirik mantentzen dutenak. 

Udalaren aldetik, gure konpromisoa
garbia da arlo honetan. Gaur egun
herrian lanean diharduten pertsona
hauekin elkarlanean Plan Integral bat
egingo dugu egoera aztertzeko eta
irtenbideak bilatzeko. Baserritarrak ere
beraien produktuak bertan saltzeko
gogoz daude. 

Udalaren lana denon interesak zein
diren jakin eta bideratzea izango da,
eta horretarako balio beharko du Plan
horrek. Dena dela, eta hasieran esan
dudan bezala, herritarron konpromi -
soa izango da egoera hau aldatuko
duena. Goizuetan erosi dezakeguna
bertan erosten badugu, urte luzez
jarraituko du Goizuetak herri bizia
izaten.

Herrian gasolindegia martxan jartzea
proiektu estrategikoa izan da. Zu
tartean izan zara, bultzatzaileen
artean. Hasierako helburua lortu da?

Zein eragin izan du herrian? 
Noski lortu dugula hasierako helburua.
Helburu nagusia herrian zerbitzu bat
jartzea izan zen, eta ukaezina da lortu
dela. Ia bi urte daramatza martxan
gasolindegiak eta oraindik pertsona
batzuk eskertzen digute gasolindegia
herrian bertan edukitzea.

Kostata, baina pediatra zerbitzua
berreskuratzea lortu da. 
Aurrera begira nola dago gaia?
Herritarrak lasai egon daitezke? 
Udalaren helburua, lehen esan dudan
bezala, ditugun zerbitzuak mantentzea
izango da, eta ahal den neurrian zer -
bitzu gehiago eskaintzea. 

Beste zerbitzu publiko batzuk, 
aldiz, ez daude Goizuetan bertan.
Hurbildu behar al dira? 
Saiatu beharko dugu. Honetan ere
tokiko maparen garapenak lagun
dezake.

Herritarrei bidea errazteko,
Nafarroaren eta Gipuzkoaren artean

hitzarmenik behar al da? 
Gaur egun osasungintza alorrean bada -
go hitzarmen bat, garraio publikoan
ere Goizueta-Hernani linea hor dago.
Gau den lekuan egonda, komeni zaigu
Nafa rroa eta Gipuzkoaren arteko harre -
manak onak izatea. Hori goizuetarren
mese detan izango da, baina era
honetako akordioak bi herrialdeetako
agintarien artean hitzartzen dira, ho -
rregatik garrantzitsua da bai Nafa -
rroan, baita Gipuzkoan ere EH Bilduk
emaitza onak lortzea. 

Goizuetak azken hilabetetan
jasandako arazoetako bat izan da
suteena. Galera ekonomiko haundia
eragin dute; nola egingo zaio aurre? 
Garbi dago, ondorioei aurre egin ahal
izateko diru laguntzak beharrezkoak
izango direla.  Aztertu beharko dugu
denon artean zer egin egin behar
dugun erretako eremu hauetan. Dena
dela, sute hauek nahita eragindakoak
izateak kezkatzen nau gehien, gure
lana aurrerantzean horrelakoak eki -
diten saiatzea  izango da.  

Euskera osasuntsu dago Goizuetan.
Gainera, azken azterketek diote
turismoa ere erakartzen duela. 
Ze bide hartuko du Udalak bi gai
hauek lantzerakoan? 
Goizueta herri euskalduna dela garbi
dago, gainera berezko hitz egiteko era
ere badaukagu eta hori babestu beha -
rre ko altxorra da. Honek horrela jarrai -
tu ahal izateko, bertakoak hitz egiteaz

gain, kanpotik etorritako familiei
euske ra ikasteko baliabideak eskaini
behar zaizkie. Herri txikia eta eus kal -
duna izateak turismo jakin bat  erakar -
tzen du, dena dela, turismoaren ingu -
ru an ere hausnarketa bat egin behar
dugu, bultzada bat emateko eta horre -
tan ezinbestekoa izango da Zubimuxu
aterpetxeak bete beharko duen papera. 

Herri askotan hausnartzen ari dira
festetan animalien inguruan egiten
den erabilerari buruz. Zein egoeratan
dago Goizueta? 
Duela bi urte, plazako zolaketa lanak
zi re la-eta, ez zen zezenik izan jaietan,
eta  festa desberdinak izan ziren. Ez
dugu momentuz hausnarketa sakon
baten beharra sumatzen. Momentua
iristen bada, iritzi guztiak entzungo
ditugu eta azken erabakia herritarrek
hartuko dute. yy

Mirandarekin batera arituko den taldea.

«Komertzioak, tabernak,
baserritarrak, etab abar
dira, azken finean, herri bat
bizirik mantentzen
dutenak»

«Goizueta herri euskalduna
dela garbi dago, gainera
berezko hitz egiteko era ere
badaukagu eta hori babestu
beharreko altxorra da»
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Aurreneko aldiz izango zara
alkategai. Nola hartu duzu erronka?
Ilusio eta gogo haundiz. Ez da gauetik
goizera hartutako erabakia. Bide hone -
tan babes haundia jaso dut: taldeki dee -
na, EH Bilduko kideena eta kalean jen -
de ak adierazitakoa. Niretzat oso inpor -
tan tea ere izan da hernaniarrek EH
Bilduri buruz zintzoak eta gertukoak
garela esatea, eta horrek erakutsi dit
jendeak gure lan egiteko modua ulertu
duela eta talde honetan lanean ja rrai -
tzea merezi duela.

Gobernu Taldean izan zara aurreko
legegintzaldian. Egindako lanari
jarraipena ematea da asmoa?
Gure proiektua ez da zerrendaburuak
ba karrik osatutakoa. Talde bat gara;
ba tzuk egungo zinegotziak gara eta,
beste batzuk, lehen aldiz arituko dira
udalgintzan. Esperientzia eta berrita su -
na uztartuko ditugu. Gainera, gure tal -
deak gauzatuko du 100 bat herritarren
ekarpenekin osatutako Herri Progra ma.
Bertan jasotzen dira EH Bildutik Herna -
nirentzat proposatzen dugun eredua eta
ekimen zehatzak.

Aldaketak izango dira aurten: 17
zinegotzi izatetik 21era pasako da.
Emaitzetan zein eragin izan dezake?
Berriro ere gehiengo absolutua
lortzea espero duzue?
2015eko emaitzak hobetzea espero dugu.
Hernaniarrok erakutsi dugu EH Bildu -
ren proiektuaren aldeko interesa, eta
ho rren erakusgarri izan da pasa den
api rileko hauteskundeetan lortutako
babesa. Horrez gain, hernaniarrek nota
ona ere eman diote orain arte EH Bil -
duk gobernuan egin duen kudeaketari.

Gobernatzeko, gainontzeko
alderdiekin balizko akordioak
egiteko prest zaudete?
EH Bildu beti egon da eta egongo da
prest beste alderdiekin lanean aritzeko;
politika sozial, feminista eta eus kal tza -
le ak egiteko prest dagoen edozein tal -

de  rekin. Horren erakusle da Udalean
hartu diren erabakien gehiengo haundi
bat alderdi guztien adostasunarekin
hartu direla. Guk gobernuan jarraitzen
badugu, herri honen alde proiektuak
adosteko eta denen ekarpenak lantzeko
prest egongo gara.  

Herri aktiboa, jasangarria, solidarioa…
izatea dira zuen zutabeak. Zertan
nabari daiteke hori?
Hernanik bizitza haundia du. Ikusi bes -
terik ez dago zenbat eragile dauden eta
zein aktibitate daukaten. Interes des -
ber dinen inguruan herria hobetzeko
asmoz biltzen dira herritar asko, eta
Udalak hori sustatzen du.

Jasangarritasunari dagokionez, ener -
giaren zentzuzko kontsumoaren edota
mugikortasun jasangarriaren alde hain -
bat ekimen gauzatzen ari gara. Hon da -
ki nak kudeatzeko sistemaren muinean
ere ingurumenari ahalik eta kalterik
gutxiena egitea dago.

Solidarioa, bi arlotan islatzen da: alde

batetik, gure zerbitzu sozialen politi ke -
tan (egoera zailean dauden edo behar
be reziak dituzten hernaniarrei bizi-bal -
dintza duinak bermatzeko); eta, beste
alde batetik, garapen bidean dauden
herrialdeei haien bizimoduan hobetzen
laguntzeko proiektuak garatzeko la gun -
tzak daude.

Legegintzaldiko proiektu potoloetako
bat kirol arlokoa izan da, eta horren
barruan, igerilekua berritzea.
Emaitzarekin pozik? Zer gehiago
dago egiteko? Herritar eta kirol
taldeek badituzte eskaera gehiago.
Igerilekua haunditu eta hobetu dugu.
Kiroldegiak inoiz baino erabiltzaile ge -
hiago ditu eta balorazioa ona jasotzen
du. Herritarren eta kluben eskaerei
eten gabe erantzuten saiatzen ari gara.
Orain, adibidez, gimnasioko erabiltzai -
le en eskura gela berriak jarri ditugu,
eta klubek bilerak egiteko eta materiala
gordetzeko gelak ere egokitu ditugu.
Kirol elkarteei dagokionez, etengabe
gaude harremanetan. Orain, adibidez,
Udalak CDHrekin duen hitzarmenean
diru ekarpena igo dugu. Kiroldegiaz
haratago, gure apustua ere jarduera
fisikoa kiroldegiko paretetatik ateratzea
da, eta herri osoa erabiltzea jarduera
fisikoa egiteko.

Kultur arloari ere bultzada emateko
beharra azpimarratu duzue. Zer egin
da, eta zer dago egiteko?

Kulturak herria hezi egiten du eta be -
rri kuntza haundiak gauzatu ditugu.
Pro gra mazioan, musikan eta antzer ki -
an, be reziki, jauzi kualitatibo haundi
bat egin dugu. Uda Parkean ekimena ere
na barmentzekoa da. Aurten laugarren
edizioa izango du, eta urtez urte harre -
ra hobea du.

Bestetik, kultur hausnarketa proze -
sua ere egin da eta, eragileekin batera,
aurrera begira egin beharrekoak zehaz -
tu dira. Ave Mariaren eraikinean Sor -
men Gunea sortzea eta edukiz betetzea
izango da datozen lau urteetarako pro -
iektu handienetariko bat. Horrez gain,
kiroldegiko lehenengo pista egokituko
dugu, ekintza kulturalak ere egin ahal
izateko.

Kultur arloko behar batzuei Urumeako
eraikin zaharrean eman zaie
erantzuna, baina eraikina botatzekoa
omen da. Zer gertatuko da?
Musika Eskolan leku nahikorik ez da -
go enez, ikastaro batzuk bertan ematen
ari dira. Horri irtenbidea emateko San -
diusterriko aretoa egokitzeko lanak
hasi ko ditugu laster eta, musika eskola
ho riez gain, Ttarla dantza taldearen tza -
ko entsegu lekua izango da. Gainon tze -
ko taldeekin hitz egiten ari gara irten -
bideak bilatzeko.

Orain, gainera, talde batzuek hartu
dute eraikina, Urumea Herri Gunea
izenpean, hainbat ekimenetarako.

Xabier Lertxundi
Asteasuinzarra izango da 
EH Bilduren alkategaia,
orain arte Zerbitzu Sozialen
presidente eta bigarren 
alkateorde izan ondoren:
«taldean esperientzia eta
berritasuna uztartu, eta 
gauzatuko dugu 100 bat
herritarren ekarpenekin 
osatutako Herri Programa».

Xabier Lertxundi Asteasuinzarra aurrenekoz izango da alkategai, EH Bildurekin.

«EH Bildu beti egon da eta
egongo da prest lanean
aritzeko, politika sozial,
feminista eta euskaltzaleak
egiteko prest dagoen
edozein alderdirekin»

HERNANI EH BILDU - Xabier Lertxundi Asteasuinzarra

«Auzoen biziberritzea da, gure Herri
Programako lehentasunetako bat»
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Zertan da haiekin hasitako
negoziazioa?
EH Bildun argi daukagu herri mu gi -
men  duak beharrezkoak direla herri
bizia izateko eta gu beti egongo gara
mugimendu guztiekin interlokuzioan
herria hobetzen duten jarduerak egite -
ko erraztasunak emanez.

Parte-hartzea sustatzearen alde ere
azaldu izan zarete, baina prozesu
batzuk kritikatu dira, parte-hartzea
eskasa izan omen delako. Zer dago
aldatzeko?
Ezin da orokortu parte-hartzea eskasa
izan denik, batzuetan parte-hartzaile
kopurua altua izan baita. Balorazioa
kua litatiboki egitea da askoz garrantzi -
tsuagoa, eta oso positiboak izan di re la
esateko arrazoiak baditugu; herri ta rrek
politika publikoetan daukaten era gina
haunditu egin baita. Guk bultzatu nahi
dugun partaidetza ereduak, aspek tu
kualitatiboen eta kuantitatiboen arteko
oreka bilatu nahi du.

Alderdien arteko akordiorik bilatuko
duzue parte-hartze prozesu gehiago
antolatzeko?
Noski. Beti egin izan dugu hala.

Zerbitzu Sozialetako patronatuko
lehendakaria zara. Aurten Foru
Aldundia zen Zaharren Egoitzako
kargu egitekoa, baina badirudi
atzeratzen ari dela. Zer gertatuko da?
Foru Aldundiko arduradunekin alda ke -
ta lantzen ari gara. Gure zahar egoitzak
oso balorazio ona jasotzen du, eta gero -
ra ere egoiliarrek egungo kalitatezko
zer bitzu bera jasotzea nahi dugu. Gure
apustua da kalitatezko kudeaketa pu bli -
koa duen zerbitzua ematea eta Aldun -
diarekin hitzarmena sinatzerakoan ere
hori horrela izateko ahalegina egiten
ari gara.

Berdintasun arloan, parte-hartze
prozesuekin lotuta, Emakume Etxea
egitea adostu zen, baina bi aldiz
argitaratu da lanak esleitzeko
deialdia, eta hutsik geratu da. 
Zer gertatzen da?
Udal askotan gertatzen ari da obren
lizitazioak hutsik geratzea. Hala ere,
obra esleitu berri da, eta urte honen
buka erarako eginda egotea aurreikus -
ten dugu.

Herri osora iristeko ahaleginean,
auzo batzuk ahaztuta daudela
salatzen dute. Zer dago aurreikusita
arlo horretan?
Gure Herri Programako lehentasune ta -
ko bat da auzoen biziberritzea. Auzoe tan
inbertsioak egingo dira: asfaltatze kan -

paina egingo da udan, aurreikusita dau -
den urbanizazioak ere gauzatuko dira:
Lizeagan, Etxeberrin, Sorgintxulon,
argiz tapena berritzeko planarekin eta
irisgarritasuna hobetzeko lanekin ere
jarraituko dugu... Baina obretatik ha ra -
ta go doa gure proposamena: auzo elkar -
teekin lankidetzan auzoetako haur,
gazte zein adinekoentzat ekintza des -
ber dinak jarri nahi ditugu martxan.

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da, eta kalteei aurre
egiteko hainbat neurri hartu izan
dira azken urteetan. Zer egitea
aurreikusten duzue?
Legegintzaldi honetan inoiz baino neu -
rri gehiago jarri dira martxan, Txotx
Mahaia osatzen duten eragile guztien
artean adostuta. Eta, pixkanaka bada ere,
emaitza ematen ari dira neurri ho riek.
Kalte hori murrizteko bidean ja rrai tuko
dugu lanean Txotx Mahaiarekin.

Aparkaleku falta ere arazoa da
askorentzat. Konpontzeko
proposamenik baduzue?
Gure proposamena da kotxeen zein
aparkalekuaren erabilera zentzuzkoa
bul tzatzea, eta dugun espazioa ahalik
eta hoberen aprobetxatzea. Karabelen
martxan dira plaza gehiago sortzeko
la nak eta bertako bizilagunen elkar tea -
re kin lanean jarraituko dugu. Beste auzo
batzuetan dauden aparkalekuak erre -
gu latzea ere aztertzen ari gara.

Euskaraldia egin zen iaz.
Soziolinguistika klusterraren azken
ikerketaren arabera, euskeraren
erabilerak behera egin du. Zein ildo
jarraituko duzue, euskerari
dagokionean?
Herria ordezkatzen dugun hautetsiok,
euskaraz komunikatzeko eta lan egite ko
gaitasuna eduki beharko genuke, he rri -
tarren hizkuntza eskubideak ber ma tu
ahal izateko. Ez zait txukuna iru di tzen
kanpainetan eta argazkietan euske ra -

ren alde agertzea eta gero egu ne roko
lanean gaztelera hutsean ari tzea.

Hondakinen kudeaketari dagokionez,
kale garbiketa publifikatu duzue.
Foru Aldundiak hondakinak tratatzeko
eredu bat inposatu nahi digu. Erraus -
kai lua dirutza bat kostatuko zaigu eta
jaten eman behar zaio. Horregatik, udal
guztiok behartzen gaituzte sistema ho -
rrekin bat egiten. Guk nahi dugu gure
konposta modu jasangarrian tratatu:
Iho bek (Eusko Jaurlaritza) eta Espai -
nia ko Ingurumen Ministerioak babestu
zuten gure planta egiteko proposamena
eta diru-laguntza ere onartu zigun.
Aldundiak atzera bota du ez duelako
nahi agerian gelditzea, hondakinak
bes te modu batean kudeatuta, erraus -
te giaren beharrik ez dagoela.

Kale garbiketa publifikatzearekin
izugarrizko pausoa eman dugu: bur tsan
kotizatzen duen multinazional deslo ka -
 li za tu batek kudeatzetik, irabazi as mo -
rik ez duen enpresa publiko batek ku -
de atzera pasa da.

Elkarbizitzaren alorrean,
legegintzaldi hasieran sortu zen
Bizikidetza Mahaia, baina azken
hilabetean desadostasunak sortu
dira. Horiek gainditu eta ildo horri
jarraitzeko modurik ikusten duzu?
Desadostasun bat publiko egin dute.
Desadostasun asko izan dira eta modu
diskretuan kudeatu dira. Argi eta garbi
esan dugu biktima guztien erre ko no zi -
mendua egiteko prest gaudela, baita
ETAren biktimena ere. Ez dugu, baina,
onartuko biktima batzuek besteek bai no
gehiago sufritu duela esatea. Gogo ra ra -
zi behar baitugu oraindik ere Her nanin
gatazka politikoen ondorioak ja sa ten
ari diren pertsona asko daudela. yy

Aurreko legegintzaldian zinegotzi izandakoak eta aurpegi berriak aurkeztu ditu EH Bilduk, zerrendan.
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«Txotx denboraldiaren
inguruan, inoiz baino
neurri gehiago jarri dira
martxan legegintzaldi
honetan; eta pixkanaka
bada ere, emaitzak ematen
ari dira»

Euskara arloan urrats garrantzitsuak
eman dira, baina badago zer hobetua.
Lehentasuna non jarriko zenuke? 
Proposatu bizpahiru neurri.

Beti aipatzen dut Hernaniko Uda lak du -
en hizkuntza politika oso ausarta dela,
benetako normalkuntza bilatzen due -
lako. Hartuko ditugun neurriak:
-EH Bilduren zinegotzi guztiak euskal -
dunak gara, herritar guztien hizkuntza
eskubideak bermatzeko mo du bakarra
baita. Lehentasunezko gaia da guretzat.
-Udal barruan eta erakun deekin euska -
ra hutsez lan egiten jarrai tuko dugu. 
-Herriko eragileekin elkarlanean, haien
jardunean euskararen presentzia eta
era  bilera sustatzeko baliabideak eskain -
tzen jarraituko dugu.
-Herritarrek euskara ikasi eta maila
hobetu dezaten aukerak errazten eta
diru-laguntzak indartzen jarraituko
dugu doakotasunaren bidean.

Dobera Euskara Elkarteak
babestutako galdera



HAINBAT legegintzalditako
esperientzia duzu. Zein balorazio
egiten duzu azken lau urte hauena?
Udaletxearen kudeaketa ezagutu dugu -
ne tan okerrena izan da. EH Bildu ez da
gai izan 14.000.000 euro gastatzeko, eta
kajoietan dauzka, beraz, ez dute balio
izan hernaniarren bizitza hobetzeko.
Udal teknikariekin obra publikoetara
joatea debekatu digute; informazioa ez -
kutatu digute; munduan barrena bi -
daiatu dute Udalaren kontura Hernaniri
onurarik ekarri gabe; ez dute teknikari
postu bakar bat bete lehiaketa publiko
bidez (%99 interinoak dira eta asko beste
herrietako zerrendetatik etorri dira);
aholkulariekin gobernatzen jarraitzen
dute; gasoildun ibilgailuak erosi dituzte;
ez dute Atez Atekoaren errealitatearen
inguruan hitz egin nahi izan (kostua,
birziklatze tasa, erreferenduma...). Hau
da, desastre hutsa.

Aldaketak izango dira aurten: 17
zinegotzi izatetik 21era pasako da.
Emaitzetan zein eragin izan dezake?
Hauteskundeetan garrantzitsuena da
hernaniarrak ilusioarekin bozkatu deza -
tela, eta ez daitezela etxean geratu. Uste
dugu garaia dela herri honek ezagutu
dezan kudeatzeko beste eredu bat, askoz
ere irekiagoa, etorkizun-sena daukana,
hernaniar guztien bizitza hobetuko
duena eta Hernani gure inguruko betiko
herri erreferente egingo duena. Herri
ireki, plural, moderno eta gizarte
desberdintasunik gabea nahi dugu,
gizarte zerbitzu onekoa eta ingurugiroa
errespetatzen duten enpresak dauzkana,
haietan lan egiteko hernaniarrak kon -
tuan hartzen dituztenak. Itxaropena
dugu botoetan gora egiteko eta horrek
alkatetzara iristea ahalbidetzeko.

Gobernatzeko, gainontzeko
alderdiekin balizko akordioak egiteko
prest zaudete?
EAJ-PNVko zinegotzi guztiak gara, uste
osoarekin, akordioen aldekoak, ez dugu

besterik ezagutu. 2003-2007an koalizioan
gobernatu genuen eta ez dugu besterik
egin, EH Bildurekin akordioetara iristea
saiatu besterik, baina gehiengo abso-
lutuak, ‘hemen nik agintzen dut’ mo -
duan ulertuta, akordioa galarazi du.
Opo sizio osoak, banaka edo blokean, kri -
tikatu dugu publikoki bere politika
egiteko modua. EAJ-PNVtik askotan jarri
behar izan gara harremanetan Datuen
Babeserako Euskal Agentziarekin babesa
eskatzeko, udal gobernu taldea kon tro -
latzeko dagokigun lana egiteko be ha -
rrezkoa genuen dokumentaziora lor tze -
ko ezintasuna medio. Guk, printzi pio en -
gatik, ez diogu aterik ixten edozein al -
derdi politikorekin akordioak egiteari,
baina legegintzaldi honetan ikusi ta ko -
aren ondoren, errazagoa izango da ba -
tzuekin egitea, besteekin baino. Her -
naniarrek alkatetzara eramaten ba gai -
tuzte, akordioak, kudeaketa eta garden -
tasuna izango dira legegintzaldiko oina -
rriak.

Zein dira Hernaniren erronkak, zuen
ustez? Zein proposamen zehatz
dituzue?
Hernaniren erronka nagusia da, egun,
udal gobernua aldatzea. Horrela ba -
karrik hobetuko da udaletxeko lan giroa,
beteko dira lanpostuak oposaketa bidez
(egun, 18 udal teknikarietatik 15, ahol -
kulariek edo oposaketarik egin ez du -
tenek betetzen dituzte), bukatuko da
nahierara esleitutako lanpostuekin,
hobetuko da trafikoa, aparkalekua, gar -
biketa, irisgarritasuna, ez da bi daiarik
egingo Udalaren kontura helbu ru argirik
gabe, konponduko dira auzoetako ara -
zoak, hobetuko dira erakunde barneko
harremanak, kultura eta herrien arteko
lana, errespetatuko da desberdin pentsa -
tzen duena... Herriko merkataritza, en -
presekiko harremanak eta turismoa
sustatzea gai ga rran tzitsuak dira gure -
tzat, eta zinegotzi postu berria sortuko
dugu gai hauek lantzeko.

Aurreikusitako inbertsioak ez direla
gauzatu salatu duzue. Nola egin
dakioke aurre egoerari?
2018an inbertsioen %26 bakarrik gauzatu
izanak, eta 2017 eta 2018ko Hernani
Erabaki prozesuetako proposamenen %9
gauzatu eta ordaindu izanak azaleratzen
du EH Bilduren kudeaketa penagarria.

Hernaniarren dirua haiek erabakitako
proiektuetan gastatu besterik ez zuten
egin behar. Zortzi urte daramazkite
gehiengo absolutuan. EAJ-PNVk koali zio -
an gobernatu zuen lau urteetan zehar,
kudeatzen genituen arloetan aurre -
rapauso haundiak egin ziren: auzoen
eraberritzea, igerileku irekiak, Atsegin -
degiko plaza eta aparkalekuak, hilerri -
rako sarrera, zaharren egoitza berriaren
proiektua, jangela soziala, etxeetako
laguntza haunditzea.... Eta hau guztia
oraingoa baino askoz ere udal aurre -
kontu txikiagoarekin. Konponbidea
kude aketa ona da, eta EAJ-PNVk gober -
natzen badu, bermatuta egongo da.

Legegintzaldiko proiektu potoloetako
bat kirol arlokoa izan da, eta horren
barruan, igerilekua berritzea. Ez zarete
emaitzarekin pozik agertu, ezta? Kirol
arloan zer gehiago dago egiteko?
Igerileku berrien inguruan esan deza -
keguna da zalantza asko dauzkagula
proiektuaren, obra gau za tzearen, erai -
kuntzaren kalitatearen, instalatutako
elementuen inguruan, eta jakin nahi
dugu, baita ere, zergatik kexatzen diren
erabiltzaileak aldage le tan egiten duen
hotzaz, igerileku txikiko tenperaturaz...
Ikuskapena egingo dugu proiektu
honetako hainbat eta hainbat alderdik
sortzen dizkigun zalantzak ezagutzeko
eta arazoei konponbideak bilatzeko.
Errugbi eta futbol instalazioei
dagokienez, esan beharra daukagu

alderdi politiko guztiok bi klubekin
izandako bileretan EAJ-PNVk bi
proposamen egin zituela baloratu
zitezen. Lehenengoa, zelaiak harrobira
mugitzea (EH Bilduk ezetza eman zuen),
eta bigarrena, kolektoreraino altxatzea,
behekaldea libre utziz uholdeak izanez
gero errekari irteera emateko (klubek
onartutako proposamena). EAJ-PNV
alkatetzara iritsita bakarrik baloratuko
da. Horrez gain, uste dugu babesten segi
behar direla aisialdiko eta eskola kirola,
eta EAJ-PNVtik egingo duguna da lehiari
bultzada eman. Errugbi elkartearekin
egin nahi dugu lan ekitaldi bat sortzeko,
futbolean DonostiCup dagoen moduan,
gure herrira erakartzeko errugbi klubak,
familiak eta zaleak. Kirola sustatuko
genuke, gure merkataritzaren ekonomia
hobetuko genuke eta Hernani bisitariei
irekiko genieke. Kirol ekintzak eta in -
bertsioak enpresa pribatuek finantzatu
ditzaten eta mezenasgoaren legearen
onurak izan ditzaten dauden aukerak
aztertuko ditugu.

Berdintasun arloak garrantzia gero eta
haundiagoa hartu du. Emakumeen
Etxea errealitate izango dela dirudi.
Zein dira zuen proposamenak?
Espero dugu espazio hau azkenean mar -
txan jarri ahal izatea, eta bertan lan egi -
tea gizon eta emakumeen eskubide ber -
dintasunaren alde, gazte nahiz heldu,
bertakoak zein kanpotarrak izan, eta
orokorrean, desberdintasunak saihes te -

Udaletxea ederki asko 
ezagutzen du Andoni
Amonarraiz Gomezek,
Hernaniko alkatetzarako
EAJ-PNVren hautagaiak.
Aldaketa beharra antzematen
du, eta horretarako, haien 
taldea prest dagoela:
«itxaropena dugu botoetan
gora egiteko eta horrek
alkatetzara iristea 
ahalbidetzeko».

Andoni Amonarraiz Gomez, udaletxeko sotoan.

«Uste dugu hasiera batean
bi aparkaleku bertikal
behar liratekeela: bat 
Mila gro san, [...]. Eta beste
bat, Karabelen»
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HERNANI EAJ - Andoni Amonarraiz Gomez

«Akordioak, kudeaketa eta gardentasuna 
izango dira legegintzaldiko oinarriak»



ko. Elkartzeko eta adiskidetasunerako
es  pazio izan dadin espero dugu, mu -
turreko jarrerek tokirik izan ez duten
espazioa, eta bertan egingo den lanak
berdintasunean oinarritutako Hernani
plural bat lortzea ahalbidetuko duena.

Hainbat parte-hartze prozesu egin
dira legegintzaldi honetan, baina
batzuetan kritikak izan dira. Zer dago
aldatzeko?
EAJ-PNVrentzat herritarren parte-
hartzea ezinbestekoa da. Beharrezkoa
dena da herritarrak erakarriko dituen
mekanismoak ezartzea, eta gaur egun ez
da egiten. Hernani Erabaki prozesuan 16
urtetik gorako 1.000 lagun inguru ari
dira botoa ematen, eta harrobiaren
inguruko parte-hartze prozesuan 17k
hartu zuten parte. Uste dugu sistema
aldatu beharra dagoela, eta aztertu
behar litzatekeen sistema berri bat izan
daitekeela elkarte eta auzo elkarteekin
lan egingo duena, herriaren beharrak
antzeman, lehentasunak zein diren
bozkatu eta gauzatzea planifikatuko
duena. EAJ-PNVtik lan egingo dugu
denon artean lortzeko ahalik eta herritar
gehienek parte hartuko duten parte-
hartze prozesuak martxan jartzea.

Herri osora iristeko ahaleginean, auzo
batzuk ahaztuta daudela salatzen
dute. Zer dago aurreikusita arlo
horretan?
Hauteskundeetarako gure proposame -
nek helburu argi bat daukate: urteetan
hernaniarrek helarazi dizkiguten ara -
zoak konpontzea. Alkatetzara iristen
bagara, trafikoa hobetuko dugu; bi apar -
kaleku bertikal egingo ditugu; Portu-
Elizatxo Kaxkoarekin lotzeko igogailu bat
egingo dugu, eta beste bat, Etxeberrin;
Etxeberri parean, Floridako trenbidearen
azpiko tunela egokituko dugu ibilgailu
eta oinezkoak pasa ahal izateko; Lizeaga
eta Gudarien plaza zaharberritzearekin
hasiko gara, benetan, eta Zinkoeneako
alde bat peatonala egingo dugu. Hau da
auzoengan pentsatzea. EH Bilduk
14.000.000 euro gastatzen ez jakin
izanaren alderdi positibo bakarra da,
alkatetzara iristen bagara, egin diren
proiektu guztiak berrikusiko ditugula eta
auzoak lehenetsiko ditugula. Uste duzue
EH Bilduren kudeaketa ona dela,
1.650.000 euro harrobian gastatzea pro -
posatzen duenean, eta urtetan Lize a ga -
rekin ahaztu ondoren, auzoan 300.000
euro gastatzea proposatzen duenean,
hain justu, udal hauteskundeen au -
rretik?

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da, eta kalteei aurre
egiteko hainbat neurri hartu izan dira
azken urteetan. Zer egitea
aurreikusten duzue?
Legegintzaldian zehar hainbat pro po sa -
men egin ditugu hernaniarren gauetako
bizi kalitatea hobetzeko eta mantentzeko
Hernani sagardoaren kulturaren erdi -
gunean, baina ez zen EAJ-PNV gober -
nuan zegoena. Alkatetzara iritsiz gero,
sagarra eta sagardoarekin lotutako egu -
nean zeharreko ekintzak sustatuko
ditugu (dastaketak, ikas taroak, estatuko
eta munduko ekoizpen guneekin
anaitzeak, Hernanira ekarriko ditugu

beste bertako produktu batzuk...).
Eguneko ekintza horiek urte osoan zehar
egin ahal izango dira. Gainera, gauetako
segurtasuna areagotuko dugu udaltzain
gehiagorekin, baita Oialumen kon tzer tu -
ak daudenetan ere, eta ordenantzak
betearaziko dira. Guztia pixkanaka,
baina gelditu gabe egitea da asmoa. Sa -
gardogileekin batera aztertuko dugu
sagardotegietara datozenei zerga turis ti -
koa jartzeko aukera, txotx denboraldian
sortzen diren gastuei aurre egiteko.

Aparkaleku falta ere arazoa da
askorentzat. Konpontzeko
proposamenik baduzue?
Uste dugu hasiera batean bi aparkaleku
bertikal behar liratekeela: bat Mila gro -
san, hiru bat pisutakoa, azpialdean
musika eskolako instalazioak hobetzeko
gunea izango lukeena. Eta beste bat
Karabelen, bi alturatakoa, egungo apar -
kalekua dagoen tokian.

Euskararen erabilera omen da datozen
urteetako erronka. Zein ildo jarraituko
duzue euskerari dagokionean?
Azken Euskara Planaren alde bozkatu ge -
nuen, eta ez dugu atzerapausorik eman -
go euskeraren ezagutza eta erabilera ba -
bes teari dagokionean. Eredu gisa jartzen
dugu gure inguruko herrien artean eus -
kerarekin egiten ari den lan kolektibo
ona. Lehentasunezko kontua izango da
pausoak ematea hernaniarren arteko
komunikazioa, merkataritzan eta enpre -
setan euskeraz izan dadin. 

Garbiketa publifikatu da, eta orain,
konposta egitea ere herriaren esku
geratzeko ahalegina egin nahi izan du
udal gobernuak. Zuek, ordea, kontra
azaldu zarete. Hondakinen
kudeaketari dagokionez, zer
proposatzen duzue zuek?
Atez Atekoa gaizki hasi zen eta gezurren
gainean mantentzen da. Hernanik ez du
esaten digutena birziklatzen, urtean
2.000.000 kirol hondakin Hernanitik
kanpora eramaten baitira. Urtero gero
eta diru gehiago gastatzen dugu hon -
dakinak jasotzen eta ez da beharrezkoa.
Gainera, lotsagarria da hondakin bil tzai -
leei hernaniarren hondakin poltsak

irekitzea baimentzea. Beasainen, Zega -
man, Legazpin, Ormaiztegin... bosgarren
edukiontziarekin, hondakinen %76 eta
89 artean birziklatzen da, Usurbilek Atez
Atekoarekin lortzen duenaren antzera;
Hernanikoak baino datu hobeak dira.
Bilketa gastua 4 eta 5 aldiz txikiagoa da
eta jasotako biohondakinaren kalitatea
herri horietan %92 eta 99 artean dago.
Atez Atekoa aldatu egin behar da, eta
hernaniarrek erabaki egin ahal izango
dute aldatu edo ez. Organikoa tratatzea
ezinbestekoa dela uste dugu, eta
konposta dela konponbidea, baina ez
dugu sinesten herriaren erdian konpost
etxolak jartzean. Apustu egiten dugu
organikoa tratatzeko gune batera
bidaltzearen alde, herri guztiei zerbitzua
emateko eraikiko dena, eta hernaniar
guztiei hondakin bilketaren gastua
txikitzea eragingo diena.

Elkarbizitzaren alorrean, legegintzaldi
hasieran sortu zen Bizikidetza
Mahaia, baina azken hilabetean
desadostasunak sortu izana kritikatu
duzue. Horiek gainditu eta ildo horri
jarraitzeko modurik ikusten duzu?
Apirileko Plenoan, EH Bilduk esan zigun
haien «etsai» ginela. Elkarbizitzaren alde
lanean aritu gara bost urtetan baino
gehiagotan, eta horrekin dator orain. Zer
egin daiteke horrela pentsatzen due -
narekin? Gainera, uste dugu Hernanin
EH Bildu ez dagoela prest ETAk gure
herrian izandako eragina onartzeko, eta
horrela, ezinezkoa da aurrera egitea. Edo
autokritika modu argian egiteko gai
gara, edo ez dugu aurrera egingo. EH
Bilduk iraindu egin zituen EAJ-PNV eta
oposizio osoa, eta gezurra esan zuen
ETAk eta haren inguruak eragindako
sufrimendua errekonozitzearen in gu -
ruan aurkeztu genuen mozioarekin
erlazionatutako guztiari dagokionez.
Bileretako aktekin erakutsi genuen. Hala
ere, elkarbizitzaren aldeko lanean segiko
dugu. EAJ-PNVrentzat elkarbizitza des -
berdinen arteko konfidantzan oinarritu
behar da, eta konfidantza hori be rre zar -
tzeko, EH Bilduk publikoki esan behar
luke hernaniar guztiei gezurra esan ziela
mozioarekin lotutako guztiari dagokio -
ne an. yy

Hernaniko EAJ-PNVk maiatzaren 26ko udal hauteskundeetarako aurkeztutako taldea.
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Euskara arloan urrats garrantzitsuak
eman dira, baina badago zer hobetua.
Lehentasuna non jarriko zenuke? 
Proposatu bizpahiru neurri.

Musa, zine foruma e.a. anto latu euskal -
te gi e tako o i na rrizko maile ta ko ikas lee -
kin, baita ere, irakur tzen edo idaz ten ez
dakiten helduekin. Euskarazko irrati bat
sortu ikastoletako ikasleekin eta “bikote
linguistikoak” eratu, euskal dun bat er dal -
 dun batekin, euskara prak ti katzeko. 
Euskeraz oinarrizko bizimodua egi teko
beharrezkoak diren hitz, aditz eta esaldi
errezak identifikatu; den dan, taber nan ...
oina rrizko elkarrizketa bat eus  ke raz iza -
teko. Euskerara hurbil tzeko lehe nen go
pa u  su a izan dadila hau.
Gazteak sentsi bi lizatu eus ke ra erabil -
tzeko, ikastolan, eta an tola tutako ekin -
tze tan ere bai. Euskera ren erabile ra ren
arabera kalifikatu ikas lea, eta hau izan
dadila nota orokorra hobetzeko.

Dobera Euskara Elkarteak
babestutako galdera
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Aurreneko legegintzaldia izan duzu
pasa den hau. Nolakoa izan da
esperientzia?
Ona eta positiboa izan da, baina go go -
rra momentu askotan. Zaila da tartea
ateratzea lanerako, nire alaba zain -
tzeko eta gainerako lan publikoetarako
(bizilagunekin bilerak, batzordeak…).

Gainera, EH Bilduren Gobernu Tal -
de ak, ahal bezainbeste traba jarri diz ki -
gu, gure funtzioak normaltasunez egi -
tea galarazteko. Ez digute infor ma zioa
aldez aurretik eman, edo ukatu egin di -
gute; eta hiru urte igaro ditugu dekre -
tuetara sarbiderik izan gabe, besteak
beste. Beste adibide gogor bat: Nora
nire taldekideak elebitan eskatu zuen
informazioa, eta Plenoan, alkateak
esan zion ez zuela hauteskundeetara
aurkeztu behar, euskeraz ez badaki;
onartezina da hori, kontutan hartuta
hernaniarren %40ak ez duela euskeraz
hitz egiten, azkeneko ikerketen arabe -
ra. Norak ezin izan du batzordeetara
nor maltasunez joan, ez dutelako elebi -
tan egin nahi izan, edo berari laburpen
bat pasa gaztelaniaz.

Bestalde, zortea izan dut, imajinatu
nezakeen talderik onenak lagundu
didalako lau urte hauetan. Eta orain,
taldearen zati bat egongo gara berriro,
kide berriekin, asko aberastuko dute -
nak lantalde hau. Eta eskertu behar
dugu, udaletxeko langileen prestu ta -
suna, eskatu diegun guztian lagun tze -
ko prest egon baitira beti. Mila esker!

Legegintzaldian zehar, aldaketak
izan dira zuen taldean. Zein da
oraingo egoera?
Bai, egia da desadostasunak izan zirela,
eta dimisioa aurkeztu zuela gure
zinegotzi batek. Baina aldaketa horren
ondoren, ez genuen arazorik izan
aurrera egiteko; eta gaur egun, gara
talde bat kohesionatua, plurala eta
Hernaniren alde lanean jarraitzeko
gogoa daukana.

Oraingoan, Orain Hernani
plataformaren izenean beharrean,
Elkarrekin Podemos koalizioan
aurkeztuko zarete. Zer aldatu da?
Orain Hernani, hauteskundeetarako
tal de bezala, legegintzaldi baterako
bakarrik osatu zitekeen. Horregatik,
aukera ezberdinak aztertu ondoren,
erabaki dugu Elkarrekin Podemos-
Orain Hernani dela aukerarik onena,

egin dugun lanari jarraipena emateko.
Izan ere, ildo ideologiko bera kon par ti -
tzeaz gainera, aukera ematen digu hau -
 tagaitzan integratzeko pertsona afilia -
tuak eta independenteak, sentsi bi litate
ezberdinak bilduko dituzten ze rren dak
osatzen jarraitzeko asmoarekin.

Aldaketak izango dira aurten: 17
zinegotzi izatetik 21era pasako da
Udala. Emaitzetan zein eragin izan
dezake? Zer espero duzue?
Espero dugu gehiengo absuluturik ez
iza tea. Uste dugu, gobernu on batek
egin behar duela elkarbanatu, nego zia -
tu eta oposizioko alderdiei parte har -
tzen utzi, herriaren kudeaketan. Alde
bakarreko erabakiak saihestu. Elkar -
banatzeak, herritar guztien multzoa
aberasten du.

Gobernatzeko, gainontzeko
alderdiekin balizko akordioak
egiteko prest zaudete?
Orain ez dugu akordioetan pentsatzen;
aurrena, entzun nahi dugu herritarrek
esateko daukatena.

Legegintzaldia hasi zenuten Tokiko
Gobernuan sartzen eta aurrekontuen
aldeko botoa ematen. Ondoren,
Tokiko Gobernutik atera zineten.
Azken aurrekontuei, berriz, kontrako
botoa eman diezue. Zein jarrera
izango duzue aurrerantzean?
Hasieran, positiboa iruditu zitzaigun
Tokiko Gobernu Batzordearen parte
izatea, bere garrantziagatik. Uste
genuen, EH Bilduk kontutan hartuko
zituela gure ekarpenak. Baina erratu
egin ginen, bakarrik nahi gintuen
sinistarazteko erabakiak ez zituela
bakarrik hartzen; elkarrizketa eta
partehartzearen ilusio bat.

Antzeko zerbait gertatu zen aurre -
kon tuekin: 2017koak babestu genituen,
onartu zutelako gure emendakin guz -
tiak exekutatzea, baina oraindik gau -
zatu gabe daude ia denak.

2018ko aurrekontuetara, iritsi ginen
deskonfiantza haundiarekin, aurreko
urteko emendakinak gauzatu ez zire la -
ko, eta urtean zehar jasotako tratua ga -
tik. Hala ere, haiekin hitz egitera eseri
ginen berriro, eta gure proposamenak
aurkeztu genituen. Bilera horretatik,
oso desilusionatuta atera ginen. EH
Bilduk ez zeukan inolako asmorik, urte
horretan zehar gurekin kontatzeko;

bere irudia garbitzeko ekintza inte re -
satu bat besterik ez zen izan.

Zein dira Hernaniren erronkak zuen
ustez? Zein proposamen zehatz
dituzue?
Hernani oso zikin eta utzita dago. Ba -
bestu egin dugu kale eta poligonoetako
garbiketa zerbitzua Udalak hartzea,
bai na ez da hobekuntzarik nabari. Ba lia -
bide ekonomikoak haunditu nahi ditu -
gu, kale garbiketa hobetzeko, bankuak
eta farolak margotzeko, jardinak kon -
pon tzeko, eta espaloiak presio-urarekin
garbitzeko. Paperontzi gehiago egon
behar ko lirateke, eta hautsontziak eta
ani malien gorotzentzako biltegiak ge hi -
tu beharko litzaizkieke.

Azpikontratatu diren zerbitzuen ku -
deaketa berreskuratuko dugu, eta baita
eraikin publikoen garbiketa ere. Oso
sek tore feminizatua da, lan baldintza
prekarioekin eta lanaldi partzialekin,
eta hobetu egin nahi ditugu.

Gure herriaren irudia hobetuko

dugu, eta horretarako, beharrezkoa da
parke eta jardin batzuk berregituratzea,
gure material naturalak konbinatuz
erakargarriagoak izateko, manteni -
men du gastuak ere gutxituz.

Oso kezkatuta gaude airearen eta
usainaren kutsadurarekin, herri osoa
kez katuta dagoen bezala. Horren era kus -
 le da, otsailean Orain Hernanik anto la -
tu zuen hitzaldira jende asko gerturatu
izana. Hitzaldi horretatik atera zen
lagun talde bat, mobili za zio ak bultzatu
eta erantzukizunak eska tzeko adminis -
tra zioei. Eusko Jaurlari tza ri eta poten -
tzialki kutsakorrak diren Hernaniko
enpresei, exijituko diegu beharrezko
neu rriak hartzea, egoera hau konpon -
tze ko modu urgentean. Kabina gehiago
eskatuko ditugu, neur ke tak egiteko eta
airearen kalitatearen kontrolerako.

Jangelen kudeaketa Udalaren esku
egotea nahi dugu. Auzolagunen gain -
kos tuen eskandaluaren ondoren, ikusi -
ta jangelen monopolioa daukala Eus -
ka din, EAJren eta bere gobernukideen
oniritziarekin, frogatuta geratu da zer -
bitzu hori kudeatzeko modurik onena
gertutasuna dela. Udal sukalde bat
jarri ko dugu martxan, lehentasuna
eman go diona elikadura sanoari, kali -
tatezkoari, garaian garaiko eta Km 0
pro duktuekin; eta ez da bakarrik ardu -
ratuko eskoletako jangelei banatzeaz,
baita egoitzei eta baliabide ekonomiko
gutxi dituzte herritarrei ere.

Etxebizitza zinegotzigoa sortuko
dugu, etxebizitza kudeatzeko, alokairu
sozialeko BOE bultzatzeko, eta etxe bizi -

Jaione Aristregi Cao izango da Elkarrekin Podemos-Orain
Hernaniren alkategaia, aurreko hauteskundeetan bezala:
«gara talde bat kohesionatua, plurala, eta Hernaniren alde
lanean jarraitzeko gogoa daukana», dio. Nabarmendu du,
herria «oso zikin eta utzita» dagoela.

Jaione Aristregi Cao, Elkarrekin Podemos alderdiaren alkategaia.

«Espero dugu gehiengo
absoluturik ez izatea.
Gobernu on batek egin
behar du elkarbanatu,
negoziatu eta oposizioko
alderdiei kudeaketan parte
hartzen utzi»

HERNANI ELKARREKIN PODEMOS - Jaione Aristregi Cao

«Oso kezkatuta gaude airearen eta usainaren
kutsadurarekin, herri osoa dagoen bezala»
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tza hutsak merkaturatzeko. Horre ta ra ko,
Kaleratzeak Stopekin egingo dugu lan.

Kalitatezko turismo eredua bultza -
tuko dugu Hernanirentzat, balioan
jarriko duena gure ondare historiko,
kultural eta natural aberatsa; eta ho -
rre tarako, martxan jarriko dugu mugi -
korrentzako aplikazio bat, eta zabal -
duko dugu katalogo turistikoa, interes
haundie ne ko puntuak seinalizatuz.

Berdintasun arloak garrantzia gero
eta handiagoa hartu du. Emakumeen
Etxea errealitate izango dela dirudi.
Zein dira zuen proposamenak?
Ukaezina da, Hernaniko gizarteak urte
asko daramazkiela borroka feminis tan.
Konprometitzen gara, Emakumearen
Etxea ahalik eta azkarren bukatzen;
izan ere, milioi bat euroko aurre kon tua
daukan proiektua da, eta EH Bildu ez da
gai izan aurrera ateratzeko, bere kude -
a keta txarragatik. Emakumeen Etxea
izango da, Hernaniko emakumeek era -
bakitzen dutena.

Hainbat parte-hartze prozesu egin
dira legegintzaldi honetan, baina
batzuetan kritikak izan dira. Zer
dago aldatzeko?
Parte-hartze prozesuekin konprometi -
tu ta gaude, baina asko dago egiteko,
horiek hobetzeko. Horietatik ateratzen
diren erabakiak, zentzuzko epe batean
gauzatu behar dira; eta jende askok
utzi dio parte hartzeari, hori ez delako
betetzen. Adibidez, duela hiru urte
erabaki zen haur parke bat estaltzea,
125.000 eurorekin; eta hauteskundeak
baino 15 egun lehenago hasi da gau za -
tzen, onartutako aurrekontua hirukoiz -
tuz. Ez da onargarria, Hernani Eraba ki -
ren azkeneko hiru urteetako 1.500.000
euroetatik, soilik gauzatzea %32 barre -
ga rri bat. Horrek erakusten du, beste
behin, EH Bildu egiten ari den kudea -
keta penagarria.

Alderdien arteko akordiorik bilatuko
duzue parte-hartze prozesu gehiago
antolatzeko?
Bai, gure ADNan eta gure programan
daramakigu.

Herri osora iristeko ahaleginean,
auzo batzuek ahaztuta daudela
salatzen dute. Zer dago aurreikusita
arlo horretan?
Auzo bakoitzak arazo jakin batzuk
dauz ka, eta auzo batzuk oso utzita
daude. Auzo elkarteekin elkarlanean
aritu gara, haien eskaerak bideratzeko,
eta udal baliabideak modu propor tzio -
nalean banatuko ditugu horretarako.
Horkonpon aplikazioa jarriko dugu
berriro martxan, orain desaktibatua
dagoena, herritarrek modu errazean
komunikatzeko, geolokalizatutako ar -

gaz ki bat bidaliz mugikorrarekin, ikusi
dituzten kalteen berri emateko.

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da, eta kalteei aurre
egiteko hainbat neurri hartu izan
dira azken urteetan. Zer egitea
aurreikusten duzue?
Minimizatu egin behar ditugu, txotx
den boralditik eratorritako ondorio ne -
ga tiboak. Udal ordenantzak betearaziko
ditugu, gaueko aisialdirako lokalen
aforoa kontrolatzeko. Araudi zibikoa
ere aplikatuko dugu, jarrera desegokiak
saihesteko, lehentasuna emanez herri -
tarren atsedenerako eskubideari eta
herriko biztanleen gozamenari. Saihes tu
behar dugu, haurrak haztea pentsatuz
hau dela aisialdirako modelo nor ma -
lizatua. Autobusen aparkalekuetarako
gehiengo aforo bat ezarri nahi dugu
txotx garaian, aldez aurreko erreserba
bidez funtzionatuko duena.

Aparkaleku falta ere arazoa da
askorentzat. Konpontzeko
proposamenik baduzue?
Larria da aparkalekuen kontua Her na -
nin. Auto askok denbora gehiegi ema -
ten dute zirkulatzen, aparkatu ahal iza -
teko; eta horrek oraindik eta gehiago
kaltetzen du herriko airearen kalitatea,
besteak beste. Horregatik, beharrezkoa
da aparkaleku bat eraikitzea, arazoari
konponbidea emango diona.

Euskaraldia egin zen iaz.
Soziolinguistika Klusterraren azken
ikerketaren arabera, euskeraren
erabilerak behera egin du. Zein ildo
jarraituko duzue euskeraren arloan?
Herri euskalduna gara. Jende askok egin
du eta egiten du lan euskeraren nor -
malizaziorako, euskeraz egiten ez du -
ten pertsonak barne, haien seme-ala bak
D ereduan matrikulatuz. Ez zaio inorri
inposatu behar euskera, eta inor ez da
bigarren mailako hernaniartzat jo
behar, euskeraz hitz egiten ez duelako.

Euskera erakusteko ereduetan ebo -
luzionatu nahi dugu, udal euskaltegiko
edukiak eta materialak modernizatuz.

Bere erabilera sustatu nahi dugu, jen -
dea euskerara gerturatzeko errespetuz
eta maitasunez, inposaketarik gabe.
Babestu eta animatu behar ditugu,
euskera ikasi nahi duten pertsonak,
ordutegi malguekin eta doako kla se e -
kin. Eta euskeraren erabilera bultza tze -
ko kanpainak lagundu behar ditugu,
Euskaraldia edo Euskara Ari Du bezala.

Garbiketa publifikatu da, eta orain,
konposta egitea ere herriaren esku
geratzeko ahalegina egin da.
Hondakinen kudeaketari dagokionez,
zer proposatzen duzue zuek?
Guk apustua egingo dugu, ahalik eta
hondakin kopuru txikiena sortzea ber -
matuko duten politiken alde, sustatuko
dutenak berrerabilpena, birziklapena
eta elikagaien hondakinak gutxitzea;
Her naniko herritarrek barneratuta
dau kate hori.

Hondakinen gaikako bilketa sis te ma

garbiago eta erosoago bat proposatzen
dugu, posteak garbituz eta organikoa -
ren poltsak diruz lagunduz. Tasak bir -
ba natu nahi ditugu, sortutako hon da -
kinaren arabera. Beirazko ontziak
itzul tzeko sistemak sustatuko ditugu,
eta kristalezko pitxerrak emango diz ki -
e gu ostalaritza establezimenduei, plas -
ti kozko botilen erabilera saihesteko.

Elkarbizitzaren alorrean,
legegintzaldi hasieran sortu zen
Bizikidetza Mahaia, baina azken
hilabetean desadostasunak sortu
izana kritikatu duzue oposiziotik.
Horiek gainditu eta ildo horri
jarraitzeko modurik ikusten duzu?
Herritarren eskaera bat da, eta gure ar -
du ra politikoa da hori gauzatzea. Elkar -
bi zitzan aurrera egiteko, ezinbestekoa
da guztien sufrimendua erre kono zi tzea,
eta elkarrizketarako espazioak ireki tzea,
guztiok batera iristeko elkarbizitza eta
bakea eraikitzera. Horretarako, beha -
rrez koa da iraganaren analisi kritiko
bat egitea. Giza eskubideen urraketa
oro, bidegabea da. yy

«Parte-hartze prozesuekin
konprometituta gaude,
baina asko dago egiteko,
horiek hobetzeko. Horietan
erabakitakoa zentzuzko epe
batean gauzatu behar da»
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Elkarrekin Podemos-Orain Hernanik aurkeztu duen taldea, udaletxeko arkupeetan.

Euskara arloan urrats garrantzitsuak
eman dira, baina badago zer hobetua.
Lehentasuna non jarriko zenuke? 
Proposatu bizpahiru neurri.

Herri euskaldun bat gara. Jende askok
egin du, eta egiten du lan, euskeraren
nor   malizazioren alde, euskeraz egin ez
eta seme-alabak D ereduan matri ku la -
tzen dituzten horiek barne.
Euskera ez da inposatu behar, eta inor ez
da bigarren mailako hernaniarra eus ke -
raz ez hitz egiteagatik. 
Euskera ren ira kas kuntza garatu nahi
dugu, udal eus kal tegiko edukiak eta ma -
te  riala egune ra tuz. Euskera herrita rren -
gana gertura tzeko erabilera susta tu ko
du gu, erres petuz eta maitasunez, inpo -
sa ke ta rik gabe. 
Euskera ikastera edonor ani matuko du -
gu, ordutegi malgu ekin eta doan. Eus -
kara Ari du edota Euskaraldia bezalako
egitas moak ere ba bes tuko ditugu.

Dobera Euskara Elkarteak
babestutako galdera



2019KO UDAL HAUTESKUNDEAK GEHIGARRI BEREZIA 22

Bigarren aldiz izango zara alkategai.
Zein balorazio egiten duzu azken lau
urte hauen inguruan?
Lau urte galdu ditugu, balorazioa ne ga -
tiboa da. Ekimen asko erdizka geratu
dira, edo ez dira hasi ere egin. Aurre -
kon tu par  tehartzaileetako proposamen
asko ez dira gauzatu; esaterako, orain
martxan jarriko den haur parkeko
estalpea egitea, Urbieta peatona li za tzea,
Ema kumearen Etxea, Mañe i Fla  que -
rre ko berhiritartzea... 13 milioi euro
ditu  gu gastatu gabe, kajoian sar tuta
geldirik; egon den geldialdiaren era -
kus garri da hori. 

Bizikidetzan, Herna ni ko ezker aber -
tza le ak ez du eduki, beste herrietan
izan duen au sar dia. Horren adibide da,
azkeneko Ple noan Gobernu Taldeko
zinegotzi batek esan zigula etsa iak
ginela; garai bateko guda hiz kuntza
erabiliz, hanka sartu zu en. 

Aldaketak izango dira aurten: 17
zinegotzi izatetik 21era pasako da.
Emaitzetan zein eragin izan dezake?
Zer espero duzue?
Azkenean boto portzentaia da banaketa
era bakitzen duena, ez hainbeste bana -
tzen diren zinegotzi kopurua. Hala ere,
egia da zinegotzien igoerarekin hobeto
islatzen direla alder diek ate ratzen di -
tuz ten portzen taiak. Zinegotzi gehiago
bana tzeak, hobeto islatuko du herna -
niarrek hau tes kunde etan boz katzen
dutena, gehiago hurbilduko da errea -
litatera. Egoera hau inte resgarria
izango da, herritar bakoitzaren boto a -
ren balioa hobe ikusiko baita. Orain,
adibidez, ezker abertzaleak zinegotzien
%53a du, eta boto etan %46a.

Gobernatzeko, gainontzeko
alderdiekin balizko akordioak
egiteko prest zaudete?
Azken urteetan erakutsi dugu, gai ga -
rela akordioetara iristeko beste alder -
diekin, eta fidatzeko alderdia garela
gainera, hitza betetzen duena. Baina
argi du gu na da, Hernanik aldaketa
sako na behar duela bere politiketan.

Edozein alder diren gehiengo absolutu -
ak ez dira onak; ba tzuetan onuragarria
da bes  teen be harra iza tea, zure propo -
samen poli tikoak osa tzeko. 

Gai batzuetan, Gobernu Taldearekin
negoziatzeko prest agertu izan
zarete. Ildo beretik jarraitzeko asmoa
duzue?
PSE-EE ez dago politikan sistematikoki
edo zeri ezetz esateko. Politika egiten
dugu ,gu  re ba lio eta usteetan oina rri -
tuta. Bes teen ideiek gureekin bat egiten
badute,  ba bes ten ditugu; besteen ini -
zia tibak ongi ikus ten baditugu gureak
balira bezala defen di tuko ditugu. Hori
bai, ikusi egin beharko da hautes kun -
deek zein zine gotzi bana ke ta uzten du -
ten, eta ondo ren, al der di bakoi tzak zer
propo satzen duen, ados tasunak eta
desa dos tasunak non dau den ikusteko.

Zein dira Hernaniren erronkak zuen
ustez? Zein proposamen zehatz
dituzue?
Hernaniren erronka nagusia da, igaro -
tzea herri haun di bat izatetik hiri txiki
bat izatera iga rotzea. 20.000 biztanleko
muga gain  ditzeak pentsarazi beharko
ligu ke alderdi guztiei, erronka dagoela
auzo des  ber dinetara zer bitzu publikoak
zabal tzean. Za bal du eta hobetu, hiri ta -
rrei eskaintzen diz kiegun zerbi tzuak; eta
batez ere, beste erakudendeei eska tu
Her  nanin jarri de za tela begirada, gure
proiektuak aurrera atera ahal izateko.
Floridatik irteera ho be tu, AP-15aren
loturak, kirol instalakuntzak konpondu
eta hobetu, kultur gu ne ak zabal du…
Historikoki atzeratuta ge ratu diren
guneak hiritartu, Hernani ber de ago eta
atsegin baten alde pausoak eman. Eta
batez ere, txanponari buelta eman edo
irauli, eta bizikidetzan erre fe ren te bila -
ka tzea gustatuko litzaidake.

Legegintzaldiko proiektu potoloetako
bat kirol arlokoa izan da, eta horren
barruan, igerilekua berritzea. Zer
gehiago dago egiteko?
Beste sailetan bezala, lehe nen go bete -
beharra, Udal gisa, har tu tako konpro -
mezuak betetzea da; atle tis  mo pistak
berritzea, esaterako. Bai na badaude
beste zenbait instalakuntza, in bertsioa
behar dutenak, kiroldegiko fron toia
bezala. Hernaniko kirol insta lakuntzen

in  ben  tarioa egitea defen datzen dugu,
au rre kontu batekin, gero konpontzeko.
Gai nera auzoetara zerbi tzuak zabaltze ko
poli tiketan, uste dugu kirol zerbi tzu ak
eskaini behar di rela, horiek herrita -
rren gana hurbiltzeko. Eta batez ere, na -
bar mendu nahi dugu kirol talde txikie -
nen egiturak indartu nahi ditugula, be -
raien aktibi tatea ziurtatzeko, eta bes te ei
es kaintzen zaien finan tziazioa aldatu
edo bal dintzatu gabe. Gehiago esango
nuke; 20.000 biztanleko langa gain di -
tuta, gure kirol taldeen finantziazioa
haunditu be harko genuke.

Berdintasun arloak garrantzia gero eta
haundiagoa hartu du. Emakumeen
Etxea errealitate izango dela dirudi.
Zein dira zuen proposamenak?
Hasteko, landutako proiektuak eta pen -
di ente daudenak, Emakumeen Etxea
beza la, amaitu egin behar dira. Behin
baino gehia gotan iragarrita ikusi dugu,
baina askoz gehiago ez. Hortik aurrera,
herriko eragi lee kin elkarlanean, Her na   -
niko puntu bel tzen mapa egitea propo -
sa tzen dugu. Ber din  tasunaren alorrean
klau sulak exiji tu ko ditugu udal kon tra -
ta zio etan, Berdin ta sun Planak bezala;
eta formakuntza es kai  niko dugu Uda le -
ko langile eta Her na niko elkarteentzat,
es katuz gero. Kon pro mezua ere hartzen
dugu, biolentzia ma  txistaren aurkako
leloa ikusarazteko Uda laren ekimen pu -
 bliko guztietan, bai ta Udaleko doku men -
 tuetan ere. Eta saia tuko gara ema ku -

me aren lana ai tor tzen hernaniar gi zar -
tean, helburu horretarako ekin tzetan.

Hainbat partehartze prozesu egin
dira legegintzaldi honetan, baina
batzuetan kritikak izan dira. Zer
dago aldatzeko?
Lehenik eta behin esan behar da, kri ti -
kak ez direla prozesu parter hartzai le en -
 tzako, bai zik eta Udal Gobernuak hartu -
tako era bakien ondorioz etorri direla.
Gogoan dut, kritika nagu si ene ta koa
izan zela herritarren proposamen bat
ken du izana, kontsulta bat egiteari bu -
ruz koa, hon da ki nen bilketaren ingu ru -
an, zein sistema be har ote zen. Egoera
ho rretan, EH Bilduk atze ra bota zuen
pro posamena, bere politiken aurka
zijo  alako; baina orduan, nire gal de ra
da non geratzen den jendearen par te -
har tzea. Guri komeni zaigunaren ara -
bera bide ratzen ditugu prozesuak? Uste
dugu joko arauak hasieratik argi geratu
behar direla. Prozesu partehartzaileak
beha  rrezkoak dira, benetako parte -
hartze-kultura sustatzeko, eta denbo -
ra rekin prozesu zailagoak garatzeko; ez
ba  karrik aukera baten alde edo bes -
tearen alde bozkatu, tokatzen denean.
Beste kritika bat egin da partehartze
falta gatik. Egia da oraindik ez dugula
parte  hartzeko ohitura hori, baina bes -
tetik, sare aso zia tibo oso aktiboa dugu,
eta ga rrantzitsua. Agi an proposatuko
ge nuke, aurrekontu partehartzaileak
auzo etara deszen tralizatzea, auzotarrei

«Erronka nagusia da, igarotzea herri haundi
bat izatetik hiri txiki bat izatera»

Ricardo Crespo izango da,
bigarren aldiz jarraian 
PSE-EEren alkategaia: 
«erakutsi dugu fidatzeko
alderdia garela, hitza betetzen
duena». Uste du, Hernanik
aldaketa sakona behar duela
bere politiketan, eta azaldu
du, akordioetara iristeko gai
dela alderdi sozialista.

Ricardo Crespo alkategaia.

«Lau urte galdu ditugu 
eta balorazio negatiboa
egiten dugu. Proposamen
asko ez dira gauzatu eta
bizikidetzan ez da ausarta
izan ezker abertzalea»

HERNANI PSE-EE - Ricardo Crespo Rubio
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ahal men gehiago ema teko, era ba ki tze -
ko auzoari eragiten diren proiektuen
inguruan. Ho  rrela, agian, parte har tze
haun dia goa lortuko dugu.

Alderdien arteko akordiorik bilatuko
duzue, parte-hartze prozesu gehiago
antolatzeko?
Hernanin urte askotan jasaten ari ga -
ren arazoa da, Udal Gobernuak ez du e -
la akor dio e ta ra iritsi nahi, zerbait gal -
tze ko daukanean. Bere logika dauka,
gehien go osoa izan duzunean. Baina
pen tsatzen du gu, hobe dela gehiago
inplikatzen badira, her na ni arren seg -
men tu haundiago batengana iristeko;
bestela, beti egongo da biztanleriaren
zati bat pro ze su parte-har tzaileak ba -
lioztatzen ez di tu ena, kon tu tan hartuta
beti da go ela jen dea, bozka tzen duenean
baka rrik na hi duena parte  hartu, eta
zilegi da.

Herri osora iristeko ahaleginean,
auzo batzuek ahaztuta daudela
salatzen dute. Zer dago aurreikusita
arlo horretan?
Gure ardura nagusienetakoa da, Udalak
es kain tzen dituen zerbitzu publikoak
auzo etara zabaltzea. Auzo bulegoak ire -
ki  tzea proposatzen dugu, oinarrizko
tra mi teak eta kontsultak bizkortzeko.
Era berean, he rri barru ko autobus zer -
bitzua heda tzea maiz   tasuna hobetzeko;
udal tzain goaren zer bitzua haunditzea,
auzo udal tza in goa eskain tzeko; kultur
eskaintzak au zo  e tara eramatea; edota
Florida aldean jartzea Goiz Eguz ki jubi -
la tu etxearen menpe egon go den lo kal
bat. Baina ez hori bakarrik, jakitun
gara auzo ba tzuek berhi ritar tze urgen -
tea behar du tela.

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da, eta kalteei aurre
egiteko hainbat neurri hartu izan
dira azken urteetan. Zer egitea
aurreikusten duzue?
Noski hartu direla neurriak; baina ara -
zoak jarraitzen du, hezkuntzan oinarri -
tutako neurriek kontrol neurriekin uz -
tar tuta joan behar dutelako. Behin bai no
gehiagotan proposatu dugu orde nan  tzak
betearazi behar direla, ka lean alkohola
edatearena esaterako; or dutegi eta sor -
tzen den zaratarena ere bai, noski. Gai -
ne ra, jende pilaketak oso zailak izaten
dira kon trolatzeko, baina saiakera egin
behar da. Proposatu dugu, baita ere,
Ertzain tza rekin hitzarmen bat sinatzea,
beraiek egon daitezen Kax koa zaintzen,
Udal tza in goaren la gun   tzarekin. Gainera,
Kax ko ko etxe etako bizilagunentzako
lehi oak alda tzeko dirulaguntzak propo -
satu ge niz  kion Udal Gobernuari, baina
badakigu emateko garaian murriztailea
izan dela. Bide hori berriro ere zabaltzea
pro po satzen dugu.

Aparkaleku falta ere arazoa da
askorentzat. Konpontzeko
proposamenik baduzue?
Auzo bakoitzean irtenbide desberdinak
daude. Karabelen bertakoentzako utzi -
ko genuke barruko aparkalekua, eta be -
rriak zabaltzen ahaleginduko ginateke;
Lize aga, Florida eta erdigunean, zehar -
ka apar katzea sustatuko genuke. Baina
ez dugu pentsatu behar irtenbidea

apar    ka leku gehiago egitea denik; guz ti -
ok nahi du gu bizi, oinezkoentzat ero -
soagoa den ere mu  batean. Garraio poli -
ti kak eduki be har dira, garraio pribatua
gu txitzen du te nak, eta bizikletentzako
az piegiturak bul  tzatu.

Euskaraldia egin zen iaz.
Soziolinguistika klusterraren azken
ikerketaren arabera, euskeraren
erabilerak behera egin du. Zein ildo
jarraituko du udalak euskerari
dagokionean?
Udaletxeko hizkuntzak euskara izan
be  har du, eta gainera, bultzatzeko eta
in dar  tzeko eginbeharra edo betebeha rra
dauka. Baina ezin dugu ahaztu, orain -
dik ere euskeraz ulertzen ez duenik
badagoela gure herri tarren artean, eta
bere komuni katzeko es  ku bidea ber ma -
tu behar da. Ezinbestekoa da euskaldun
berriek eus kera berea senti dezatela,
maitatzen erakutsi behar zaie eta ez
dute inpo saketa bezala sentitu behar.
Nik ezagu tzen ditut hernaniarrak,
derri gortutako zerbait bezala sentitzen
dutenak. Oztopo horiek gainditzen ez
ba ditugu, ezagutzen ditugun akats ber -
dinak errepikatzen ariko gara.

Garbiketa publifikatu da, eta orain,
konposta egitea ere herriaren esku
geratzeko ahalegina egin da.
Hondakinen kudeaketari dagokionez,
zer proposatzen duzue zuek?
Lehenik eta behin esan behar da, esa -
ten denean garbiketa publifikatu egin
dela, hori gezurra dela. Egin dena da,
kude a keta bideratu titulartasun publi -
koa duen en pre sa batera, kasu honetan
muni zi pala, baina kudeaketa zuzenean
ez da Uda larena. Langileen erlazioa en -
pre sa rekin laborala da, ez fun tzionaria.
Gai nera, enpresa pribatu batetik Her na -
niko Udalak kontrolatzen duen en presa
ba tera pasa gara, non gobernatzen
duenak egin eta desegiten duen, eta
opo sizioak datuak eskatu dituenean
beti oztopoak jarri dizkion. EH Bilduk ez
dio inoiz eskaini kontrolerako postu
bat enpresa horretan, oposizioko inori.
Honekin ez dut esan nahi publifikazio

horren aurka gau de nik; hasieratik
esan genuen aurrera era ma ten bazen
gastu berdinarekin, zer bi tzua bermatu
be har zela eta lan baldin tzak  gutxienez
berdinak izango zirela. Baina zerbitzua
ez da hobetu, zikinkeria kexak jasotzen
ditugu. Ezin gara iso latu, eta honda ki -
nen gaia Hernanitik hara tago doan
gaia da. Hondakin bil ketaren sistemaz
hitz eginez gero, aski ezaguna da alder -
di sozia lis taren iritzia; beti defendatu
dugu edukiontzien siste ma. Lan ma hai
bat sortzea ere proposatu genuen, EH
Bilduk eta Pode mo sek baztertzen zuten
sistemaren ingu ruan. Orain, iritzi des -
berdinak dau de nez Hernanin, herriak
erabakitzeko kontsulta egitea propo sa -
tzen dugu: gaur egungo atez ate ko sis -
tema man tentzen dugun, edo sistema
aldatzen dugun, gaikako bilketa man -
ten duz. Esaterako, orga nikoa eta errre -
fu sa etxe an; eta ontzi arinak, pixohia -
lak, pa pera edota beira edukiontzietan.
Nego ziatzera irekita gau de, eta denak
defen da dezakegun akordiora iritsi.

Elkarbizitzaren alorrean,
legegintzaldi hasieran sortu zen
Bizikidetza Mahaia, baina azken
hilabetean desadostasunak sortu
izana kritikatu duzue oposiziotik.
Horiek gainditu eta ildo horri
jarraitzeko modurik ikusten duzu?
Zoritxarrez, pentsatzen dugu Hernani -
ko EH Bildu ez dela gai izan beste he -
rrietan eman diren pausoak emateko.
Her  naniko zati baten sufrimendua go -
goratu behar izan denean, orain arte
aitortu ez dena, ez dute gaitasunik izan
egi teko. Oraingoz, bizikidetzaren kon -
tzeptu desberdinak ditugu. Galdetzen
badidate gai izango garen desados ta su -
nak gainditzeko, oraintxe nire eran tzu -
na da, ez dakidala. Baikorra naiz ,ezer
ez delako betiko, eta bide bat zabaldu
da atzera martxarik ez duena. Bes te
kontu bat da, zein momentutan iritsiko
garen denak, bidearen puntu berera.
Positiboa da, kalean jendea kontziente
dela, bestearekiko enpatia eduki behar
dela eta zatitzen gintuzten oztopo zaha -
rrak gainditu behar ditugula. yy

Hernaniko PSE-EEk maiatzaren 26ko udal hauteskundeetarako aurkeztutako taldea.
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Euskara arloan urrats garrantzitsuak
eman dira, baina badago zer hobetua.
Lehentasuna non jarriko zenuke? 
Proposatu bizpahiru neurri.

Neurri asko hartu dira euskeraren al de;
uda lean lan-hizkuntza eus ke ra da, bes te
ins tituzioekin harre ma nak eus keraz i -
za  ten saia tzen ga ra, ikas teko di ru-la -
gun tzak oso ha u ndiak ematen dira, e.a.
Man ten tzeko apustua egingo du gu. 
Baina, eus   keraz ez dakien asko dago
ora indik. Horiek euskera maita tzea
lortu be har dugu, elkar ulermena sus ta -
tuz. Euskal tegian au  zo etara joa teko
zerbi tzu a sortu beha rko genuke, eza gu -
tzen ez duten ho ri en ga na hur bil tzeko.
Eta nos ki, euske raz egiten diren la nak,
babestu behar ditu udalak. Gure iza era -
ren aldarri kapena da euskera eta  ekin -
tza edo ikas ke te kin baka rrik ez da sus -
ta tzen; berez koa dugun kul tura sus tatuz
eus kera ere he da tzen baitugu.

Dobera Euskara Elkarteak
babestutako galdera
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Azken hiru legegintzalditan ez duzue
ordezkaritzarik lortu; baina aurten 21
zinegotzi izango dira, 17 beharrean.
Horrek onurarik ekarriko dizue?
Udaletxe guztietara asmo berarekin aur -
kez ten da PP; bizilagunen bizitza hobetu
ahal izateko asmoarekin, eta horregatik
egiten dugu borroka, nahiz eta ba da ki -
gun egoera oso konplikatua dela, gure -
tza ko. Zinegotzi kopurua haun diagoa
izateak ez du zertan onu ra rik ekarri be -
har, udaletxean izan de zakegun presen -
tziari dagokionean.

Beharrezkoa balitz, norekin egingo
zenituzkete akordioak, gobernatzeko?
Akordioetara iritsiko gara, beti ere, akor -
dio horien azken helburua her na niarren
bizitzak hobetzea bada, baina beti ze -
hazten ditugun marrak ze har katu gabe;
hau da, terrorismoa kon de natzea edota
Espainiaren parte izatea, adi bidez, ez bai -
kaude marra horiek ze harkatzeko prest.

Zein dira zuen helburu eta erronkak?
Hernaniko bizilagunek ahalik eta bizi
ka litate onena izan dezatela, herriaz go -
a tu dezatela, bizitza bertan egin de za tela,
lan egin nahi dutenek lan egin ahal iza -
tea, zergak igotzen ez ja rraitzea. Zer ga -
 dunek egin dituzten aha legin haun di ak
egin ondoren, la sai tzeko garaia da, es tu -
tze ari uztekoa. Eskaintza kultura zabal
bat izatea, eta hala behar duten adi ne ko -
en eskura izan ditzatela giza baliabideak.

Legegintzaldiko proiektu potoloetako
bat, igerilekua berritzea izan da.
Emaitzarekin gustura geratu zarete?
Kirol arloan zer gehiago dago egiteko?
Hernaniko kiroldegiak beharrezkoak
zi tu en berehalako berrikuntzak, za har -
kituta zegoela-eta, baina berrikuntza
ho ri ek gau zatzeko hainbeste denbora
edu kita, ez dirudi oso ondo planifikatu
di re nik. Bes talde, ulertzen dugu aka -
tsak ez di rela hain larriak, eta, beraz,
ekintza ez oso haun diekin konpondu
ahal izango direla.

Pasa den legegintzaldi honetan
hainbat parte-hartze prozesu egin
dira. Zein jarrera hartuko du PPk
horrelakoei dagokienez?
Ez gara sekula herritarren ahotsa en -
tzu te aren kontra jarriko, ekintza osa -
sun ga rria baita. Baina, azken batean,
po li ti ka riok gara haien bizitzak ho -
betzeko kon ponbideak proposatu behar
ditu gunak. Horretarako aukeratzen
gaituzte, baina denen gainetik pasa
gabe, hori argi geratu dadila.

Berdintasun arloak garrantzia gero eta
haundiagoa hartu du. Emakumeen
Etxea errealitate izango dela dirudi.
Zein dira zuen proposamenak?
Berdintasunaren alde edozer egin ahal
izatea aurrerapausoa iruditzen zaigu.
Ema kumeek hainbat ekintza garatu ahal
izango dituzten elkargunea izan dadila,
entzunak izango diren tokia, eta batez
ere, haien arazoak konpondu ahal izan go
diren tokia. Emakumeen Etxea errea li ta -
te bihurtzen denean, iruditzen zaigu bere
helburu nagusietako bat izan behar dela
tratu txarrak jasotzen di tuz ten edo ba lia -
bide ekonomikorik ez duten ema ku me -
en tzat konponbideak bilatzea eta lagun -
tza eta aholkularitza zer bitzua es kain tzea.
Gutxienez, egiten di tuzten es ka  erak era -
kun dee tara helarazten la gun tzea, balia -
bi deak eskura jartzeko aukera baitute.

Herri osora iristeko ahaleginean, auzo
batzuk ahaztuta daudela salatzen dute.
Zer dago aurreikusita arlo horretan?
Hernaniko auzoetako bizilagunek, erd i -
gu nean bizi direnek dauzkaten eskubide
be rak dituzte, oinarrizko zerbitzuak es ku -
ra izateko, espaloi eta errepideak behar
bezala edukitzeko, kanalizazio egokiak
iza teko, esertzeko bankuak izateko, par -
ke ak eduki eta garbi man tentzeko... Zen -
tzu horretan lan egin nahi dugu, nos ki;
aurrena, bizilagunen kexak entzunda,
au keratuak izaten bagara, eta haien
eskaerei erantzuna emanda.

Txotx denboraldia onura zein kalte
iturri izaten da; kalteei aurre egiteko
hainbat neurri hartu dira azken
urteetan. Zer egingo zenukete?
Argi dago ezinezkoa dela denak ase bete -
tzea. Batetik, ostalariak, urte osoan bizi -
rautea ahalbidetuko dien irabaziak lor -
tze ko aukera ikusten baitute den bo ral di -
ak irauten duen lau hilabeteetan. Beste -
tik, bizilagunak, atsedenerako es ku bidea
dutenak. Uste dugu konpon bideak bila -
tzen hasteko neurri egokiak liratekeela
zigor gogorragoak jartzea zikindu eta tris -
kantzak eta zaratak sortzen dituztenei,
eta poliziaren pre sen tzia areagotzea.
Herri guztietan, taber nak dauden ingu -
ruetan dagoen arazo en de mikoa da hau,
albistegietan eten ga be ikusten dugu.
One na litzake gizale gez ko kontzientzia
har tzea, bai tabernetan lanean aritzen
di renek, eta baita tabernetan gozatzen
du tenek ere. Baina beldur gara, hau ez
dela nahikoa izango, eta neurri gogo rra -
goak beharko direla.

Aparkaleku falta ere arazoa da
askorentzat. Proposamenik baduzue?
Egia da bizilagunentzat hau arazo larrie -
ne takoa dela. Moduren bat bilatu behar -
ko da erdigunean aparkatzeko lekuak
ego kitzeko, eta kotxearen era bilera mu -
rriztea sustatu eta herritarrak garraio
publikoa erabiltzera bultzatzeko; azken

honek kalitate onekoa behar luke. Agian
hau litzake gai egokia, herritarren pro -
po samenak jasotzeko.

Iaz egin zen Euskaraldia, eta
euskeraren erabilera omen da datozen
urteetako erronka. Zein ildo jarraituko
duzue euskerari dagokionean?
Ahobizi edo belarriprest kanpaina zo ra -
ga rria iruditu zitzaigun, bete-betean as -
matu zen. Kanpaina atsegina da, eus ke -
raz ez dakitenak gutxiesten eta inpo si -
zio rik bultzatzen ez duena, eta parte har -
tze ra bultzatzen duena. Uste dugu euskal
erakunde guztietan baliabide asko bide -
ra tzen direla euskara sustatzeko poli ti -
ke tara, baina trukean ez dira espero di -
ren onurak jasotzen, zerbaitek ahalegina
es katzen duenean, eta gainera, in po sa -
tua denean, arbuiatzea eragiten baitu.
Ho  rrek are baliotsuago egiten ditu bar ne -
ra tzaileak diren kanpainak, baz ter tzai -
leen aldean.

Garbiketa publifikatu da, eta orain,
konposta egitea ere herriaren esku
geratzeko ahalegina egin nahi izan du
udal gobernuak. Hondakinen
kudeaketari dagokionez, zer
proposatzen duzue zuek?
Gipuzkoako Hiri Hondakinen Kudea ke -
tako 2019-2030 Plan Orokorrean jasotzen
diren helburuak lortzeko kanpainak.
Gipuzkoa lurralde eredugarria da zentzu
honetan, baina oraindik ere ahalegin bat
gehiago eskatu diezaiekegu gipuzkoarrei,
eta kota europarretara iristea lortu.

Elkarbizitzaren alorrean, legegintzaldi
hasieran sortu zen Bizikidetza Mahaia,
baina azken hilabetean desadostasunak

sortu dira. Nola ikusten duzu gaia?
Moduak egon behar dira, baina zaila da,
udaletxean gidari direnek sufrimendu
bakarra errekonozitzen badute; Bilduren
lagunena, eta ETAren biktimen aurrean
ezikusiarena egiten badute. Baita Her na -
ni egunkarietan agertzen denean ere,
ins titutuan, adin txikikoek, eta ki deei
ome naldiak egiten dizkietelako. Ho rre -
lakoekin ezinezkoa da Bizikidetza Ma ha -
iak aurrera egitea, oinarrian, sinesten ez
du telako eta elkarbizitzarako oinarria
se kula ezin daitekeelako izan soilik nor -
beraren pentsaerarekiko errespetua. yy

2015eko hauteskundeetan
bezala, Cristobal Carretero
Gomez izango da PPren
alkategaia, Hernanin.

Cristobal Carretero Gomez izango da PPren alkategaia, oraingoan ere.
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17.   Maria Teresa Talens Bolos
18.   Encarnacion Aspron Herrero
19.   Alvaro Mayoral Sola
20.   Luis Felix Verdeja Lizama
21.   Virginia Sanz Rodriguez

Ordezkoak

1.    Juana Sanchez Hurtado

HERNANI PP - Cristobal Carretero Gomez

«Auzoetako bizilagunek, erd i gu nean bizi 
direnek dauzkaten eskubide berak dituzte»
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HAUTETSONTZIEKIN urteko bigarren zi -
ta izango dute herritarrek maiatza ren
26an, bihar zortzi. Urumea bailara osa -
tzen duten herrietako alkateak hauta -
tzeko unea izango da, baina beste hiru
zita ere izango dira, igande horretan -
Ereñotzuko Auzo Alkateaz aparte-.

Hain justu, herri guztietan, hau da,
Gipuzkoako zein Nafarroako herrietan
bozkatuko dute Europako Parlamen -
tuetako ordezkariak erabakitzeko. Ba -
rruti bakarraren bidez aukeratuko dira
Espainiari dagozkion 54 parlamen -
tariak. 32 hautagaitza aurkeztu dira,
eta horietako batean, hernaniar bat ere
bada: Maite Pagazartundua Ruiz, Ciu -
da danos alderdiko bigarren postuan.     

Foru-hauteskundeak, baita ere
Horrez gain, foru-hauteskundeak ere
izango dira, bai Nafarroan, baita Gi -
puzkoan ere. Nafarroaren kasuan, Goi -
zuetako eta Aranoko herritarrek, Na -
farroako Parlamentua osatuko duten
parlamentariak hautatuko dituzte. 50
eserleku dira denera, eta horiek, ha -
maika hautagaitzaren artean bozkatu
beharko dute: Navarra Suma, EH Bildu,
Izquierda-Ezkerra, PSN-PSOE, Geroa
Bai, SAiN, Vox, Equo Partido Verde Eu -
ropeo, Representación Cannabica de
Na varra, eta Podemos. Emaitza haue -
tatik osatuko da Nafarroako Gobernu
berria, eta hautatuko da lehendakaria.

Gipuzkoarrei dagokionez, herna -
niar, ereñotzuar eta astigartarrek Ba -
tzar Nagusietarako ordezkariak hauta -
tuko dituzte. Hamazazpi eserleku era -
ba kiko dituzte Donostialdea barrutiko
herritarrek, sei hautagaitzen artean.
Eta horren ondorio izango da Foru
Aldundiaren osaketa. yy

Hitzordu hirukoitza izango
dute maiatzaren 26an, bihar
zortzi, Urumea Bailarako
herritarrek. Udal ordezkariak
aukeratzeaz gain,
Europakoak ere bozkatuko
dituzte, baita Foruetakoak
ere. Gipuzkoan, Batzar
Nagusikoko ordezkariak
hautatuko dira; eta
Nafarroan, aldiz,
Parlamentukoak. Ereñotzun,
berriz, lau hautetsontzi 
izango dira mahai gainean.

Hiru hautetsontzi izango dituzte herritarrek; ereñotzuarrek, aldiz, lau. 

EUROPAKO PARLAMENTURAKO
HAUTESKUNDEAK

1. Iniciativa Feminista.
2.  EAJ/GEROA BAI- Europa Solidarioaren Aldeko
Koalizioa-Coalición Por Una Europa Solidaria
3. Partido Socialista Obrero Español (PSOE)
4. Alternativa Republicana
5. Centristas Por Europa
6. EH Bildu-Orain Errepublikak
7. Contigo Somos Democracia
8. Fe de las Jons, Alternativa Española, 
La Falange, Democracia Nacional
9. Partido Animalista Contra el Maltrato Animal
(PACMA)
10. Solidaridad Y Autogestión Internacionalista
(SAiN)
11. Euskadiko Langileen Alderdi Komunista (ELAK)
12. Foro Ciudadanos (FAC)
13. Partido Humanista (PH)
14. Andalucía Por Sí (AxSí)
15. Actúa (PACT)
16. Compromís Per Europa (CPE)
17. Movimiento Independiente Euro Latino (MIEL)
18. Izquierda En Positivo (IZQP)
19. PCPE-PCPC-PCPA
20. Unidas Podemos Cambiar Europa (Podemos-IU)
21. Por Un Mundo Más Justo (PUM+J)
22. Movimiento Corriente Roja (MCR)
23. Ciudadanos-Partido por la Ciudadanía (Cs)
24. Lliures Per Europa (JUNTS)

25. VOX
26. Igualdad Real (IGRE)
27. Pirates de Catalunya - European Pirates
28. Volt Europa (VOLT)
29. Coalición Verde - Europa Ciudadana (CV-EC)
30. Partido Popular (PP)
31. Recortes Cero - Los Verdes - Grupo Verde
Europeo (Recortes Cero - LV - GVE)
32. Extremeños PREX CREX (CEX-CREX-PREX)

GIPUZKOAKO BATZAR NAGUSIETARAKO
HAUTESKUNDEAK
1. EH Bildu 
Hautagaitzaren burua: Juan Karlos Izagirre 
Hortelano.
2. EAJ-PNV
Hautagaitzaren burua: Xabier Eceizabarrena
Saenz
3. PSE-EE
Hautagaitzaren burua: Denis Itxa so Gonzalez
4. Partido Popular 
Hautagaitzaren burua: Juan Carlos Cano 
Aristoy
4. Ciudadanos
Hautagaitzaren burua: Pedro Ignacio
Mendizabal Miguelez
5. Elkarrekin Podemos (Podemos-Ahal
Dugu/Ezker Anitza-Izquierda Unida/Equo
Berdeak)
Hautagaitzaren burua: David Oliden Cuello.
6. Escaños en Blanco-Aulki Zuriak (EB)

Hautagaitzaren burua: Daniel Lizarralde Aguirre

NAFARROAKO PARLAMENTURAKO 
HAUTESKUNDEAK
1. Navarra Suma
Hautagaitzaren burua: Jose Javier Esparza Abaurrea
- UPN
2. EH Bildu
Hautagaitzaren burua: Bakartxo Ruiz Jaso 
3. Izquierda-Ezkerra
Hautagaitzaren burua: Maria Luisa De Simon
Caballero - Izquierda Unida de Navarra
Nafarroako Ezker Batua 
4. PSN-PSOE
Hautagaitzaren burua: Maria Victoria Chivite
Navascues
5. Geroa Bai
Hautagaitzaren burua: Uxue Barcos Barruezo 
6. SAiN
Hautagaitzaren burua:Maria Elena Garcia San
Segundo
7. Vox
Hautagaitzaren burua: Javier Horno Gracia 
8. Equo Partido Verde Europeo
Hautagaitzaren burua: David Marzo Perez
9. Representación Cannabica de Navarra
Hautagaitzaren burua: Fermin Les Lacosta
10. Libertate Nafarra/Libertad Navarra
Hautagaitzaren burua: Angel Nuñez Chamorro 
11. Podemos
Hautagaitzaren burua: Mikel Buil Garcia 

INFORMAZIO OROKORRA M 26

Beste hiru zita maiatzaren 26an, 
Europa, Gipuzkoa eta Nafarroarekin
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HAUTAGAI berria zara, zerk bultzatu
zaitu aurkeztera?
Arrazoi nagusia auzotarren nahia izan
da. Olak auzo elkarteak antolatuta,
mar  txoaren 10ean, hautagaiak propo -
satzeko bozketa burutu genuen eta
zerrenda horretan bozka gehien lortu
genituen 15 lagun bildu ginen datozen
lau urtee tarako auzo udala kudeatzeko
lan-taldea osatzeko asmoz. Lan-taldea
osatzearekin batera, auzo alkate iza -
teko hautagaia ere adostu behar ge -
nuen eta, bozka gehien jaso nituenez,
ni izatea adostu genuen.

Baduzu eskarmentua erakunde
publikoetako kudeaketan: 
Hernanin zinegotzi izan zara 
eta Foru Aldundian, aldiz, zuzendari.
Esperientzia horrek lagunduko 
dizula uste duzu?
Diozun bezala, lau urte egin nituen
Hernaniko Udaleko zinegotzi bezala eta
beste lau urte Gipuzkoako Foru Aldun -
diko Mugikortasun eta Garraio Publiko
zuzendari bezala. Azken lau urte haue -
tan, berriz, auzo udaleko lan taldean
ari tu naiz. Azken urteetako ibilbide
hau, zalantzarik gabe, lagungarri
izango da auzo udaleko egunerokoa
ahalik eta hobekien eramateko.

Zortzi urte dira Auzo Udala sortu
zenetik. Zein aldaketa ekarri ditu? 
Ze onura?
Aldaketa nabarmena izan da; auzo -
tarrek beraien erreferentziazko udale -
txea au zoan bertan dute, udala auzo -
tarren gandik gertuago dago eta honek
bertako beharrei erantzun egokiagoa
ematea dakar.

Guzti horren onurak ere agerikoak
dira. Zortzi urtetan auzoan eman diren
aldaketak nabariak izan dira; azpie -
gitura berriak nahiz lehengoen hobe -
kuntzak, haur, gazte, nahiz helduen -
tzako zerbitzu ezberdinak, taberna,
lais ter denda ere bai, ondare kultu -
ralaren nahiz natur ondarean arloan
ere gauza interesgarriak izan dira...

Nahiz eta onura horiek ekarri dituen,
izango da hobetzekorik, ezta? Zein
dira Ereñotzuk dituen erronkak?
Beti izaten da zer hobetua, gauza asko
ho betu da baina aurrerantzean ere izan -
go da zer hobetua. Ez nituzke erronka
kon kretuak aipatuko baina ereñotzua -

rron bizi kalitatea hobetzen jarraitzea,
zerbitzu ezberdinak auzota rrei gertu -
ratzea, kultur ekintzak sus tatzea... Az -
ken finean, auzotarrentzako auzo bizi
eta atsegin bat bilatzen dugu.

Auzo udala erakunde bezala egon -
kortzeko ere oinarriak sendotzen ja rrai -
tu nahiko genuke, izan ere, hainbat
arlotan bada zer hobetua bere so rreratik
8 urte igaro diren arren; adi bidez, diru-
laguntza batzuetarako au ke ra mugatu
izan zaigu edo Hernaniko udalarekin
dau kagun koordinazioa eta funtziona -
men dua hobetu beharra daukagu.

Zein lotura ditu egun 
Ereñotzuk Hernanirekin?
Auzo udala sortuagatik ere Ereñotzuk
eta ereñotzuarrek beti izango dute
lotura Hernanirekin, azken finean,
Hernaniko herritarrak ere bagara.

Zerbitzu ugari jasotzeko Hernanira
joan behar dugu, Txirrita ikastetxeko
ikasleek hainbat ekintza Hernanin
burutzen dituzte, hemengo haurrak
DBH ikastera Hernanira joaten dira,
gaz teak Hernanin ibiltzen dira, eros -
ketak egitera Hernanira joaten gara... 

Auzo Udala eta Hernaniko udalaren

arteko harremana ere etengabekoa da.
Hernaniren beharra daukagula esan
liteke.

Taldea ia erabat aldatu duzue. Nola
osatu da? Zer da bakoitzak
ordezkatzen duena? 
Talde hau auzotarrek emandako boz -
karen ondorioa da, orain dela lau
urtekoa bezala. Martxoaren 10ean,
bozka eman zuen auzotar bakoitzak,
bost hautagai proposatzeko aukera
izan zuen. Bozketa hartan bozkarik
gehien lortu zuten hamabostak bildu
ginen eta, ondoren, zerrendako
hurrengo hirurekin hitz egin zen.
Bilera horien emaitza da auzo
udalerako aurkezten den taldea. Hiru,
aurreko lau urtetan auzo udaleko lan-
taldean aritu gara eta beste zortziak
berriak gara.

Orain dela lau urte zonalde bakoitza
ordezkatua zegoela esaten zen eta,
oraingoa ere, Ereñotzuko zonalde
bakoitza ordezkatua dagoela esango
nuke. Taldean, Ereñotzuko auzunean
bertan bizi garenok gaude, baina baita

Unai Erroitzenea Gamio ereñotzuarra izango da Auzo Udaleko alkate datozen lau urtetan, ‘Ereñotzu Ekinez’ hautagaitza
izan baita maiatzaren 26ko hauteskundeetara aurkeztu den bakarra. Harekin batera lanean arituko dira: Juntan, Eider Lasarte
Santa Cruz, Ane Lizeaga Parrizas, Olatz Juantorena Aizpurua eta Jon Susperregi Altuna; eta taldekide izango dira, baita ere,
Amaia Otxotorena Gamio, Alazne Arotzena Oruezabala, Aitzol Zerain Miner, Lurdes Oskoz Zugarramurdi, Arkaitz Santa
Cruz Otxotorena eta Maitane Santa Cruz Otxotorena. «Ereñotzua rron bizi kalitatea hobetzen jarraitzea» dute helburu.

Unai Erroitzenea Gamio izango da Ereñotzuko auzo alkatea.

«Auzo Udala sortuagatik 
ere Ereñotzuk eta
ereñotzuarrek beti izango
dute lotura Hernanirekin,
azken finean, Hernaniko
herritarrak ere bagara»

«Txirrita Eskola osasuntsu
eta indartsu batek
auzoaren etorkizuna
bermatzen duela esan
genezake»

EREÑOTZU EREÑOTZU EKINEZ - Unai Erroitzenea Gamio

«Az ken finean, auzotarrentzako auzo bizi eta
atsegin bat bilatzen dugu»
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Epelen, landa eremuan edo Ereñotzu
eta Pagoaga artean bizi diren hainbat
taldekide ere.

Nola antolatuko zarete zuen artean?
Nola funtzionatuko du zuen Auzo
Udalak?
Printzioz, lau arlotan banatuta antola -
tuko gara:

- Alkatetza, Ogasuna, Ondarea, Per -
tsonala, Kontratazioak eta Aseguruak
lantaldea Lurdes Oskoz eta nik osa tuko
dugu.

- Zerbitzuak, Azpiegiturak, Obrak,
Hirigintza eta Ingurumena lantaldea
Alaz ne Arotzena, Arkaitz Santa Cruz eta
Jon Susperregik.

- Zerbitzu sozialak, Osasuna, Hez -
kuntza, Aisialdia, Turismoa eta Merka -
taritza lantaldea Ane Lizeaga, Olatz
Juantorena eta Maitane Santa Cruzek.

- Kultura, Kirola eta Euskera
lantaldea Eider Lasarte, Amaia Otxo -
torena eta Aitzol Zerainek.

- Arlokako bilerak eta talde osoa -
renak egingo ditugu baina, momentuz,
erabat zehaztekoa daukagu taldekako
bileren eta talde osoaren bileren maiz -
tasunak.

Eskola izaten da erdigune 
moduko bat. Zer ematen dio 
Txirrita Eskolak Ereñotzuri?
Txirrita eskolak bizitza ematen dio Ere -
ñotzuri eta auzo udalak oso kontutan
hartzen du hau, lehentasunezkoa da
guretzat Txirrita Eskolaren jarduera
ahalik eta baldintza onenetan  buru tzea.

Txirrita Eskola osasuntsu eta
indartsu batek auzoaren etorkizuna
bermatzen duela esan genezake.

Herri txikiak, orohar, biztanlerian
beherakada jasaten ari dira. Zein da
Ereñotzuren egoera demografikoa?
Azken urteetako Ereñotzuren egoera bes -
telakoa da. 2000. urte amaieran 639 biz -

tan le ginen Ereñotzun, eta 2007 urte
amai eran 569ra jeitsi ginen, gazte asko
joan zen urte horietan auzotik etxe bizi -
tza aukerarik ez zelako. Azken urteetan
aldiz, gora egin du biztanle kopuruak;
2011 amaieran 604 biztanle ginen eta
orduz gero 600 biztanleren bueltan ga -
biltza. Zehazki, 2018. urte amaieran 598
biztanle geunden auzoan erroldatuak..

Taberna ireki da, eta denda berria
ere, irekitzear da. Zein helbururekin
bultzatzen ditu halako zerbitzuak
Auzo Udalak?
Batetik, helburu sozial bat badute,
auzotarrak biltzeko eta harremantzeko
gune bihurtzen diren heinean eta,
bestetik, auzotarren beharrak asetzeko
helburua ere badute.

Dendaren kasuan, 20 urte badira
auzoko azkeneko denda itxi zela eta
hau irekitzen denean aldaketa nabar -
mena izango da.

Oso zaila da denda bat, adibidez,
partikular batek bere kabuz irekitzea
eta auzo udalak esfortzu ekonomiko
haundia egin du denda hau martxan
jartzeko.

Auzotarrak kezkatuta azaldu dira
behin eta berriz ibar-ertzeko zaborra
dela-eta, eta gai horren bueltan,
proiektua egin zuen Auzo Udalak

Easo Politeknikako ikasleekin. 
Zertan da gai hau?
Paperean egin zen proiektua baina
bertan jasotako hainbat neurri
garatzeko garaian zenbait arazorekin
aurkitu gara; gainera, hauteskunde
urtea izaki, honek ere ez du lagundu.

Orain, talde berriaren zereginetako
bat izango da gai honen gaineko
neurriak aztertu eta martxan jartzea.
Udara gainean daukagu eta zaila
izango da udara hontarako neurriren
bat martxan jartzea.

Goienerrek hartu du 
Fagollagako zentralaren 
gaineko ardura. 
Nola hartu du auzoak?
Era honetako azpiegitura batek ibaian
eta bertako faunan eragiten dituen
albo-kalteak ezkutatu ezin diren arren,
zentralak martxan egon behar badu,
begi onez ikusten dugu Goiener
bezalako irabazi asmorik gabeko
kooperatiba batek zentralaren gaineko
ardura hartzea, bere xedea energia
berriztagarria sortu eta merkaturatzea
den heinean.

Gainera, Goiener bezalako egitasmo
sendo batek Fagollagako zentralaren
kudeaketa bere gain hartzeak, zentrala
eta bere ingurua baldintza egokitan
mentenduko dela bermatzen du.

2019ko asmoen artean plazaren
birmoldaketa aurkeztu zuen Auzo
Udalak Batzarrean. Zer egin nahi da
bertan?
Ereñotzuko plazako birmoldaketarako
proiektu bat lantzeko asmoa aipatu zen
baina orain artean ez da ezertxo ere
landu. Aparkaleku erabilera eta oinez -
koen erabilera partekatzen direla kon -
tutan izanik, oinezkoen eta autoen
arteko elkarbizitza erregulatu eta
hobetzea litzateke asmoa baina, orain,
auzo udaleko lan talde berriak egin
beharko du egitasmo honen gaineko
hausnarketa.

Atsolorra mantenduko al da?
Gure aldetik behintzat, mantentzeko
asmoa dago. Beste gauza askotan
bezala, auzotarrek erakutsi beharko
diote babesa, auzotarren babesik gabe
alferrikakoa baita auzo udalak ezer
bultzatzea.

Euskeraren erabilera kontuan
hartuta, arnasgunetzat dute adituek
Ereñotzu. Zein erronka ditu, zure
ustez?
Hernaniko egoera orokorrarekin edo
beste hainbat tokirekin alderatzen
badugu arnasgunetzat hartuko dute
adituek baina Ereñotzu, euskerari
dagokionez, komunitate ahula da.
Esplikatuko naiz.

Portzentai zehatzak ezagutu gabe,
Ere ñotzun, bizilagunen ehuneko haun -
di batek euskera dugu ama hizkuntza,
euskeraz ulertzeko gai gara %99a, bai -
na gazteleraz hitz egiteko joera haun -
ditzen ari da; umeak gazteleraz hitz
egi ten topatu ditzakezu, lagunarte
jakin batzuetan gazteleraz hitz egiten
da, guraso batzuen artean ere bai...
Egia esan, kezakatzen nauen gai bat da.
Arnasgune bat izanik ere, komunitate
txikia izanik, euskeraren sendotasun
hori hauskorra da. yy

Unai Erroitzenearekin batera, beste hamar kide arituko dira lanean.

«Dendaren kasuan, 
20 urte badira auzoko
azkeneko denda itxi 
zela eta hau irekitzen
denean aldaketa 
nabar mena izango da»

«[Ereñotzu] Arnasgune
bat izanik ere,
komunitate txikia izanik,
euskeraren sendotasun
hori hauskorra da»
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z HAUTESKUNDEAK

Hauteskunde txartelik ez dute bidaliko
Hauteskundeen bulegotik jakinarazi dutenez, oraingoan ez dute hau-
teskunde txartelik bidaliko, zehaztuz non eman behar duen botoa
herritar bakoitzak. Hauteskunde Orokorretarako jaso zena gorde
behar zen, hauetarako. Mahai berdinetara joan beharko dute bozka -
tzera herritarrek, etxez aldatu ez badute; eta zalantzarik izanez gero,
telefonoz galdetu dezakete: 943 32 76 80, 943 32 76 81 edo 943
32 76 82. Egunero egongo dira, igandeak barne. yy

z FORU ALDUNDIA

Kamioientzako kanona martxan, A-15ean
Irun eta Etxegarate artean, N-1 eta A-15 errepideetan barrena pas a tzen
diren pisu haundiko kamioiei bidesariak edo kanonak ordainaraziko diz-
kie Gipuzkoako Foru Aldundiak. Hain zuzen, martxan jarri berri da A-
15ean, Astigarraga parean jarri den portikoan kobratzeko sistema. yy

z MUNDARRO 

Asteburupasa familiarra Pirinioetara
Asteburu honetan Pirinioetara joateko mendi irteera antolatu du
Mundarrok. Bi egunez egingo dute asteburupasa familiarekin izena
eman dutenek. Asmoa da, gaur, Ibon de Anayet eta Vertice de Anayet
egitea, eta bihar, Betato basoa, Ibon Pombie eta La Cuniacha bisita -
tzea. Kotxe partikularretan joan beharko da, eta Piedrafita de Jaca
herrian hartuko da ostatua. yy

«EAJk Santiagomendiko ermitaren
turistifikazioa sustatzea erabaki du»
«Santiagomendiko Paisai Planaren aitzakiarekin, aterpetxea eraitsi eta
zelaigunean eraikin eta aparkaleku berri bat egin nahi ditu» dio EH Bilduk.

«EAJ legealdi osoa dabil San tia -
go mendiko Paisaiarekin atze   ra
eta aurrera» dio EH Bil duk.
Printzipioz, begi onez ikus  ten
ditu Santiagomendiko pai saia
babesteko ekimen guz    tiak
baina beste eremu ba tzuekiko
EAJk izan duen «axo laga -
betasuna» salatzen du: «Txori -
to kietan kamioien apar  kaleku
erraldoia egingo da, eta Putzu -
eta (Rofer-Buena ven tura ha -
rro bia ren inguruak) inguru de -
gradatuan ez da aurrerapauso-
rik eman»... 

EH Bilduren arabera «azken
momentuan, EAJk Santia go -
mendiko Paisai Pla na rekin
lortu nahi duena agerian utzi
du: egungo aterpe txea bota eta
ermita ondoko zelaigunean
eraikin berri bat, autoentzako
aparkaleku gehigarri bat egin
eta parke tematiko bat sortu».

EH Bildu, «zalantzarik ga -
be», honen aurka azaldu da.
Batetik, EH Bilduk ez du uste
herri honen lehentasunen ar -
tean aterpetxea bota eta berri
bat egitea dagoenik. «Asti ga -
rra garen lehentasunak bes te
eremuetan daude: DBH, haur-
eskola, garraio publikoa, lan -
da-eremuko bide eta espazio en
berritzea». EH Bilduk ez dio
zen tzurik ikusten Udalak diru -
tza bat honetan gastatu be har
izateari. «Aterpetxea egokitu
behar dela begi-bistakoa da
baina aterpetxea bota eta berri
bat egitea lekuz kan po» dagoe-
la uste du EH Bilduk.

«Santiagomendi ez da 
babesten»
Bigarrenik, «EAJren asmoa
hasieratik Santiagomendiko
Paisaia babestea omen zen»
baina EH Bilduren ustez, «eki-
men honekin aurkakoa lortzen
da. Herriko gune preziatua
babestu eta mantendu beha-
rrean, erabat aldatu eta artifi-
zializatuko da. Aterpetxe berria
Ermitaren azpialdean dagoen
berdegunean kokatuko litzate-
ke eta hauen artean bidezido-
rrez jositako erakusketa gune
desberdinak. Azken finean,
Santiagomendiko paisaiaren
protagonista den belar-gune
esanguratsuenetako bat sun -
tsituko litzateke inolako beha-
rrik gabe».

Azkenik, EH Bilduk ekimen
honekin ermitaren masifika-
zioa eta turistifikazioa ahalbi-
detuko duela dio. «Egitasmo
honen helburua ermitara bisi-
tari gehiago erakartzea da eta
honek astigartarrontzat zein
inguruko herritarrontzat
elkargune kuttuna dena, era-
bat desitxuratzea eragingo du.

Trafiko, zarata eta elkarbizitza
arazo gehiago izango direnez,
argi dago kaltetu nagusiak eta
zuzenak inguruko bizilagunak,
baserritarrak, eta betiko era-
biltzaileak izango direla».

«Honegatik guztiagatik, EH
Bilduk ekimen hau jasotzen
duen Planaren aurka botoa
eman zuen eta jarrera hori
mantenduko du, gutxienez,
planteamendu hau Planetik
kendu arte».

Santiagomendiko Paisai
Plana zifretan
«Gaur-gaurkoz Santia gomen -
diko herritarrak ezta asti gar ta -
rrek orokorrean, ez dute ino -
 lako onurarik jaso. Diru publi-
koa xahutzeko baliagarri bes-
terik ez da izan. Dagoeneko
78.000 euro baino gehiago gas -
tatu dira: «60.000 euro inguru
dokumentu desberdinak idaz-
teko, 16.000 euro ko munikazio
ekimenetarako eta 2.000 euro
bidai gastuak or dain tzeko. He -
rritarrengan izan duen eragin
eskasa eta Santia go men din
dauden behar nabariak ikusi-
ta», EH Bilduk uste du dirutza
bideratu dela egitasmo hone-
tara.

EH Bilduren ustez, «EAJk in -
gurumenarekiko duen jarrera
zuritzeko erabili du gai hau
baina azkenean, ekimen inte -
res garria izan zitekeena, diru
pu blikoa xahutzera eta ermita
turistifikatzera kondenatzeko
arriskua» salatu du EH Bilduk. yy

z EH BILDU PRENTSA OHARRA

‘Udaberri giroan’ jaialdia, gaur
Festa 17:00etan hasiko da Sagardoetxeko sagastian loraldia ospatzeko.

UDABERRI giroan jaialdia,
arratsaldeko 17:00etan hasiko
da gaur, sagarrondoen loral-
dia ospatzeko. Festa berezia
egingo dute aurten ere, Sagar -
doetxeko sagastian, udabe-
rrian. Adin guztientzako festa
izango da.

Horrela, antzerkia, musika
eta dantza uztartuko dituen
emanaldi batekin hasiko dute
festa: Black & White ikuskizu-

na eskainiko dute Astigarra -
ga ko antzerki eskolako, Asti -
gar dantza taldeko eta Nor -
berto Almandoz musika esko-
lako ikasleek.

Ondoren, bost musika tal-
deren kontzertuak izango di -
ra: Ttakun, 7 terdik, Kazka ba -
rra, Deblauki eta Eira.

Gainera, bitartean, bitxi-
gintza tailerra ere egongo da,
loreekin bitxiak egiten ikaste-

ko, Idoia Lizeagaren eskutik.
Parte hartzeko, izena eman
behar da: 943 55 05 75 edo
info@sagardoarenlurraldea.eu
s. Eta familientzako, beste tai-
ler bat ere izango da, Baratz
elkar tearen eskutik: sagastiko
la nak egiteko aukera izango
dute.

Festa borobiltzeko, piknika
egingo dute, bakoitzak etxe tik
eramandakoarekin. yy

z SAGARDOETXEA 

EH Bilduk aurkako
botoa eman zion
egitasmo hau
baimendu nahi
duen hirigintza
dokumentuari

Ekitaldi berezia 
gaur, Astarben 

ASTARBE sagardotegiaren Sa -
gAr te proiektuaren bueltan,
bes te erakusketa bat irekiko
du te gaur. Ekitaldi berezia
egingo dute; Sagardotegiaren
456. ur teurrenak sorturiko tes-
tuingurua erabiliz, artea, kul-
tura, gastronomia eta musika
uz tartuko dituen jaialdia izan-
go da, hain zuzen.

Goizeko 11:00etan hasiko da
jaialdia bisita gidatuarekin eta
debalde izango da. Bertan izan -
 go dira, besteak beste, Udane
Juaristi (Udatxo) eta Ma ria Al -
tuna artistak, Nøgen musika
taldea, eta DJ bat. Beste hain-
bat jarduera ere izango da.

Bi serie ezberdin
Eguerdiko 12:15etan irekiko di -
tuz te Bigarren Bizitzak erakus-
ketaren ateak. Udane Juaristi
(Udatxo) eta Maria Altuna sor -
tzaileekin elkarlanean sortuta-
koa da; horretarako, bi serie
egin dituzte. Erakusketarekin,
Astarbe sagardotegiak azaldu-

takoaren arabera, «garai bate-
an landan erabiltzen ziren ele-
mentu ezberdinak berriro ba -
lorean jarri nahi dira. Objektu,
kontakizun, zein istorio hauek
kultura garaikidera erakarriz
beste ikuspuntu bat eskain -
tzen diegu belaunaldi zahar
zein berriei». 

Ildo horretatik, «sagardoa
egiteko erabili  zen upel zahar-
kitu bat erabiliz, Udatxok sa -
gar dogintzari loturiko hiru
pertsonen istorioak kontatuko
dizkigun bitartean, Altunak
bere bizipen pertsonaletan
oina rritutako proposamena
egin digu», azaldu dute.

Musika, arratsalderako
Nahiz eta egun osoan zehar DJ
batek festa girotuko duen,
arratsaldera arte itxaron
beharko da Nøgen taldearen
kontzertuaz gozatzeko. Arra -
tsaldeko 15:00etan izango da
hori, eta 17:00etan emango za -
io bukaera, festari. yy

Jaialdi artistikoa antolatu dute, ‘Bigarren
Bizitzak’ erakusketa eta bisita gidatuarekin.

z ASTARBE SAGARDOTEGIA SAGARTE
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ERAKUSKETA jarri berri du
Amagoia Olazabal artista hon-
darribitarrak Aranon. Pasa den
asteartean inauguratu zuen,
eta ekainaren 14ra bitarte ego -
n en da ikusgai, Kontsejupe ta -
bernan. Tabernaren ohiko or -
du tegian ikusi ahal izanen dira
haren lanak. Horiek erosi ahal
izanen dira, baita ere, erakus-
keta bertan dagoen bitartean.

Zeramikaz egindako 20 lan,
Kontsejun
Kontsejuk berak antolatuta, ze -
ramika lanak dira Olazaba lek
ikusgai jarri dituenak. Hain
justu, 20 lan biltzen dituen ko -
lekzio berezia aurkeztu du. 

Lan hauetan, ipuinetakoak
diruditen paisaiak islatzen di -
ra, kolore apalekin tintatutako
eszenatoki goxoak. 

Azaldu dutenez, «apainga-

rriak dira pieza guztiak eta
horietako asko erabilgarriak
ere. Pitxarrak, posabasoak, gil -
tzentzako euskarriak edo kutxa
originalak». yy

z ARANO ERAKUSKETA

Pasa den asteartean
inauguratuta,
ekainaren 14ra
bitarte ikusi ahal
izanen dira
Amagoia Olazabal
artistaren lanak,
Kontsejun.

Olazabal hondarribiarraren 20 
zeramika-lan, Kontsejun

z EREÑOTZU FAGOLLAGAKO IKASLEAK

Isabel Espinaco Lera maistrarekin ikasitakoak, Oianumen
Fagollagako eskolan Isabel Espinaco Lera maistrarekin ikasitakoak elkartu ziren maiatzaren 5ean mahaiaren
bueltan. 50 ikasle inguru bildu ziren, eta ederki pasa zuten Urnietako Oianume jatetxean garai bateko kon-
tuak gogoratuz. Esperientziarekin oso gustora agertu dira bertaratutakoak, eta seguru daude besteren bat
antolatuko dutela aurrerago. yy

Taldeko argazkia egin zuten Oianumen bertan, maiatzaren 5ean elkartu zirenek.

Amagoia Olazabal hondarribiarra, lanen egilea.

z ARANO-GOIZUETA TOPAKETA

Haur, guraso eta eskolak bat, Goizuetan
Goizueta, Arano, Areso, Ezkurra eta Leitzako haur, guraso eta irakasle-
ek bat egin dezaten, XX. Topaketa eginen da Goizuetan, gaur zortzi.
Egitarau zabala antolatu dute horretarako, goizeko 11:00ak eta arra -
tsaldeko 18:00ak artean burutuko dutena. Musika, jokoak eta taile-
rrak, bazkaria, merienda... denetarik izanen da. Urtero bezala, berdin-
tasuna, laguntasuna eta festa giroa izanen dira nagusi. yy

z GOIZUETA UMORE ONA TXAPELKETA

‘Pilota Gozo’ txapelketa, gaur zortzi
Pilota Gozo pilota txapelketa azkarra antolatu du Umore Ona elkarte-
ak maiatzaren 25erako. Arratsaldeko 16:30etan hasita izanen da,
frontoian. Hasi aurretik eman beharko dute izena parte hartu nahi
dutenek; orduan, bikoteka 10 euro ordaindu beharko dituzte. Baina,
ondoren, horrek ere, izanen du bere saria. Izan ere, opari ederrak
bezain mamitsuak prestatu ditu Elkarteak txapeldunentzat. Gogorarazi
dute goizuetarrek ez ezik, kanpokoek ere parte hartu dezaketela. yy

HELPBIDEA proiektua jarri du
martxan Nafarroako Gober nu -
ak, «larrialdi eta arreta zerbi -
tzu desberdinek Goizuetako ba -
serri eta borda habitatuen in -
gu ruko datu-base bateratua
iza teko». Eta harekin bat egin
du Goizuetako Udalak. 

Proiektua aurkezteko, Goi -
zu e tan izan ziren Maria Jose
Beaumont, Lehendakaritzako,
Funtzio Publikoko, Barneko eta
Justiziako kontseilaria, eta Isa -
bel Anaut, Babes Zibileko Zu -
zendaria, maiatzaren 2an.

«Errazago eta azkarrago» 
iristea, helburu
Helburua da, «larrialdi eta
arreta zerbitzuak baserrietara
errazago eta azkarrago iritsi
ahal izatea». Horretarako, ba -
serri bakoitzak kode bat izanen
du: «Baserriaren NAN antzeko
honekin, zerbitzu publi koen
datu baseak eguneratuak eta

koordinatuak egonen dira eta
larrialdietara 112ra deitzerako-
an Helpbidea-kodigoa emanez
gero, berehala inongo zalan -
tzarik gabe argituko dute non-
dik deitzen den», azaldu dute.

Gainera, proiektua mar -
txan jartzean diru-laguntzak
atera zituen Gobernuak. Udala
aurkeztu zen, eta diru horre-
kin, metro-baserria egiteaz
gain, baserriak identifikatzeko
plaka indibidualak eta poste
ho rizontalak jarriko ditu. yy

z GOIZUETA-ARANO HELPBIDEA

Maiatzaren hasieran aurkeztu zuten
‘Helpbidea’ proiektua Goizuetan.

Zerbitzuak hobetzeko
kodea, baserriek

Baserriak
identifikatzeko
plaka indibidualak
eta poste 
ho rizontalak jarriko
ditu Udalak.

Maria Jose Beaumont, Lehendakaritzako, Funtzio Publikoko, Barneko eta
Justiziako kontseilaria, eta Isabel Anaut, Babes Zibileko Zuzendaria.
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AURTEN ere Oriamendi 2010
enpresak Promozio Txapelketa
antolatu du, Berria Txapelketa
2019 izenburupean. Oste gu -
nean jokatu ziren lehenengo bi
partiduak eta gaur, Galarretan,
lehenengo jardunaldia amaitu-
ko da beste bi partidurekin. 

Eguneko hirugarrengoan,
eta txapelketako lehendabizi-
koan Otaegi-Garces, Segurola
eta Zalduaren kontra ariko di -
ra. Jaialdia itxiko duen par -
tidu an, Zubiri goizuetarra ari -
ko da. Azpiroz du lagun eta
Etxa rri eta Agirrezabala izango
dituzte aurkariak. Azken parti-
du hau B taldeari dagokio eta
bestea A taldeari. 

Juanenearen erakustaldia
Lehendabiziko bi partiduetan
emaitza oso bestelakoak egon

ziren. A taldeari dagokionean
Juanenea eta Labakak erraz
gainditu zituzten Ansa II eta
Arruarte urnietarrak. 35-20eko
emaitzarekin urnietarrak
puntu negatiboa dute. 

B taldeko partiduan lehia
haundiagoa egon zen eta 35-33
irabazi zuten Goikoetxea V eta
Aizpuru IIIak, Aldabe eta Larra -
ña garen kontra. Beraz, lau eta
bi puntu dituzte. 

Azpimarragarria da oso
Juaneneak jokatutako parti-
dua. Dena egin zuen ongi eta 24
tantorekin amaitu zuen, akats
bakarra egin gabe.

Azpiroz-Zubiri, bi atzelarik
osatutako bikotea
Gaurko partiduen zain egon
behar da jakiteko bi taldeetako
sailkapenak nola geratu diren.

Oso garrantzitsua da, nahiz eta
galdu, punturen bat lortzea edo
behintzat puntu nega tiborik ez
batzea. Horre gatik, zaila jarri
zaie txapelketa hasiera hasie-
ratik, Ansa II eta Arruarteri. 

Zubiri B taldeko partaide da,
eta hemen, lehendabiziko par-
tidu estua eta gero, irabaztea
edo punturen bat batzea orain-
dik ere garrantzitsuagoa da,
atzean ez geratzeko. Azpiroz du
lagun Zubirik. 

Horrek esan nahi du, bi
atzelarik osatzen dutela bikoa.
Huitzikoari, atzelaria izanaga-
tik ere, ez zaio arrotza egiten
aurrelari bezala jokatzea eta bi -
 kote sendoa osatzen dute. Ha la
ere, Etxarri eta Agirre za bala
arerio gogorrak izango di ra,
bikote orekatua baitira. Bi atze-
lariak sakatzaile onak dira. yy

z HERNANI ERREMONTEA

Azpiroz eta Zubiri goizuetarra, Etxarri-Agirrezabalaren aurka
ariko dira eta Otaegi-Garces, Segurola-Zalduaren kontra.

Promozio txapelketako aurreneko
jardunaldia gaur amaituko da 

HERNANIK Berria Txapelketako
final zortzirenak jokatuko ditu
bihar, Hernaniko kiroldegiko
frontoian. Aurkaria Lazkaoko
Lapke taldea da, talderik sen-
doenetakoa. Aurreko urtean
hirugarren sailkatu ziren.
Kluben arteko urteko txapelke-
ta pribaturik garrantzi tsu e na -
ren final zortziren hau 11:00 -
etan hasiko da. Jubeni letan
faborito argiak dira lazkaota-
rrak, baina se nior eta kadee-
tan lehia estua espero da bi tal-
deen artean. Beraz Her nanik
kanporaketa gainditzeko au -
ke rak ditu. Kadeteetan, Xabier
Apaolazak eta Unai Etxarrik
Naldaiz eta Telleriaren kontra
jokatuko dute. Maila pareka-
tua dute laurek eta edozeinek
irabazi dezakete par tidua. 

Jubeniletan, Senar eta Gar -
mendia lazkaotarrak katego-
riako bikoterik sendoenetakoa
osatzen dute eta Serna aurre-

laria sasoi betean dago. Her -
na nitik, Xabier Salaberria eta
Mikel Lasak jokatuko dute.
Salaberriaren lana garrantzi -
tsua izango da.

Nagusietan Ioritz Arrieta
eta Markel Lizeaga dira Her -
nani ordezkatuko dutenak; eta
Zubizarreta-Quina, Lap ke ren
ordezkariak. Hemen ere inda-
rrak parekatuta daude.

Hiru txapelketa palan
Hernaniko palistak hiru txa-
pelketetan ari dira jokatzen
aste hauetan; Alde batetik
Irazustabarrena eta Huizi
Custom Torneoan daude joka -
tzen, Ariane Arrieta Euskal
Herriko trinkete txapelketan
ari da lehiatzen, Garazi Ur -
dan garin eta Ekhine Balerdi
bezala, hauek jubeniletan. Eta
amaitzeko Estatuko trinkete
txapelketan ere ari dira Ur dan   -
garin eta Balerdi. yy

z HERNANI PELOTA

11:00etan hasiko dira partiduak
kiroldegiko frontoian eta arerio zaila da.

Hernani-Lapke, bihar
Berria Txapelketan

CD HERNANIK nesken topake-
ta antolatu dute arratsaldeko
16:00etan. Helburu nagusia
fut bolaren bitartez kirola
egin, ondo pasa eta lagun
berriak egitea da. Urumea
Ikastolan izango da topaketa,
baina eguraldi txarra eginez

gero Atsegindegin bilduko
dira. 

Bertan jolas ezberdinak
egingo dira eta zozketak egin-
go dituzte, sorpresak barne.
Bestalde, deialdia 2006, 2007,
2008 edo 2009 urtean jaiotako
neskentzat izango da. yy

z HERNANI FUTBOLA

Futbol topaketa antolatu du CD Hernanik
gaur, 2006-2009 urteko neskentzat.

Nesken topaketa,
Urumea ikastolan

z HERNANI ESKUBALOIA

Finala gaur Legazpin, mutil infantilek
Denboraldi bikaina osatu ondoren, B azken fasean hirugarren postua
lortzeko lehian ari dira Hernani Eskubaloi Taldeko mutil infantilak;
eta joanekoa 31-29 irabazi ondoren, gaur jokatuko dute bueltakoa.
Argikiren kantxan ariko dira oraingoan, goizeko 11:15etan hasita,
Legazpiko Bikuña kiroldegian. Bi goleko alde horri eutsi, eta hiruga-
rren bukatu nahi dute hernaniarrek, sasoi ederra borobiltzeko. 
Mutil infantilen beste taldeak, zazpigarren postua dauka jokoan,
baina lan zaila dauka. 31-22 galdu zuen Ormaiztegin, eta kirolde-
gian ariko da bihar, eguerdiko 12:00etan hasita. Eta berdin neska
infantilak: joanekoan jasota porrotari (12-21) eman behar diote
buelta gaur, 10:30etan Zarautzen, Alaia taldearen kontra. yy

BEDERATZIGARREN edizioa du
biharkoa, Ereñotzuko Mendi
Lasterketak; eta 180 korrikalari
inguru izango dira irteeran, las -
terketaren ibilbidea osatzeko,
Aiako Harria Parke Natura lean
barrena, Urdaburura igota.

Goizeko 10:00etan abiatuko
da helduen lasterketa, frontoi-
tik, guztira 11,75 kilometro ingu-
ru egiteko, 830 metroko desni-
bel positiboa rekin. Lokatz pixka
bat ere ez dute faltako, azken
egunetako euria tarteko.

Helduen lasterketa baino
lehen, hala ere, haurren txan-
da izango da, 09:30etan egingo
baitute, beraien lasterketa txi-
kienek, auzoan barrena.

Hernani eta Ereñotzukoak,
partehartzaile gehienak
Atzo bukatu zen izena emateko
epea, eta partehartzaileen arte-
an, asko dira Urumea bailarako

herritarrak, 60 inguru; gehie-
nak, Hernani eta Ereñotzu ko ak.
Zehazki, 50 hernaniar baino
ge  hiago izango dira irteeran, eta
Ereñotzuko sei lagun animatu
dira, etxeko lasterketan. Bi asti -
gartar ere badira.

Gainerakoak, inguruko he rri -
 etatik etorriko dira asko: Erren -
teriatik, Oiartzundik, Donostia -
tik, Lasartetik, Tolosatik... Nafa -
rrak ere ez dira gutxi, baina
urrutiagotik etorriko denik ere
bada: Valentzia zein Palentzia -
koak dira batzuk.

Partehartzaileek, Auzo Etxe -

an jaso beharko dituzte dortsa-
lak, bihar bertan, 08:30etatik
09:30etara. Eta dortsalarekin,
poltsa bana jasoko dute denek,
opariekin; besteak beste, las-
terketako galtzerdiak.

Lasterketako hiru gizon eta
emakume onenek izango dute
saria, eta baita ereñotzuarren
artean azkarrenak ere. Baina
zozketa ugari ere izango dira,
bukaeran, partehartzaile guz-
tien artean. Eta borobiltzeko,
hamaiketakoa eskainiko dute
frontoian, korrikalari, ikusle
eta boluntario guztientzat.

Ibilbidean zehar, bi anoa gu -
ne izango dira, Akolan (2,5 ki -
lometro) eta Malbazarren (5,5
kilometro); eta beste bat helmu -
gan. Bukaeran, dutxak ere izan -
go dituzte; emakumeek fronto -
ian bertan, eta gizonek Txirri ta
eskolan. Masajistak ere egongo
dira, nahi duten guztientzat. yy

z EREÑOTZU MENDI LASTERKETA

Goizeko 10:00etan izango da Ereñotzuko Mendi Lasterketa, eta
ordu erdi lehenago egingo dute haurren lasterketa, 09:30etan.

180 bat korrikalari bihar,
Urdaburu inguruetan barrena

Ereñotzuko sei lagun
animatu dira etxeko
lasterketan, eta 50
baino gehiago dira
hernaniarrak.
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OSO gertu izan zuen garaipena,
aurreko asteburuan, Ibai Rodri -
guez txirrindulari hernaniarrak.
Bigarren sailkatu zen Zarau zko
Udaberri Sarian, jubeniletan, eta
Alexander Fernandez Donosti
Berriko taldekidea bakarrik
izan zuen au rretik.

Eguneko ihesaldian sartu
zen Telmo Semperena astigar-
tarra, Donosti Berrikoa bera ere,
beste bi txirrindularirekin. Eta
50 kilometroz ihes eginda aritu
ondoren, helmugatik bi kilo-
metro baino gutxiagora harra-
patu zituzten, azkeneko igoe-
ran. Orduan egin zuten aurrera
Fernandezek eta Rodriguezek,

denak gaindituz. 11garren izan
zen Semperena, taldekako ga -
raipena ere ziurtatzeko, eta jus -
tu bere aurretik, 10garren sartu
zen Jaime Romero astigartarra.

Zilbeti 10garren, Abadiñon
Kadeteak, berriz, Abadiñon ari -
tu ziren, Javier Elorriaga Me -
morialean; eta lasterketa bikai -
na osatu zuen Aner Zilbeti her-
naniarrak, 10garren sailkatze-
ko. Gainera, taldekako garaipe-
na lortu zuen Donosti Berrire -
kin, Ekhi Muñoz, Markel Rodri -
guez eta Unax Urretabizkaia
hernaniarrekin batera. 26garren
izan zen Muñoz; 67garren Ro -

dri guez, ebakuntzatik bueltan;
baina erorketa gogorra izan
zuen Urretabizkaiak.

Gaztetxoak Torneoan ere,
taldekako garaipena lortu du
Donosti Berrik, horrela.

Telmo Semperena, 
Tour de Gironden gaurtik
Gaur, Eibarren ariko dira kade-
teak, 10:30etan hasita. Jubeni -
lek, berriz, Zumaian daukate
zita gaur, 10:00etan; eta Elgoi -
barren bihar, 16:00etan.

Baina horietan ez, Frantzia ko
Tour de Gironden ariko da Tel -
mo Semperena, gaur eta bihar,
Gipuzkoako selekzioarekin. yy

z ASTIGARRAGA-HERNANI TXIRRINDULARITZA

Podiumean izan zen hernaniarra, Zarauzko Udaberri Sarian.
10garren sailkatu zen Jaime Romero astigartarra.

Ibai Rodriguez bigarren,
taldekidearen atzetik z HERNANI ATLETISMOA

CD Hernaniko erreleboetako neskak, podiumeko bigarren kajoian, Arrasaten.

Atleta infantilak ederki, Arrasaten
Aurreko igandean jokatu ziren, Arrasaten, eskola eta kluben arteko
Gipuzkoako Txapelketak, infantil mailan. Eta ederki aritu ziren atleta
hernaniarrak. Errelebo proban, bigarren izan ziren CD Hernaniko
neskak; eta eskolen arteko txapelketan, laugarren izan zen Santa
Barbara, podiumetik puntu bakarrera. yy

Donosti Berriko jubenilak, Telmo Semperena eta Ibai Rodriguez tartean, Zarautzen taldekako garaipena lortuta.

HERNANIKO kiroldegian dau-
kate zita gaur, herriko judo-
kek. Eta jardunaldi bikoitza
izango dute, gainera.

Hasteko, txikienek hartuko
dute protagonismoa, 6-7 urte-
koek; eta erakustaldia eskai-
niko dute, eguerdiko 12:30etan

hasita. Denboraldian zehar
ikasitakoa erakutsiko diete
gurasoei, saioan zehar.

Eta ondoren, arratsaldeko
16:00etan hasita, benjaminen
txanda izango da. Judo jaial-
dia izango dute haiek, kirolde-
gian bertan.  yy

z HERNANI JUDOA

Kiroldegian ariko dira gaur, txikienak
12:30etan eta benjaminak 16:00etan. 

Hernaniko judokek,
jardunaldi bikoitza 



IRAGARKI MERKEAK

Mahai elektoralean ni ordezkatuko nauen pertsona baten bila nabil. Maiatzaren 26an.
Etxeberri-Floridako auzotarra behar du izan. Deitu: 615 734 959

Errioxako Alesanko herrian apartamentu bat salgai: 2 logela, sukalde-egongela eta komuna,
dena kanpoaldean eta altzariekin. Deitu: 676 402 750

Iñigo Royo Masajista. Masajea, naturopatia, osteopatia, kinesologia, reiki, homeopatia, 
akupuntura,... Deitu: 943 33 28 94 - 626 80 76 33 (Agustindarren plaza, 4)
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A Zenbait lekutan hobera egingo du eguraldiak. Baliteke tenperatura
maximoak pare bat gradu igotzea. Goizean, haizeak mende -
baldetik/ipar-mendebaldetik joko du; arratsaldean, aldiz, baretu
egingo da. Min.7º / Max.16º (e
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ka
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)

GAUR BIHAREuria egingo du eta tenperatura jaitsi egingo da. Zerua estalita egongo
da eta zaparradak botako ditu, batez ere egunaren aurreneko zatian.
Ipar-mendebaldeko haizea zakar ibiliko da, eta hotz sentsazioa area-
gotuko da. Min.9º / Max.14º

Argitaratzailea: Dobera Euskara Elkartea Lan-taldea: A. Arbelaitz,  I. Goñi, L. Goñi, B. Los Arcos, A. Moreno, J. Osa, M. Ramirez de Alda, L. Rekondo eta J. Zubitur.
Egoitza: Larramendi 11, Hernani 943 33 08 99 - 688 660 714 Eposta: kronika@kronika.eus eta publi@kronika.eus  Lege gordailua: SS-1469-2018. ISSN: 2659-5036

& TAXIAK: 943 550093 (Hernani) 622 222 343 (Astigarraga) 948 514037 - 948 514019 (Goizueta) UDALTZAINGOA: 943 248900 (Hernani) 943 335230 - 699 487 587 (Astigarraga) DYA: 943

464622 AUTOBUSAK: Garayar: 943 556658  Areizaga: 943 452708  Korreoa Goizueta-Hernani: 948 514037 ANBULATORIOA: 943 006666 - 900 203050 (Hernani) 943 335644 (Astigarraga) 948

510800 (Goizueta) 9 Egunez: Etxebeste Elkano, 9 (Hernani)  943 552087 Gauez: Aldabe Perkaiztegi, 8 (Antziola, Hernani) 943 336022 Goizueta: Nagusia 64  948 514353

ASTEAZKENEAN banatu zituzten
CAF-Elhuyar Sariak CAFen Bea -
saingo egoitzan, eta bertan Iña -
ki Sanz-Azkue hernaniarrak ja -
so zuen garaikurretako bat,
sarien 25garren urteurrenean. 

Hain zuzen, zientzia-kazeta-
ritzaren arloko lanen kategorian
jaso zuen saria, Hegaztiak, erle-
ak, zomorroak... Sagastien zain   -
 dari txikiak lanari esker. Lan
hori Argia aldizkarian argitara -
tzeko idatzi zuen, eta Kro nikak
ere argitaratu zuen, Txotx den-
boraldiaren inguruko gehi garri
berezian, urtarrilaren 19an.

«Xumea bezain erakargarria»
Antolatzaileek azaldu bezala,
«zientziaren eta teknologiaren
mundua gizarte osoarekin lo -
tzeko asmoa» daukate CAF-
Elhu yar sariek. Helburu horre-
kin argitaratutako 70 lan jaso

zituzten epaimahaikideek; ho -
ri e tatik 24, Sanz-Azkueren la -
na  ren kategoria berean, zien -
tzia-kazetaritza arloan.

Arturo Elosegi Irurtia, ekolo-
goa eta EHUko ikertzaileak; Ma -
rian Iriarte Ormazabal, kimika-
ria eta EHUko ikertzaileak; Al -
ber to Barandiaran Amillano,
ka zetaria eta idazleak; eta Aitzi -
ber Agirre Ruiz de Arkaute,
Elhu yar aldizkariko zuzenda-
riak osatutako epaimahaiak
era   baki zuen Sanz-Azkueren
lana saritzea: «xumea bezain
era  kargarria da, eta aldi bere-
an, lanketa sakona duena»,
adie razi zuten.

«Poza eta indarra»
Pozik hartu du berria Iñaki
Sanz-Azkuek, eta hurrengo egu-
nean ere, zorion mezuak jaso -
tzen jarraitzen zuen: «pertso-

nalki kristoren poza eta indarra
eman dit. Askotan, erreportaje-
ak idazten dituzu, eta horien
atzetik lan pila bat dago, baina
gero, hor geratzen da erreporta-
jea eta hor bukatzen da».

Horrez gain, poza eman dio
«badakitelako epaimahaikide-
ak direla pertsona batzuk dago-
eneko esperientzia haundia
dau katenak, eta gainera, lan
asko aurkeztu dira». Eta dio,
horrek emango diola «kon-
fiantza eta indarra jarraitzeko».

Gainera, ekitaldian bertan
azaldu zuen bezala Iñaki Sanz-
Azkuek zientzia-kazetaritzan
izan duen ibilbidea, duela ez
hainbeste hasi zuen: «duela bi
urte eta erdi idatzi nuen nire
lehenengo erreportaje publikoa;
nire ibilbidea motza da, eta bi
urte eta erdira halako sari bat
jasotzea ederra da!». yy

z CAF-ELHUYAR SARIAK

‘Hegaztiak, erleak, zomorroak... Sagastien zaindari txikiak’
erreportajeari esker lortu du saria Sanz-Azkue biologoak. 

CAF-Elhuyar Saria Iñaki Sanz
Azkuek, 25garren urteurrenean

Asteazkenean jaso zuen Iñaki Sanz-Azkuek CAF-Elhuyar saria Bingen Zupiria kontseilaria bertan zela.




